
 
 
 
 
 
 
 
 
 

چهارم دي 1400



°۸تهران

تغ�رقیمتعنوان

740 (%0.91)81,690درهم امارات

100 (%0.37)27,100لير ترکيه

400 (%0.85)47,250يوان چين

1,800 (%0.76)236,200دلار کانادا

2,500 (%0.77)326,200فرانک سوئيس

30 (%1.04)2,890افغاني

2,400 (%1.1)217,500دلار استراليا

150 (%0.05)273,870دلار

190 (%0.06)310,110يورو

4,850 (%1.21)400,220پوند انگليس
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۵ دی زمین لرزه ی بم [1382 خورشیدی]

۵ دی سالروز شهادت آشو زرتشت، اَبَراِنسان بزرگ تاریخ
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اوقات شرعی به افق تهران
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تغ�رقیمتعنوان

1,810,000 (%1.39)130,410,000سکه امامي

1,520,000 (%1.2)126,990,000سکه بهار آزادي

500,000 (%0.74)68,000,000نيم سکه

300,000 (%0.79)38,000,000ربع سکه

40,000 (%0.17)22,960,000سکه گرمي



 

1- ثبت نام 470 موسسه در سامانه جامع کاریابی - ایرنا

2- برپایی غرفه هاي فروش زمستانه ویژه بانوان در بوستان بزرگ ولایت - دانا خبر

3- آیا به بیمه شدگان داراي مرخصی استعلاجی یا بارداري عیدي و سنوات پرداخت می شود؟ - اعتبار نیوز

4- برپایی غرفه هاي فروش زمستانه در بوستان بزرگ ولایت - سیماي اقتصادي

5- تفاهم نامه همکاري در زمینه تحول دیجیتال بین ایرانسل و شرکت سرمایه گذاري غدیر امضا شد - سیماي اقتصادي

6- ارزهایی که حتی هزینه تولید را کاهش نمی دهد - فکر اقتصادي

7- رشد غیرمجاز دارایی هاي بانک ها در نیمه اول سال/ تامین اجتماعی، خودروسازي ها و شرکت بازرگانی دولتی، متهمان

افزایش ناترازي شبکه بانکی - اقتصاد آنلاین

8- گام بلند گل گهر در اشتغال زایی طرح هاي اقتصاد مقاومتی - سیماي اقتصادي

9- کمبود نیروي متخصص مشکل اصلی حوزه معدن خراسان رضوي است - ایرنا

10- تجمع معلمان را «در مقابل نظام»، تلقی نکنید / امشب با معلمان جلسه داریم - روزنامه رویداد امروز

11- همکاري دستگاهها براي تسهیل در ایجاد اشتغال - ایلنا

12- قاضی زاده هاشمی: قانون تبدیل وضعیت ایثارگران پا برجا است - عصر پرس

13- سرمایه گذاري 350 میلیارد تومانی صندوق نوآوري در 10 صندوق جسورانه بورسی - اکونا پرس

14- نشان عالی مدیرسال براي مدیریت هلدینگ، شرکت مدیریت صنعت شوینده - ماهنامه اقتصاد و بیمه

15- شخصیت "شهید سلیمانی و میرزاکوچک جنگلی" براي دانش آموزان تبیین می شود - گیلانستان

16- طرز تهیه خورشت ماست اصفهانی ها - آفتاب

17- رفع کمبود مسکن و مناسب سازي فضاهاي عمومی براي معلولان ضروري است - ایران خبر

18- پایه هاي مالیاتی جدید تعیین شود/ هزینه هاي جاري کاهش یابد - ایران خبر

19- لزوم ثبت مشخصات موسسه هاي کاریابی در سامانه کارا - اکو فارس

20- استان قم رتبه سوم در ارائه تسهیلات به واحدهاي اقتصادي - صنایع نیوز

21- زندانیان خراسان رضوي 330 تن محصول کشاورزي تولید کردند - ایرنا

22- بیش از 60 واحد مرغداري در سیستان و بلوچستان در حال ساخت است - ایرنا

23- امام جمعه اهواز به وزارت علوم: از پذیرش بالاي جوانان در دانشگاه جلوگیري کنید تا آمار بیکاران افزایش پیدا نکند یا

بازار کار برایشان فراهم کنید - غیرمنتظره

24- سرمایه گذاري 350 میلیارد تومانی صندوق نوآوري در 10 صندوق جسورانه بورسی - ایرنا

25- رزن 96/8درصد باسواد دارد - روزنامه همدان پیام

26- صاحبان روزنامه ها را تحقیر نکنید! - بانک برتر

27- تاکید معاون اول رئیس جمهور بر پیگیري مشکلات معلولان - باشگاه خبرنگاران جوان

28- رئیس بنیاد شهید خبر داد؛ قانون تبدیل وضعیت ایثارگران اجرا می شود/ افزایش سقف وام صندوق قرض الحسنه

ایثارگران - روزنامه نور خوزستان



29- توسعه میدان نفتی چنگوله در مرحله انتخاب پیمانکار است - خبرگزاري صدا و سیما

30- 15 پیشنهاد اصلاحی دیوان محاسبات درباره بودجه 1401 - حلقه وصل

31- مهارت آموزي 60 زندانی در شاهرود - خبرگزاري صدا و سیما

32- تردد سالیانه 22 میلیون زائر به قم - شیعه

33- اولین جلسه کمیته هماهنگی و نظارت بر اجراي قانون حمایت از حقوق معلولان در دولت سیزدهم برگزار شد - میزان

34- برنامه جذب و استخدام 34 هزار معلم و ساماندهی نیرو در آموزش و پرورش - بازار کار

35- دولت سیزدهم وضعیت استانداري کرمانشاه را مشخص کند - خبرگزاري مهر

36- اولویت اصلی در چهار محال و بختیاري ایجاد اشتغال پایدار است - خبرگزاري مهر

37- عزم فولاد مبارکه بر مشارکت در توسعه زیرساخت هاي کشور - کیوسک خبر

38- مجوز اولیه براي استخدام 34 هزار نیرو - فراز

39- قانون تبدیل وضعیت ایثارگران اجرا می شود - فراز

40- وزیر آموزش و پرورش: تجمع معلمان را «در مقابل نظام»، تلقی نکنید / امشب با معلمان جلسه داریم - بیتوته

41- حسین بلندي سرپرست دانشگاه جامع علمی کاربردي شد - دانا خبر

42- تداوم سایه پوپولیسم بر هدفمندي یارانه ها - روز نو

43- طرز تهیه خورشت ماست اصفهانی ها - ایلنا

44- اینجا زندانیان هر روز به خانه می روند | عجیب ترین مرکز مهارت آموزي زندانیان مشمول «راي باز» - همشهري

45- نماینده مجلس: آماده حمایت حداکثري و موثر از صنایع استراتژیک هستیم - فراسو

46- وعده هاي وزیر کار توخالی بود/ مدیران توانمند تامین اجتماعی و صندوق بازنشستگی را کنار گذاشتند و افراد غیرمرتبط

آورده اند - تیک

47- بهسازي شبکه توزیع برق 10 روستاي شهرستان دلیجان در قالب طرح بهارستان - اکونا پرس

48- افزایش 6 هزار مگاوات به ظرفیت انرژي حرارتی کشور هدفگذاري شده است - اکونا پرس

49- تجمع معلمان را «در مقابل نظام» تلقی نکنید - تیک

50- نهاد مقدس کمیته امداد در تحقق عدالت سهم ویژه اي دارد - برنا نیوز

- صفحه نخست مطبوعات 1400/10/04



 

ثبت نام 470 موسسه در سامانه جامع کاریابی

منبع: ایرناشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/10/04

تهران- ایرنا- سرپرست معاونت اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: سامانه جامع کاریابی روز دوم
دي ماه راه اندازي شد و تاکنون 470 موسسه کاریابی در این سامانه ثبت نام کرده اند.

تهران- ایرنا- سرپرست معاونت اشتغال و کارآفرینی وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: سامانه جامع کاریابی روز
دوم دي ماه راه اندازي شد و تاکنون 470 موسسه کاریابی

 
در این سامانه ثبت نام کرده اند. 

به گزارش ایرنا، «محمود کریمی بیرانوند» روز شنبه در
گفت وگویی اظهار داشت: سامانه جامع کاریابی براي
ارتباط بین کارجویان و کارفرمایان راه اندازي شد تا از این

 
طریق زمینه اشتغال کارجویان طی قراردادي فراهم شود. 

وي تاکید کرد: پیش از این کاریابی ها تحت سامانه جامع و منظمی فعالیت نداشتند تا از این طریق نظارت بر عملکرد آنها صورت

 
گیرد؛ این سامانه تنها به موضوع اشتغال سالانه بیش از یک میلیون نفر نمی پردازد بلکه یکی از ابزارها براي اشتغال است. 

سرپرست معاونت اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اینکه هزار موسسه کاریابی داخلی داریم، گفت:

 
وظیفه آنها اتصال کارفرما به کارجو است و به عنوان حلقه واسطه نقش خود را ایفا می کنند. 

وي افزود: سامانه جامع کاریابی ها به بهبود فضاي کسب و کار و نظارت بر فعالیت موسسه هاي کاریابی کمک می کند ضمن اینکه در

 
وزارت تعاون موسسه هاي کاریابی را تقویت خواهیم کرد. 

بیرانوند با بیان اینکه بر اساس آخرین آمارها، اکنون 2 میلیون و 500 هزار نفر بیکار در کشورمان وجود دارد، اظهار داشت: یکی از

 
مشکلات فضاي کسب و کار این بود که کارفرمایان نمی توانستند نیروي کار متناسب با فرصت شغلی را پیدا کنند. 

وي ادامه داد: همچنین کارجویان هم به خاطر ضعف مهارتی نمی توانستند وارد بازار کار شود از این رو این سامانه را به سازمان فنی و

 
حرفه اي کشور متصل می کنیم تا خلاهاي مهارتی برطرف شود. 

سرپرست معاونت اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خاطر نشان کرد: اکنون سامانه مانند ظرف خالی است که
موسسه هاي کاریابی می توانند اطلاعات خود و مهارت نیروي کار مورد نظر را ثبت کنند و در مرحله بعد کارجویان وارد این سامانه

 
شده و اطلاعات تحصیلی و مهارتی را ثبت می کنند. 



 
برچسب ها 

 
- سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور 

 
- مهارت اموزي 

- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی



برپایی غرفه هاي فروش زمستانه ویژه بانوان در بوستان بزرگ ولایت

منبع: دانا خبرشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/10/04

همزمان با آغاز فصل زمستان، غرفه هاي فروش ویژه بانوان سرپرست خانوار و بدسرپرست در بوستان بزرگ ولایت برپا شد.

به گزارش خبرگزاري دانا به نقل از مهر، مهدي هدایت شهردار منطقه 19 گفت: این غرفه ها از اول دي به مدت 20 روز در
راستاي خودکفایی و حمایت از بانوان سرپرست خانوار و توانمندسازي آنان با اختصاص فضایی براي فروش محصولات تولیدي در

 
اختیار زنان سرپرست خانوار کارآفرین و داراي کسب و کار خرد و خانگی جنب قلعه شادي بوستان ولایت دایر شده است. 

وي افزود: در همین راستا نیز 50 باب غرفه به منظور فروش محصولاتی همچون صنایع دستی، پوشاك، انواع خوراکی ها و غذاهاي
محلی، لوازم تزیینی و… با رعایت پروتکل هاي بهداشتی ایجاد شده و همه روزه از ساعت 9 صبح لغایت 21 میزبان شهروندان تهرانی

 
است. 

هدایت با بیان اینکه در این بوستان امکان فروش محصولات براي مناطق همجوار نیز فراهم شده است، خاطرنشان کرد: بانوان
سرپرست خانوار و بدسرپرست متقاضی دریافت غرفه می توانند با مراجعه به اداره امور بانوان و ارائه مدارك مربوطه نسبت به ارائه

 
اطلاعات و ثبت نام اقدام کنند. 

شهردار منطقه 19 با اشاره به اهمیت و اولویت اشتغال و درآمد زایی براي بانوان سرپرست خانوار به ویژه در شرایط ناشی از شیوع
کرونا و تأثیر آن در وضعیت معیشتی این قشر اعلام کرد: در همین راستا برنامه ریزي ویژه اي به منظور ارتقاء وضعیت معیشتی این
بانوان با اختصاص غرفه هاي اشتغال زایی در مناسبت هاي مختلف سال با حفظ کرامت انسانی و عدالت اقتصادي، صورت گرفته است.

انتهاي پیام/



آیا به بیمه شدگان داراي مرخصی استعلاجی یا بارداري عیدي و سنوات

پرداخت می شود؟

منبع: اعتبار نیوزشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/10/04

عصر اعتبار- مرخصی استعلاجی با تایید سازمان تأمین اجتماعی جزء سوابق کار و بازنشستگی کارگران محسوب می شود.

به گزارش پایگاه خبري «عصر اعتبار» به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان،در این گزارش به سوال پاسخ داده ایم که آیا به بیمه

 
شدگان داراي مرخصی استعلاجی یا بارداري عیدي و سنوات پرداخت می شود؟ 

بر اساس ماده 74 قانون کار، مرخصی استعلاجی با تایید سازمان تأمین اجتماعی جزء سوابق کار و بازنشستگی کارگران محسوب می
شود لذا براي کارگردانی که در طول سال مدتی از مرخصی استعلاجی یا زایمان استفاده کرده اند، عیدي و سنوات به طور کامل تعلق
می گیرد، مگر آنکه به جزء مرخصی استعلاجی و یا زایمان، کمتر از یک سال اشتغال بکار داشته باشند که در این صورت عیدي و

سنوات به نسبت ایام کارکرد (که شامل مرخصی استعلاجی و زایمان نیز می شود) محاسبه و پرداخت می شود.



برپایی غرفه هاي فروش زمستانه در بوستان بزرگ ولایت

منبع: سیماي اقتصاديشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/10/04

همزمان با آغاز فصل زمستان، غرفه هاي فروش ویژه بانوان سرپرست خانوار و بدسرپرست در بوستان بزرگ ولایت برپا شد.

همزمان با آغاز فصل زمستان، غرفه هاي فروش ویژه بانوان

 
سرپرست خانوار و بدسرپرست در بوستان بزرگ ولایت برپا شد. 

به گزارش روابط عمومی شهرداري منطقه 19، مهدي هدایت
شهردار منطقه با اعلام این خبر گفت: این غرفه ها از اول دي به
مدت 20 روز در راستاي خودکفایی و حمایت از بانوان سرپرست
خانوار و توانمندسازي آنان با اختصاص فضایی براي فروش

محصولات تولیدي در اختیار زنان سرپرست خانوار کارآفرین و داراي کسب و کار خرد و خانگی جنب قلعه شادي بوستان ولایت دایر

 
شده است. 

درهمین راستا نیز 50 باب غرفه به منظور فروش محصولاتی همچون صنایع دستی، پوشاك، انواع خوراکی ها و غذاهاي محلی، لوازم

 
تزیینی و... با رعایت پروتکل هاي بهداشتی ایجاد شده و همه روزه از ساعت 9 صبح لغایت 21 میزبان شهروندان تهرانی است. 

او با بیان اینکه در این بوستان امکان فروش محصولات براي مناطق همجوار نیز فراهم شده است خاطرنشان کرد: بانوان سرپرست
خانوار و بدسرپرست متقاضی دریافت غرفه می توانند با مراجعه به اداره امور بانوان و ارائه مدارك مربوطه نسبت به ارائه اطلاعات و

 
ثبت نام اقدام کنند. 

شهردار منطقه با اشاره به اهمیت و اولویت اشتغال و درآمد زایی براي بانوان سرپرست خانوار بویژه در شرایط ناشی از شیوع کرونا و
تأثیر آن در وضعیت معیشتی این قشر اعلام کرد: درهمین راستا برنامه ریزي ویژه اي به منظور ارتقاء وضعیت معیشتی این بانوان با

اختصاص غرفه هاي اشتغال زایی در مناسبت هاي مختلف سال با حفظ کرامت انسانی و عدالت اقتصادي، صورت گرفته است



تفاهم نامه همکاري در زمینه تحول دیجیتال بین ایرانسل و شرکت سرمایه

گذاري غدیر امضا شد

منبع: سیماي اقتصاديشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/10/04

ایران نو:ایرانسل و شرکت سرمایه گذاري غدیر، تفاهم نامه همکاري در زمینه سرمایه گذاري حوزه تحول دیجیتال امضا
کردند.

ایران نو:ایرانسل و شرکت سرمایه گذاري غدیر، تفاهم نامه همکاري

 
در زمینه سرمایه گذاري حوزه تحول دیجیتال امضا کردند. 

به گزارش روابط عمومی ایرانسل، صبح امروز 4 دي ماه، همزمان با
برگزاري نمایشگاه ایران تله کام 1400، با حضور دکتر سید
امیرعباس حسینی مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري غدیر و نیز
مدیرعامل و رئیس هیأت مدیره گروه مالی غدیر، دکتر بیژن عباسی

آرند مدیرعامل ایرانسل و نیز معاون فنی و مهندسی ایرانسل و مدیرعامل مجموعه ایرانسل لبز، تفاهم نامه «مشارکت و سرمایه گذاري
در حوزه تحول دیجیتال» بین ایرانسل و شرکت سرمایه گذاري غدیر با هدف افزایش بهره وري و هوشمندسازي صنایع مادر کشور و
نیز به کارگیري پلتفرم هاي فناورانه در حوزه هاي پتروپالایشی، فلزي-معدنی، سلامت دیجیتال، انرژي و کسب وکارهاي نوین مالی،

 
امضا شد. 

ایرانسل، اولین و بزرگترین اپراتور دیجیتال ایران و شرکت سرمایه گذاري غدیر، هلدینگ چند رشته اي توسعه اي و داراي مالکیت
کنترلی در شرکت هاي حوزه پتروشیمی، پالایشی، معدنی-فلزي، مالی و فناوري اطلاعات و... با امضاي این تفاهم نامه، در مسیر

 
گسترش زیست بوم دانش بنیان کشور گام برداشته اند. 

با انعقاد این تفاهم نامه، فرصت ارزشمندي براي بهره مندي صنایع مادر از زیرساخت هاي ارتباطی و دیجیتال فراهم شد. همچنین در
این همکاري مشترك، زمینه هاي رشد و توسعه زیست بوم نوآوري ایران از طریق طراحی پلتفرم هوشمند، همکاري با شرکت هاي

 
دانش بنیان و استارتاپ ها در زنجیره ارزش صنایع پتروشیمی، سلامت، معدنی، فلزي، ارتباطات و اطلاعات ایجاد شده است. 

از اهداف کلان این تفاهم نامه، می توان به ارائه خدمات نوین بر بستر 5G با بهره گیري از هوش مصنوعی و تحلیل کلان داده در
صنایع مادر اشاره کرد. ایجاد زیرساخت امن، پایدار و روزآمد براي صنایع مادر، توسعه زیرساخت هاي ارتباطی و تبادل داده ها در
صنایع پتروپالایشی، فلزي-معدنی و انرژي، ایجاد کسب وکارهاي جدید مرتبط با فناوري هاي مالی، سرمایه گذاري مشترك در
استارتاپ هاي حوزه هوش مصنوعی، کلان داده، فینتک و اینترنت اشیا و همکاري متقابل و هم افزایی در زمینه خلق ارزش و توسعه

 
فناوري هاي نوین در حوزه هوشمندسازي، از جمله دیگر اهداف این همکاري است. 

شرکت سرمایه گذاري دي به عنوان متولی سرمایه گذاري نوآورانه در گروه غدیر و مجموعه ایرانسل لبز به عنوان بازوي نوآوري و

 
توسعه پلتفرم هاي مغزافزاري ایرانسل، فرآیند تحقق موارد مطروحه در تفاهم نامه را راهبري و اجرایی می کنند. 



مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري غدیر در مراسم امضاي این تفاهم نامه، با بیان اینکه ایرانسل یکی از افتخارات کشور است، با اشاره به
وجود دانش و تجربه مناسب در هر دو طرف، خواستار تشکیل کارگروه هاي مرتبط براي پیگیري سریع اجرایی شدن این تفاهم نامه

 
شد. 

حسینی همچنین با اشاره به برنامه هاي این شرکت در زمینه تحول دیجیتال، به خصوص در حوزه هاي معدنی، مالی و سلامت
دیجیتال، ایرانسل را یک برند معروف، با تجربه و توانمند برشمرد و ابراز امیدواري کرد که تا قبل از پایان سال، دو طرف بتوانند چند

 
پروژه جدید را در قالب این تفاهم نامه کلید بزنند. 

مدیرعامل ایرانسل نیز در این مراسم، با اشاره به بازدیدهاي اخیر وزیر و معاونان وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات و نمایندگان مجلس
شوراي اسلامی از ایرانسل، تحول دیجیتال را یکی از موارد مورد تأکید و پیگیري مجلس شوراي اسلامی دانست و بر هم افزایی در این

 
مسیر، تأکید کرد. 

عباسی آرند همچنین با تشریح مزایاي حضور سهامدار خارجی در ایرانسل، حمایت و در اختیار گذاشتن تجربه بین المللی توسط
شریک خارجی را یک نکته مثبت در ایرانسل برشمرد و با اشاره به تجربه موفق گروه اسنپ، کنار هم قرار گرفتن ایرانسل و شرکت
سرمایه گذاري غدیر را در زمینه اشتغال زایی و حمایت از کسب وکارهاي دیجیتال، مفید و موجب کسب دستاوردهاي مثبت براي

 
کشور، ارزیابی کرد. 

 
نمایشگاه تله کام 1400 | ایرانسل 

اولین و بزرگترین اپراتور دیجیتال ایران، با حضور در سالن 8 بیست و دومین نمایشگاه بین المللی ایران تله کام 1400 که از 2 تا 5
دي در محل دائمی نمایشگاه هاي بین المللی تهران برگزار می شود، آخرین محصولات و خدمات خود را در حوزه هاي مختلف

 
فناوري هاي ارتباطی، نوآوري و تحول دیجیتال و راهکارهاي سازمانی، با شعار نبض زندگی دیجیتال، معرفی کرده است. 

بیست و دومین نمایشگاه بین المللی مخابرات، فناوري اطلاعات و راه حل هاي نوآورانه (ایران تله کام 1400)، صبح پنجشنبه 2 دي،
در محل دائمی نمایشگاه هاي بین المللی تهران افتتاح شد و شرکت هاي بزرگ ارتباطی ایران از جمله ایرانسل و فعالان حوزه

 
ارتباطات و فناوري اطلاعات در آن حضور دارند. 

ایرانسل، رکورددار سرعت اینترنت و اولین ارائه دهنده نسل پنج تلفن همراه (5G) در ایران، در این نمایشگاه بین المللی، جدیدترین
محصولات و خدمات خود در حوزه زندگی دیجیتال، ایجاد زنجیره خدمات دیجیتال براي توانمندسازي کسب وکارهاي نوپا از جمله
Y’ello) راهکار دیجیتال خدمات تبلیغاتی یلوادوایز ،(Y’ello Hub) یلوهاب API سوپراپلیکیشن ایرانسل من، بازار دیجیتال تبادل

 
Adwise)، پلتفرم آموزش آنلاین داناپلاس و نیز راهکارهاي هوشمند مبتنی بر کلان داده را عرضه کرده است. 

مجموعه ایرانسل لبز نیز در این نمایشگاه، با برگزاري همایش تخصصی «تأثیرات نسل پنجم موبایل (5G) بر فناوري اطلاعات و کسب
وکارهاي دیجیتال»، حول سه محور «تحول دیجیتال از رؤیا تا واقعیت»، «5G، پیشرانی قدرتمند براي ارائه خدمات اینترنت اشیا» و
«نقش شبکه هاي 5G در اقتصاد و کسب وکار» حضور دارد. این همایش، جمعه 3 دي 1400، در سالن همایش شماره یک نمایشگاه
بین المللی تهران، برگزار شد. ایرانسل هم اکنون، با داشتن هشت سایت تجاري نسل پنج، رکورددار سرعت و تعداد سایت هاي تجاري

 
5G در ایران است. 



اقدامات ایرانسل در هوشمندسازي و دیجیتالی کردن فرایندهاي ارتباط با مشتریان، از جمله سامانه پاسخگویی هوشمند «آواتار»،
سیم کارت هاي ایرانسل با پیش شماره جدید 0900، فروشگاه اینترنتی ایرانسل، پرتال مزایده شماره هاي رند، حساب چندکاربره،
شارژ اضطراري، پیشنهاد ویژه #4444، تلویزیون اینترنتی لنز، پرتال احراز هویت و اپلیکیشن پیشواز، از دیگر بخش هاي غرفه

 
ایرانسل در این نمایشگاه هستند. 

ارائه جدیدترین راهکارهاي سازمانی ایرانسل و محصولات و خدمات حوزه B2B نیز بخش دیگري از غرفه ایرانسل را به خود اختصاص
داده است. در این بخش، از جمله، همکاري ایرانسل و شرکت فولاد مبارکه سپاهان در طرح تحول دیجیتال این شرکت، به عنوان

 
نخستین ورود نسل پنج تلفن همراه در حوزه صنعت ایران، تشریح می شود. 

خدمات ویژه پشتیبانی ایرانسل براي توانیابان، توسعه پوشش اینترنت پرسرعت روستایی، تلاش براي حفظ محیط زیست و کاهش
ردپاي کربن، مدرسه سازي در مناطق محروم و سیل زده و... نیز از جمله اقدامات و برنامه هاي ایرانسل در حوزه پایداري و مسؤولیت

 
اجتماعی شرکتی است که در این نمایشگاه، به بازدیدکنندگان معرفی می شود. 

بیست و دومین نمایشگاه بین المللی مخابرات، فناوري اطلاعات و راه حل هاي نوآورانه (ایران تله کام 1400)، از 2 تا 5 دي ماه، از
ساعت 8 تا 15 در سالن 8 محل دائمی نمایشگاه هاي بین المللی تهران و با رعایت پروتکل هاي بهداشتی در حال برگزاري است.



ارزهایی که حتی هزینه تولید را کاهش نمی دهد

منبع: فکر اقتصاديشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/10/04

 
 

معاون طرح و برنامه وزارت صمت در توجیه درخواست سفارشی خود براي یک تولیدکننده لوازم خانگی اعلام کرده است که یکی از
رسالت هاي وزارتخانه متبوعش حمایت از تولید و واحد هاي تولیدي بوده و وزارت صمت وظیفه قانونی دارد موانع مرتبط با فعالیت
کسب و کارها را پیگیري و مرتفع کند. این سخنان در حالی منتشر می شود که اکنون و پس از روزهاي نفس گیر پیک کرونا بسیاري
از واحدهاي کوچک و بزرگ تولیدي در انتظار صرفاً چند ده میلیون تسهیلات بانکی مانده اند و با تعلل بانک مرکزي و همین

 
وزارتخانه دیگر توان بازگشت به عرصه کسب وکار را ندارند. 

تصویر صنعت لوازم الکترونیک:«خروج ارز از کشور به واسطه واردات غیرضروري»؛ این بخشی از نگرانی امضاکنندگان نامه به رهبري

 
در خصوص فعالیت برندهاي خارجی لوازم خانگی در کشور بود که اوایل مهر ماه نگاشته شد. 

البته تشدید تحریم ها باعث شده تا تحلیل گران اقتصادي و شهروندان نیز بیش از گذشته نگران کمبود منابع ارزي، حیف و میل آن و

 
جهش نرخ ها در بازار باشند. 

گرچه از زمان نامه نگاري گروهی از فعالان لوازم خانگی با مقام معظم رهبري سه ماه هم نمی گذرد، اما انتشار نامه اي دیگر از سوي
سید مهدي نیازي، معاون طرح و برنامه وزارت صمت، خطاب به دبیر کل بانک مرکزي در رابطه با تخصیص رانت ارزي و تسهیلات به
یکی از شرکت هایی که مهر و امضاي آن پاي نامه به رهبري وجود داشت، نشان داد که ابراز نگرانی نسبت به خروج ارز از کشور شاید

 
موردي است. 



 
 

 همیشه پاي یک تولیدکننده خاص در میان است؟ پس از



انتقاداتی که نسبت به نامه معاون وزیر صمت مبنی بر درخواست پرداخت تسهیلات ویژه ارزي و ریالی به گروه صنعتی انتخاب مطرح
شد، او در نامه اي هشت بندي به ارائه توضیحاتی در این زمینه پرداخت و در مهم ترین بخش نوشته خود مدعی شد وزارتخانه
متبوعش براي هیچ بنگاهی هیچ گونه استثنائی قائل نمی شود و نامه مذکور هم در راستاي حمایت از صنعت استراتژیک لوازم خانگی

 
نگاشته شده است. 

با این حال مشخص نیست که «مستثنی نشدن» در مکاتبات دولتی چه معنایی دارد؟! دقیقاً هر گاه بحث حمایت از صنعت لوازم
خانگی به میان می آید، پاي گروه خاص در میان است. از سوي دیگر، مگر تبدیل ایران خودرو و سایپا به تافته جدابافته صنایع ایران و

 
نورچشمی دولت، محصول تصمیمات مسئولان همین وزارتخانه نیست؟ 

شاید در این موضوع به خصوص گروه صنعتی انتخاب قصوري را متوجه خود نداند و توپ را به زمین وزارت صمت بیندازد، اما پیوست
نامه منتشرشده به خوبی نشان می دهد چرا در میان 1500 تولیدکننده فعال در صنایع لوازم خانگی، همواره نام یک تولیدکننده

 
مطرح می شود. 

اولین کارت قرمز دولت از راه می رسد؟ تمام این نامه ها در حالی رد و بدل می شود که رضا فاطمی امین، زمانی که براي دفاع از خود
به عنوان وزیر پیشنهادي صمت پشت تریبون مجلس رفت، تأکید سخنانش را روي مبارزه با فساد گذاشت و اعلام کرد: «تجلی

 
فسادستیزي دولت سیزدهم را در وزات صمت خواهید دید.». 

حال که بیش از سه ماه از تصدي فاطمی امین بر این وزارتخانه عریض و طول می گذرد باید از او پرسید که آیا در جریان این نامه ها

 
قرار دارد؟ 

چه نامی باید براي درخواست تخصیص مبلغ 9000 میلیارد تومانی به یک تولیدکننده گذاشت؟ شاید عده اي هم براي دفاع از وزیر

 
صمت، وي را بی اطلاع از این جریانات بدانند که قطعاً شخص وزیر هم حداقل راضی به چنین دفاعیه هایی نیست. 

البته عملکرد این وزارتخانه در همین مدت کوتاه به حدي با شعارهاي قبل از اخذ رأي اعتماد فاصله گرفته که حالا پروژه استیضاح
فاطمی امین در مجلس توسط نماینده مردم قزوین، آبیک و البرز کلید خورده تا شاید اولین کارت قرمزي دولت سیزدهم از این

 
وزارتخانه بیرون آید. 

جنگ بر سر یک نامعادله اقتصادي سراسیمگی وزارت صمت براي درخواست تخصیص ارز به یک تولیدکننده شاید به یک تبصره در
لایحه بودجه سال آینده بازمی گردد. نامه نیازي، معاون وزیر، درست در روزي به بانک مرکزي ارسال شد که لایحه بودجه دولت براي

 
بررسی تقدیم مجلس شد. 

بررسی تبصره 14 لایحه تقدیمی حاکی از آن است که دولت تصمیم دارد ارز کالاهاي اساسی مشمول دلار 4200 تومانی، یعنی
خوراك دام (ذرت، سویا و جو)، روغن خام، گندم و دارو را به طور کامل حذف کند. تبصره اي که بار دیگر حذف کامل ارز ترجیحی را

 
بر سر زبان ها انداخت و با صحبت هاي رئیس سازمان برنامه و بودجه بیش از هر زمانی پررنگ شد. 

یعنی زمانی که مسعود میرکاظمی تلویحاً این خبر را تأیید کرد و گفت: «ارز ترجیحی یک نامعادله در اقتصاد است و موجب بر هم
ریختگی اقتصاد می شود. اگر قرار باشد سیاست ارز ترجیحی ادامه پیدا کند دچار کسري شدید در بودجه خواهیم شد؛ چراکه به

 
اندازه کافی منابع ارزي در اختیار نداریم». 



حال مجموع این اتفاقات و سخنان باعث شده تا جنگ بر سر ته مانده هاي این نامعادله اقتصادي بالا بگیرد. گرچه در نامه منتشرشده
خطاب به دبیرکل بانک مرکزي صحبتی از ارز ترجیحی به میان نیامده، اما بعید نیست که برخی فعالان صنعت لوازم خانگی هم به

 
رغم خروج این صنعت از شمولیت دریافت ارز دولتی، خود را وارد این جنگ کرده باشند. 

 
خودکفایی به رغم وابستگی شدید ارزي!  

اکنون در حالی برخی فعالان صنعت لوازم خانگی دست خود را براي دریافت ارز به سمت دولت دراز کرده اند که گویا به یاد نمی
آورند که در روزهاي پایانی فعالیت دولت دوازدهم، براي برگزاري جشن خودکفایی این صنعت، وزارت صمت را تحت چه فشارهایی

 
گذاشتند. 

در ادبیات اقتصاد ایران خودکفایی به حالتی اشاره دارد که در آن اجبار به هیچ کمک خارجی، حمایت یا تعاملی براي بقا نیاز نباشد. با

 
این حال در نامه مذکور، تداوم تولید و اشتغال در گروه صنعتی انتخاب به پرداخت ارز از سوي بانک مرکزي مشروط شده است. 

بنابراین شرکتی که خود را بزرگ ترین تولیدکننده لوازم خانگی می داند و با تأکید همیشگی بر خودکفایی پرچم حمایت از تولید ملی

 
را در دست گرفته چه نیازي به 214 میلیون دلار منابع ارزي، آن هم از سوي دولت دارد؟ 

اگر هم چنین منابعی خرج واردات مواد اولیه از کشورهاي دیگر می شود، دیگر ابراز نگرانی نسبت به خروج ارز از کشور چه معنایی
دارد که آن ها در نامه به رهبري و البته مصاحبه هاي متعدد خود به آن اشاره می کنند؟ در این ایده گویا خروج ارز از کشور بد است،
اما فقط براي رقباي گروه هاي خاص. البته صورت هاي مالی شرکت ذي نفع نیز گویاي وابستگی بالاي آن در تأمین قطعه و مواد اولیه

 
به کشورهاي خارجی، از جمله چین است. 

بزرگ نمایی میزان اشتغال؟ نکته دیگر به بخشی از این نامه بازمی گردد که نیروي انسانی شاغل در بنگاه مذکور را 10 هزار نفر
معرفی می کند که به طور مستقیم در گروه صنعتی انتخاب مشغول به فعالیت هستند. این ادعا در حالی مطرح می شود که در
گزارش صورت مالی حسابرسی شده این تولیدکننده که در سایت کدال هم بارگذاري شده، تا پایان خرداد تعداد کارکنان بخش

 
تولیدي 1683 نفر و کارکنان بخش غیرتولیدي 285 نفر بوده اند. 

یعنی حتی خود اسنوا هم ادعاي اشتغال زایی براي 10 هزار نفر را تا کنون مطرح نکرده است. حال مشخص نیست که بر چه مبنایی

 
تعداد شاغلان مستقیم این تولیدکننده بیش از پنج برابر معرفی شده اند. 

خلق نقدینگی و تورم براي تولید گرچه تولید بخشی است که دولت ها با هدایت نقدینگی به سمت آن می توانند ضربه گیري در برابر
تورم ایجاد کنند، اما گاه تصیمات وزارت صمت باعث می شود تولیدکنندگان خود به عاملی براي خلق نقدینگی و رشد تورم تبدیل

 
شوند. 

نظیر آنچه در نامه اخیر معاون وزیر صمت مشاهده می کنیم. در این نامه نگارنده به رغم آگاهی نسبت به محدودیت مقررات بانکی و
عدم امکان پرداخت تسهیلات بیشتر، از بانک مرکزي خواستار 3231 میلیارد تسهیلات فراقانونی شده است؛ رقمی که در کنار 214

 
میلیون دلار ارز یارانه اي درخواستی، ارزش ریالی این میزان ارز را به بیش از 9000 میلیارد تومان می رساند. 



تولیدکنندگانی که فراموش شدند معاون طرح و برنامه وزارت صمت در توجیه درخواست سفارشی خود براي یک تولیدکننده لوازم
خانگی اعلام کرده است که یکی از رسالت هاي وزارتخانه متبوعش حمایت از تولید و واحد هاي تولیدي بوده و وزارت صمت وظیفه

 
قانونی دارد موانع مرتبط با فعالیت کسب و کارها را پیگیري و مرتفع کند. 

این سخنان در حالی منتشر می شود که اکنون و پس از روزهاي نفس گیر پیک کرونا بسیاري از واحدهاي کوچک و بزرگ تولیدي در
انتظار صرفاً چند ده میلیون تسهیلات بانکی مانده اند و با تعلل بانک مرکزي و همین وزارتخانه دیگر توان بازگشت به عرصه کسب

 
وکار را ندارند. 

 
آیا آقاي نیازي حاضر است براي بازگشت این شرکت ها به چرخه تولید نیز اقدام به نامه نگاري کند؟ 

یارانه اي که به زیان مصرف کنندگان تمام می شود گرچه انتظار می رود چنین بذل و بخشش هایی از بیت المال که پیش از این هم
شاهد آن بودیم، در نهایت به نفع مصرف کننده تمام شود و خود را در کیفیت و قیمت نهایی محصول نشان دهد، اما این ارزها و

 
تسهیلات رانتی فقط منجر به واردات قطعات درجه چندم چینی و عرضه محصولات نه چندان باکیفیت به بازار می شود. 

چنان که اخیراً اخباري هم مبنی بر بدعهدي تولیدکننده مذکور در تحویل کالاهاي خریداري شده منتشر شده است. تحلیل قیمت ها
نیز دیگر بحثی گزاف است و هر شخصی با مقایسه قیمت هاي کنونی بازار با سال هاي گذشته متوجه می شود که حتی حراج منابع
کشور با تخصیص ارز 4200 تومانی راه به جایی نبرد و طی دو سال گذشته قیمت ها تا چند برابر رشد داشته اند. چنین رانت و یارانه
اي چنان به مذاق ویژه خواران خوش آمده که حالا دولت حذف ارز ترجیحی را اقدامی پرریسک می داند و ناچاراً باید این موضوع را

 
در ابعاد امنیتی مورد بررسی قرار دهد. 

ارزهایی که حتی هزینه تولید را کاهش نمی دهد ارائه چنین ارزهایی حتی منجر به کاهش هزینه هاي تولید هم نشده است. نگاهی

 
به پیوست نامه مذکور نشان می دهد که هزینه تولید در این گروه صنعتی از برخی شرکت هاي بین المللی گران تر تمام می شود. 

بر اساس جدول پیوست نامه مذکور، گروه صنعتی انتخاب متعهد شده طی سال 1400 درمجموع 1380 دستگاه یخچال و فریزر،

 
ماشین لباس شوئی و تلویزیون تولید کند که طی هفت ماه ابتدایی سال 792 هزار دستگاه از تعهد خود را انجام داده است. 

بدین صورت از ابتداي آبان تا پایان سال باید 588 هزار دستگاه دیگر از این سه قلم لوازم خانگی بزرگ را تولید کند که براي انجام

 
این تعهد به 214 میلیون دلار منابع ارزي و بیش از 3200 میلیارد تومان تسهیلات ریالی احتیاج دارد. 

تفکیک این اقلام نشان می دهد که از مجموع 558 هزار تلویزیون متعهدشده، تولید 304 هزار دستگاه هنوز به سرانجام نرسیده؛ از

 
این رو، انتخاب براي رسیدن به این میزان تولید درخواست 99 میلیون دلار ارز و 102 میلیارد تومان تسهیلات را ارائه داده است. 

حال با در نظر گرفتن قیمت ارز 27 هزار تومانی در صرافی ها و تبدیل نرخ تسهیلات به دلار، می توان گفت که مجموع ارزش دلاري
درخواست اسنوا براي تولید 304 هزار دستگاه به 104 میلیون دلار می رسد؛ بدین صورت تولید هر تلویزیون در گروه صنعتی انتخاب

 
حداقل 342 دلار یعنی 9 میلیون و 234 هزار تومان رقم می خورد. 

هنوز مشخص نیست چرا در حالی که اسنوا چنین هزینه اي را براي تولید تلویزیون هاي خود نیاز دارد چرا هنوز نتوانسته در بازارهاي

 
جهانی خودي نشان دهد و کیفیت محصولاتش نیز گاه با نقدهایی مواجه است. 



آیا واقعاً اسنوا براي تولید هر تلویزیون حدود 10 میلیون تومان (342 دلار) هزینه می کند؟ البته این مشروط بر آن است که ارز را با
نرخ صرافی محاسبه کنیم و فرضیه پرداخت ارز 4200 تومانی را کنار بگذاریم. با اینکه چنین هزینه اي براي تولید تلویزیون بالا به

 
نظر می رسد، اما قیمت بعضی از تلویزیون هاي اسنوا در بازار از 30 میلیون تومان هم عبور کرده است. 

اسنوا گران تر از TCL در حالی هزینه تولید هر تلویزیون به طور میانگین براي اسنوا 342 دلار آب می خورد که نگاهی به بازارهاي
بین المللی نشان می دهد تلویزیون هاي 55 اینچ TCL که شهرت جهانی دارند، با قابلیت هاي به مراتب بالاتر 355 دلار هم عرضه

 
می شوند. 

 
 

 
یا سري 32 اینچ این برند، در سایت آمازون 164 دلار قیمت خورده است. 

 
 

بر این اساس میانگین قیمت نهایی این دو محصول 259٫5 دلار رقم می خورد؛ یعنی 82٫5 دلار کمتر از هزینه تولید تلویزیون هاي
اسنوا. طبق محاسبات انجام شده، گروه صنعتی انتخاب براي تولید هر دستگاه یخچال و فریزر، 23 میلیون تومان و هر ماشین

 
لباسشوئی، 19 میلیون تومان درخواست وام داده است. 

طبعاً مقایسه قیمت نهایی محصول با هزینه هاي تولید برندي دیگر چندان منطقی به نظر نمی رسد؛ از این رو بهتر است نگاهی به

 
قیمت نهایی محصولات اسنوا داشته باشیم تا نسبت بهتري ترسیم شود. 

 
 

در بزرگ ترین فروشگاه اینترنتی کشور تصویر بالا نزدیک ترین محصول به تلویزیون هاي 55 اینچی TCL شناخته می شود که در

 
سایت آمازون 375 دلار قیمت خورده است. 

اما ارزش دلاري تلویزیون هاي 55 اینچی اسنوا 588 دلار خواهد بود. به طور دقیق تر این محصول اسنوا بالغ بر 5٫5 میلیون تومان

 
گران تر از مشابه خارجی خود عرضه می شود. 

 تولید محصول لزوماً به صرفه تر از واردات آن نیس بررسی هاي انجام شده حاکی از آن هستند که تولید محصول لزوماً به صرفه تر از
واردات آن نیست؛ به ویژه اینکه تأمین مواد اولیه این میزان تولید به هزینه هاي ارزي و ریالی هنگفتی نیاز دارد و با سختی هاي

 
زیادي مواجه است. 

البته منظور از این سخن حمایت از واردات و تکیه بر خرید محصولات خارجی نیست، اما کسانی که سعی دارند همواره خود را نگران
خروج منابع از کشور نشان دهند و هیچ گاه شعار حمایت از تولید داخلی از زبانشان نمی افتد، بدین شکل براي ارز کشور و منابع

 
بانکی برنامه ریزي می کنند. 

گرچه دغدغه این افراد براي حمایت از تولید و اشتغال و تکیه بر توان داخلی قابل احترام است، اما انتشار چنین نامه هاي
انحصارطلبانه اي، دم خروسی است که گه گاه بیرون می زند و شعارهاي خوش زرق و برق حمایت از تولید را زیرسؤال می برد





رشد غیرمجاز دارایی هاي بانک ها در نیمه اول سال/ تامین اجتماعی،

خودروسازي ها و شرکت بازرگانی دولتی، متهمان افزایش ناترازي شبکه

بانکی

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/10/04

بر اساس گزارش مرکز پژوهش ها، در 6ماهه نخست سال جاري، رشد ماهیانه جمع دارایی هاي شبکه بانکی با رسیدن به
3.3درصد، بالاتر از میزان رشد مجاز( 2درصد ابلاغ شده در آذر99) قرار گرفته است.

 
 

بر اساس گزارش مرکز پژوهش ها، در 6ماهه نخست سال جاري، رشد ماهیانه جمع دارایی هاي شبکه بانکی با رسیدن به 3.3درصد،

 
بالاتر از میزان رشد مجاز( 2درصد ابلاغ شده در آذر99) قرار گرفته است. 

به گزارش اقتصادآنلاین، بخشی از ناترازي شبکه بانکی در بانک هاي خصوصی مربوط به تخلفات گسترده سهامداران در شناسایی
درآمدهاي موهومی و بیش برآورد ارزش دارایی ها بوده است.اما بخشی از ناترازي هاي بانکی در خصوص برخی بانک هاي دولتی و

 
خصوصی شده، ناشی از ناترازي در سایر حوزه ها و بنگاه ها است. 

به طور مشخص نهادها و بنگاه هایی نظیر تأمین اجتماعی در تحمیل کسري به بانک رفاه، شرکت هاي بزرگ خودروسازي در دریافت
خط اعتباري، شرکت بازرگانی دولتی در دریافت تسهیلات از بانک هاي دولتی و... موجب تعمیق ناترازي شبکه بانکی و درنهایت اضافه

 
برداشت از بانک مرکزي می شوند. 



 
 

پربیننده ترین ماجراي ارسال پیامک حساب هاي مازاد بانکی چیست؟ نحوه پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی اعلام شد پرداخت
غیرحضوري تسهیلات در بانک قرض الحسنه رسالت ارتباطی بین نرخ بهره بین بانکی با بورس وجود ندارد / ذینفعان از سرکوب نرخ

 
سود، نفع می برند رانندگان تاکسی بخوانند | نحوه دریافت وام 30میلیون تومانی در قالب کارت اعتباري + جزییات 

 
این مطلب برایم مفید است  بلی 0 نفر این پست را پسندیده اند 



گام بلند گل گهر در اشتغال زایی طرح هاي اقتصاد مقاومتی

منبع: سیماي اقتصاديشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/10/04

گل گهر در 9 ماه گذشته 1300 شغل در حوزه اقتصاد مقاومتی در سیرجان و بردسیر ایجاد کرده است

گل گهر در 9 ماه گذشته 1300 شغل در حوزه اقتصاد مقاومتی در

 
سیرجان و بردسیر ایجاد کرده است 

مدیرعامل شرکت گل گهر گفت: با تلاش و پیگیري مستمر تیم
هاي کارآفرینی گل گهر در نه ماه ابتدایی امسال، 1300 شغل براي
جوانان بیکار و زنان سرپرست خانوار در شهرهاي سیرجان و بردسیر

 
از محل تسهیلات اشتغال زایی گل گهر ایجاد شده است. 

مهندس ایمان عتیقی افزود: بر اساس برنامه سال 1400، پرداخت 2000 فقره تسهیلات اشتغالزایی در دستور کار شرکت معدنی و
صنعتی گل گهر به عنوان معین اقتصادي منطقه 7 استان کرمان شامل شهرستان هاي سیرجان و بردسیر قرار دارد. این برنامه در
قالب تفاهم نامه همکاري با بانک قرض الحسنه رسالت و تفاهم نامه جداگانه با بنیاد برکت و صندوق کارآفرینی امید در حال پیگیري

 
است و با برنامه ریزي انجام شده ایجاد 2000 فرصت شغلی در سال جاري محقق خواهد شد. 

وي اظهار امیدواري کرد با همکاري استانداري، بانک رسالت، بنیاد برکت و صندوق کارآفرینی امید تا پایان سال 1401، بیش از
6000 فرصت شغلی در حوزه مشاغل خرد و کارگاه هاي کوچک در منطقه 7 استان کرمان ایجاد خواهد شد.



کمبود نیروي متخصص مشکل اصلی حوزه معدن خراسان رضوي است

منبع: ایرناشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/10/04

مشهد- ایرنا- رییس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي خراسان رضوي گفت: هم
اینک حوزه معدن استان با کمبود جدي نیروي انسانی متخصص مواجه است و باید نظام آموزشی در این زمینه وارد عمل

شود.

مشهد- ایرنا- رییس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي خراسان رضوي گفت:
هم اینک حوزه معدن استان با کمبود جدي نیروي انسانی
متخصص مواجه است و باید نظام آموزشی در این زمینه

 
وارد عمل شود. 

احمدرضا صفارطبسی روز شنبه در نشست تخصصی
کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی خراسان
رضوي افزود: نیروي انسانی یکی از سرمایه هاي بخش

معدن به شمار می آید و پرورش این نیرو، یک ضرورت مهم براي آینده این حوزه است لذا نباید اجازه داد کمبود نیروي انسانی در

 
حوزه زمین شناسی و معدن، موجب جذب دانش آموختگان خارجی به کشور شود بلکه باید به تقویت نیروي داخلی پرداخت. 

وي با اشاره به کمبود چشمگیر دانش آموختگان مسلط به حوزه زمین شناسی و معدن گفت: باید به دنبال چاره اندیشی در خصوص

 
گسترش شمار دانش آموختگان حوزه صنعت و معدن باشیم و به جذب نیروي متخصص در این زمینه بپردازیم. 

صفار طبسی اظهار داشت: امروز براي فعالان معدنی این دغدغه جدي وجود دارد که افراد متخصص و تحصیل کرده در حوزه زمین
شناسی اندك هستند، به طوري که ورودي هاي رشته زمین شناسی در دانشگاه ها به شدت کاهش یافته است و خروجی آن تقریبا
مایل به صفر است و در صورتی که مطالعات حوزه زمین شناسی جدي گرفته نشود، بدون شک در آینده با بحرانهاي بسیار بزرگی

 
مواجه خواهیم شد. 

او بر ارائه آموزشهاي حوزه معدن از سطوح پایین تحصیلی تاکید و بیان کرد: آغاز آموزش هاي حوزه زمین شناسی و معدن باید از
مقطع متوسطه آغاز شود تا دانش آموزان مشتاق درس زمین شناسی، جذب بازار کار این رشته شوند و بعدا در مقطع دانشگاهی نیز

 
آن را ادامه دهند. 

رییس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی خراسان رضوي با اشاره به اهمیت تعریف نیاز دانشگاه هاي کشور مبتنی بر
نیازهاي بازار کار گفت: بخش معدن در زمره حوزه هایی است که کیفیت دانش تخصصی نیروي فعال در آن بر خروجی کار تاثیر

 
بسیار جدي دارد، بخشی از آموزشها نیز باید به موازات رشد ظرفیت هاي جذب دانشجو ارتقا پیدا کند. 



رییس خانه معدن خراسان رضوي نیز در این نشست با بیان لزوم اتصال دانشگاه با بخش صنعت و معدن گفت: متاسفانه تاکنون بنا به
دلایل مختلفی اتصال بین دانشگاه و بخش صنعت و معدن رخ نداده است، باید با ایجاد همگرایی، زمینه تقویت تعامل و ارتباط

 
دانشگاه و صنعت را فراهم آوریم، چرا که بازار کار نیازمند نیروي متخصص با مهارتهاي کارآمد است. 

غلامرضا نازپرور پیشنهاد کرد تا با همکاري اساتید دانشگاه و فعالان بخش خصوصی در حوزه صنعت و معدن، برنامه آموزش هاي
کوتاه مدت متناسب با نیازهاي منطقه تدوین و اجرا شود که این امر می تواند در محیط هاي کاري و آموزشی به صورت تئوري و

 
عملی در فعالیت هاي معدنی همچون اکتشافات، مدل سازي، ژئوشیمی، ژئوفیزیک و غیره به افراد آموزش داده شود. 

وي در خصوص تقویت انگیزه دانشجویان رشته زمین شناسی گفت: همچنین با ایجاد ظرفیتی براي گردهم آمدن متخصصان این
بخش، می توان یک همگرایی خوب براي معرفی رشته هاي مرتبط با این بخش رقم زد و توامان زمینه ارتقاي تعاملات مبتنی بر
دانش را فراهم نمود. در این فضا می توان از حضور کارآفرینان موفق در بخش معدن و دانشجویان این رشته بهره گرفت و به نوعی

 
براي نسل جوان تر انگیزه سازي کرد. 

نایب رییس انجمن تخصصی معادن و صنایع معدنی خراسان رضوي نیز در این نشست گفت: متاسفانه فاصله میان دانشگاه و فضاي
عملی معدن به قدري افزایش یافته است که دانشجویان از مقطع دبیرستان و دانشگاه هیچ رغبتی براي ورود به رشته زمین شناسی
ندارند و افق روشنی را در خصوص این رشته براي خود ترسیم نمی کنند، این مساله زنگ خطري است که طی سال هاي آینده

 
عواقب ناگواري ایجاد خواهد کرد. 

آریوبرزن مافی افزود: فعالیت هاي معدنی چرخ اول بناي اقتصاد ایران است. اگر دانش آموزان در مقطع دبیرستان به ارزش و اهمیت

 
این رشته پی برده و متوجه میزان تاثیرگذاري آن در جامعه شوند، قطع به یقین شاهد استقبال از رشته زمین شناسی خواهیم بود. 

رئیس اداره امور معادن سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوي نیز در این نشست گفت: ابزارهاي پیوند دهنده صنعت و

 
دانشگاه وجود دارد اما از این ابزارها به طور صحیح و عملیاتی بهره گیري صورت نگرفته است. 

محمدرضا افشین افزود: متاسفانه میان دانشگاه و بخش صنعت و معدن اعتماد وجود ندارد و به همین علت تاکنون موفق به برقراري

 
ارتباط میان این دو حوزه نبوده ایم. 

مدیر گروه زمین شناسی دانشگاه فردوسی مشهد نیز در این نشست اذعان کرد: در حال حاضر نگرانی نسبت به کمبود دانشجو در

 
رشته زمین شناسی وجود دارد و این بحث می تواند براي آینده شاخه هاي شغلی که وابسته به این رشته هستند، نگران کننده باشد. 

محمد وحیدي نیا افزود: متاسفانه به درس زمین شناسی در مقطع دبیرستان به میزان کافی توجه نمی شود و روز به روز از اهمیت

 
این درس کاسته می شود. 

او تاکید کرد: دانشگاه هاي کشور از جمله دانشگاه فردوسی از تجهیزات مطلوبی براي این رشته برخوردار هستند و ظرفیت زیادي

 
براي پرورش دانش آموختگان متخصص و حرفه اي در حوزه زمین شناسی دارند که متاسفانه بلااستفاده باقی مانده است. 

مدیر گروه رشته زمین شناسی دانشگاه پیام نور مشهد هم در این نشست گفت: خراسان رضوي داراي مناطق مس خیز متعددي است
که براي افراد زیادي اشتغال زایی ایجاد کرده است، با وجود ظرفیت هاي بسیار زیادي که در این استان وجود دارد، همچنان رشته



 
دانشگاهی با عنوان معدن شناسی وجود ندارد و جذب نیرو و فناوري به میزان کافی در خراسان رضوي تقویت نمی شود. 

علیرضا مظلومی افزود: می توان از دانشجویان ماهر و متخصص براي انجام پروژه هایی که بخش خصوصی و معدنی پیشنهاد می کند،

 
استفاده کرد، این مهم کمک می کند تا مهارت تخصصی دانشجویان نیز ارتقا پیدا کند. 

وي اظهار داشت: در مناطقی از استان که فعالیت هاي معدنی انجام می گیرد، نیاز شدیدي به نیروي کار وجود دارد، در شهرستانی
مانند بردسکن امکان تاسیس آموزشگاه هاي فنی معدن وجود دارد و اگر اتاق بازرگانی و خانه معدن با ما همکاري کنند، قادر به

 
تاسیس آموزشگاه فنی معدن و تربیت نیروي کار تخصصی براي این شهرستان و دیگر نقاط استان خراسان رضوي خواهیم بود. 

به گزارش ایرنا، خراسان رضوي 46 نوع ماده معدنی شناخته شده دارد، تاکنون 900 پروانه بهره برداري معدن در این استان صادر
شده که از این تعداد 472 معدن با استخراج سالانه بیش از 220 میلیون تن فعال هستند. ظرفیت اشتغال مستقیم معادن و صنایع

 
معدنی خراسان رضوي 163 هزار نفر است. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

 
- زمین شناسی 

 
- مواد معدنی 

- دانشگاه فردوسی مشهد



تجمع معلمان را «در مقابل نظام»، تلقی نکنید / امشب با معلمان جلسه داریم

منبع: روزنامه رویداد امروزشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/10/04

یوسف نوري وزیر آموزش و پرورش درباره تجمعات فرهنگیان عنوان کرد: معلمان خواسته صنفی دارند و این را تجمعی که
معلم در مقابل نظام است تلقی نکنید، معلمان وقتی مشاهده کردند به حرف هایشان توجهی نمی شود، این اتفاق افتاده است

بنابراین باید سازمانی ایجاد کنیم تا حرف و اعتراض معلم را بشنویم، امشب جلسه اي ...

یوسف نوري وزیر آموزش و پرورش درباره تجمعات
فرهنگیان عنوان کرد: معلمان خواسته صنفی دارند و این را
تجمعی که معلم در مقابل نظام است تلقی نکنید، معلمان
وقتی مشاهده کردند به حرف هایشان توجهی نمی شود،
این اتفاق افتاده است بنابراین باید سازمانی ایجاد کنیم تا
حرف و اعتراض معلم را بشنویم، امشب جلسه اي با

 
معلمان داریم تا حرف هاي آنها را بشنویم.   

یوسف نوري وزیر آموزش و پرورش در نخستین نشست
خبري با اصحاب رسانه با اشاره به اینکه در سند تحول

بنیادین ارکان فرایند تربیتی عبارتند از خانواده، حکومت،  رسانه و نهادها و سازمان هاي غیردولتی،  اظهار کرد: بر این اساس با توجه
به نقش رسانه کارهایی که تاکنون اجرا شده است را با اصحاب رسانه مطرح می کنیم چرا که معتقدیم قدرت ارتباطات در تحکیم

 
مبانی دولت ها و اداره حکومت نقش بی بدیلی است. 

 
  

وي ادامه داد: هر جا رسانه به کمک ارزش ها یا ضد ارزش ها آمد آن جامعه ارزشمند یا بی ارزش می شود، رفتارهاي سنجیده و
عالمانه رسانه ها را با نظام تعلیم و تربیت شاهد هستیم و انتظار داریم صرفنظر از سلایق و گرایش ها به نظام تعلیم و تربیت توجه

 
کنند. 

 
  

وزیر آموزش و پرورش گفت: براي گفتمان سازي در سند تحول بنیادین باید رسانه وارد عمل شود البته  که امروزه هر فرد هم می

 
تواند رسانه باشد. همچنین بستر فعالیت رسانه ها براي استقرار سند تحول بنیادین باید فراهم شود و از ظرفیت آنها استفاده شود. 

 
  

نوري با اشاره به اینکه از رسانه نباید توقع فرمایشی داشته باشیم و باید  درخواست واقعی باشد، گفت: رسانه هرجا ضعفی را دید باید
مشفقانه آن را منتقل کند و ما هم راهکار دهیم و در جامعه منتشر کنیم،  تفاوت نظام تعلیم و تربیت با سایر دستگاه ها همین مورد



 
است. 

 
  

 
مطالبه گري از رسانه ها براي اجراي سند تحول 

وي اظهار کرد: به استناد سند تحول بنیادین از رسانه ها مطالبه گر هستیم که تا کجا این سند اجرا نشده است، گفتمان سند تحول
باید چنان ترویج شود که حکومت و مؤسسات غیردولتی به دنبال اجراي این سند باشند اما متأسفانه این گفتمان سازي شکل نگرفته

 
است. 

 
  

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به انجام تحقیقی در سال 1388 درباره سهم آموزش و پرورش در تولید ملی، گفت: از دهه  90 میلادي

 
این ارزش با GDP و ارزش افزوده در نظر گرفته می شود. 

 
  

نوري درباره جلسه اي که اخیرا با شوراي اشتغال برگزار شد، اظهار کرد: اگر سواد کارآفرینی و اشتغال دانش آموزان را توسعه دهیم
فارغ التحصیلانی که تمایلی به گرفتن شغل ندارند، نخواهیم داشت، این روند نشان می دهد اگر ساحت هاي شش گانه سند تحول را

 
مستقل کنیم و به اهداف ساحت ها برسیم، کارآفرینی دغدغه دانش آموز می شود. 

 
  

وي اضافه  کرد: اگر هنرستان ها در انتخاب رشته خوب عمل کنند، 85 درصد فارغ التحصیلان آنها به جز آنهایی که ادامه تحصیل

 
آکادمیک دارند در رشته هاي خوب  جذب بازار کار می شوند. 

 
  

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه بخشی از این راه توسط مسئولان قبلی طی شده است،  اظهار کرد: البته این مسیر با سرعت

 
بالایی نبوده است و یابد آن را به طور جدي دنبال کنیم. 

 
  

نوري درباره برنامه هایی که ارائه کرده است، متذکر شد: در بعد حاکمیتی چالش ها عدم توجه به امر حاکمیتی است و این به معناي
حذف مدارس غیردولتی نیست یعنی بتوانیم براي دانش آموزان مناطق مرزي معلم ثابت داشته باشیم تا عدالت آموزشی تکمیل شود

 
یا 600 هزار دانش آموز خارج از کشور را جذب کنیم و براي آنها مطالبی داشته باشیم. 

 
  



وي اضافه کرد: مجوز استخدام 300 هزار نفر را گرفتیم براي مناطق مرزي و عشایري که مدتهاست به دلیل عدم استقرار عدالت
توزیعی وضعیت مناسب ندارند. به همین دلیل در بودجه امسال سرانه این قسمت را جدي دیده ایم، مهمترین کاري که باید انجام
دهیم توانمندسازي معلمان است البته نه با روش هاي فعلی بلکه بتوانند مدرسه را به مرحله اي بالاتر سوق دهند و به سمت

 
کارآفرینی و مسئولیت اجتماعی بروند. 

 
  

 
رتبه بندي مصوب مجلس تغییرات بسیاري داشت 

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه در لایحه رتبه بندي معلمان ارائه شده از سوي دولت آمده است، معلمان در رتبه هاي 1 تا 5
قرار بگیرند که این بسیار خشک بود، متذکر شد: آنچه مجلس مصوب کرد این بود که رتبه هاي 1 تا 5 به مربی، استادیار، دانشیار و

 
استاد معلم تغییر یافت و همین یک گام مثبت براي شروع کار است. 

 
  

نوري با تاکید بر اینکه هم اکنون مدرسه محوري یک شعار است، گفت: برخی افراد مدارس غیردولتی را وقف می کنند، بیشتر افرادي
که مدارس غیردولتی دارند این روحیه را دارند که به سمت مدارس غیرانتفاعی حرکت کنند و توصیه بنده این است که در حوزه

 
مدارس غیردولتی به سمت مدارس غیرانتفاعی و حرکت هاي جهادي گام برداریم. 

 
  

وي ادامه داد: جلسات زیادي گذاشته ایم و یکی از تحرکات استفاده از مسئولیت اجتماعی شرکت ها است و بیش از 10 جلسه با
خیران داشتم که هنرستان می سازند و خودشان اداره می کنند. این حرکت ها را باید به سمت مناطق لازم التوجه ببریم مثلا براي

 
بازماندگان از تحصیل به صورت جهادي فعالیت کنند، نهضت سوادآموزي باید به شکل حرکت جهادي باشد. 

 
  

وزیر آموزش و پرورش همچنین گفت: از همین هفته رئیس مرکز اطلاع رسانی منصوب خواهد شد و براي انتصابات تعدادي از استان
ها کارها را انجام دادیم و معاونت ها انجام شده است که در حال استعلام است و این هفته حداقل 4 نفر از مراکز و معاونت ها معرفی

 
خواهند شد. قبول دارم که تاخیر شده است. 

 
  

 
یک ساعت آموزش حضوري براي دانش آموز فایده ندارد 

نوري در پاسخ به سوال خبرنگار خبرگزاري تسنیم، درباره افت تحصیلی دانش آموزان با آموزش مجازي و گلایه خانواده ها از
بازگشایی صوري مدارس، گفت: در دوران کرونا آنچه وجود داشت آموزش ترکیبی نبود و هم اکنون که به سمت بازگشایی مدارس



 
رفته ایم، حضور دانش آموز یک روز در هفته و به میزان یک ساعت عملا فایده اي براي او ندارد. 

 
  

وي افزود: روش آموزش مجازي جایگزین آموزش حضوري نیست و باید در شاد رصد کنند که آموزش مجازي چقدر اثر داشته است

 
که فعلا رصد کردن را نداریم. 

 
  

وزیر آموزش و پرورش همچنین ادامه داد:  از پانزدهم این ماه باید مکمل هاي یادگیري را براي دانش آموزان در شاد قرار دهند، یکی
از دانشگاه ها به تفکیک کلاس، درس و دوره تولید محتوا کرده و روي سایت گذاشته است و سازمان پژوهش باید در این عرصه وارد

 
شود و محتواهاي تکمیلی را تولید کند. 

 
  

نوري در پاسخ به پرسش دیگر  تسنیم درباره اینکه سند تحول بنیادین در حال ترمیم است، با این روند چگونه قرار است آن را اجرایی
کنید و آیا اعتبار لازم در بودجه 1401 لحاظ شده است؟ گفت: بودجه سال آینده شاخص بندي شده است و باید به شاخص ها برسیم
همچنین براي اجراي سند تحول بودجه گذاشته شده است، براي سند باید برنامه اجرایی نوشته شود و بعد به سراغ ترمیم آن برویم
اما بدون نوشتن برنامه اجرایی، اقدام به ترمیم سند تحول کردند که ممکن است دو یا سه سال طول بکشد. بنابراین در حین اجراي

 
سند باید جاهایی را که نیاز به ترمیم دارد، شناسایی و به شوراي عالی آموزش و پرورش ارائه کنیم. 

 
  

وزیر آموزش و پرورش در پاسخ به پرسش دیگر خبرنگار خبرگزاري تسنیم درباره اینکه دربرنامه شما توسعه مدارس هیئت امنایی ذکر
شده است، این توسعه با هدف برداشتن بار مالی دولت و انداختن آن بر دوش مردم است، متذکر شد: باید دست خیر مردم همیشه در
نظام تعلیم و تربیت باشد، خیرین مدرسه ساز به اندازه ما اما با کیفیت بهتر و برکت بیشتر در حال مدرسه سازي هستند و تاکنون

 
113 هزار مدرسه ساخته اند. 

 
  

نوري گفت: در آیین نامه مدارس هیئت امنایی آمده است که شهریه اي به اجبار براي فوق برنامه ها دریافت نشود،  براي گسترش

 
مدارس هیئت امنایی ابتدا باید این مدارس درست انتخاب شوند همچنین مردم کمک کنند اما در یافت شهریه اجباري نباشد. 

 
  

 
واکنش درباره تجمعات معلمان 

وي درباره تجمعات فرهنگیان عنوان کرد: معلمان خواسته صنفی دارند و این را تجمعی که معلم در مقابل نظام است تلقی نکنید،



معلمان وقتی مشاهده کردند به حرف هایشان توجهی نمی شود، این اتفاق افتاده است بنابراین باید سازمانی ایجاد کنیم تا حرف و

 
اعتراض معلم را بشنویم، امشب جلسه اي با معلمان داریم تا حرف هاي آنها را بشنویم. 

 
  

وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: تشکل ها و سازمان هاي غیردولتی که امروزه سازمان مردم نهاد هستند نقش شان تسهیل گري

 
دولت و معلمان است و اگر تشکل ها این کار را انجام ندهند، کارایی خود را از دست داده اند. 

 
  

نوري درباره رفاه فرهنگیان و موضوع بیمه و درمان اظهار کرد: دو گروه در داخل و خارج وزارتخانه براي این موضوعات در نظر گرفتم
و لازم است رسانه ها به ما کمک کنند تا شرکت هاي بیمه اي نگاه متفاوتی به آموزش و پرورش داشته باشند و هزینه هایی مانند

 
دندانپزشکی را هم به جمع خدمات اضافه کنیم. 

 
  

وي با اشاره به فعالیت صندوق ذخیره فرهنگیان گفت: از نظر هر شاخصی بانک سرمایه را نگاه می کنیم نسبت به سایر بانک ها جزو
رده هاي آخر است، در هیئت امناي صندوق از متخصصان بانکداري استفاده می کنیم و صندوق را با نیرو هاي نوین بانکداري، شرکتی

 
و نیروهاي سرآمد و سلامت پیش خواهیم برد. 

 
  

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه مطالبات معلمان باید پرداخت شود، گفت: پاداش پایان خدمت بازنشستگان پرداخت شده و

 
اگر موردي هست باید آن را اطلاع رسانی کنند. 

 
  

 
80 درصد مدارس آماده حضور دانش آموزان 

 
  

نوري با اشاره به اینکه "تیمز" و "پرلز" را به عنوان یک دلیل می توان استفاده کرد اما نباید کلیت آموزش و پرورش را رد کرد، گفت:
بیش از 80 درصد مدارس آماده هستند تا دانش آموزان را در مدارس بپذیرند اما ادارات کل باید جدي بگیرند و عدم مهارت در
آموزش ترکیبی باعث شده است تا در این کار موفق نباشیم.وي درباره روند پرداخت معوقات و پاداش پایان خدمت بازنشستگان گفت:
پاداش پایان خدمت بازنشستگان سال 99 پرداخت شده به جز مواردي که مشکل داشته مانند فوتی و این ها، اما مطالبات به کل
استان ها پرداخت شده است. برخی حق التدریس ها هم پرداخت شده اما در مواردي عقب ماندگی وجود دارد، ضمن عذرخواهی،

 
شرایط بودجه اي به گونه اي است که با تأخیر پرداخت می شود با این حال در دولت جدي پیگیري کردیم. 



 
  

وزیر آموزش و پرورش درباره رتبه بندي معلمان گفت: درباره اجراي رتبه بندي دو مکاتبه جدي با رئیس جمهور داشتم. اینها وظایف
ماست و باید پیگیري کنیم تا انجام شود. باید در آیین نامه کیفیت لازم براي اجراي رتبه بندي در نظر گرفته شود و در نظام تعلیم و

 
تربیت باید همه موارد آماده پشتیبانی معلم باشد. 

 
  

نوري با اشاره به اینکه باید فاصله بین صف و ستاد و رسانه و ستاد از بین برود،  اظهار کرد: در مواردي که نیاز باشد به رسانه تذکر می

 
دهیم اما باید فاصله بین ما نباشد. 

 
  

وي با اشاره به رایزنی با دادستانی براي آزاد کردن چند معلم دستگیر شده گفت: ما آمدیم تا در این کسوت خدمت کنیم.



همکاري دستگاهها براي تسهیل در ایجاد اشتغال

منبع: ایلناشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/10/04

سرپرست معاونت امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزارت کشور در چهارمین جلسه کارگروه توسعه زیرساخت بر همکاري
دستگاهها براي تسهیل در ایجاد اشتغال تاکید کرد.

سرپرست معاونت امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزارت
کشور در چهارمین جلسه کارگروه توسعه زیرساخت بر
همکاري دستگاهها براي تسهیل در ایجاد اشتغال تاکید

 
کرد. 

به گزارش ایلنا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور،
چهارمین جلسه کارگروه توسعه زیرساخت با حضور دکتر
محسن کوشش تبار و نمایندگان دستگاههاي ذي ربط در

 
محل وزارت کشور برگزار شد. 

کوشش تبار توجه ویژه به گسترش مبادلات اقتصادي با کشورهاي همسایه را در جهت تولید و اشتغال زایی از جمله راهبردهاي اصلی

 
دولت سیزدهم دانست. 

وي همچنین تصریح کرد: ترویج و تقویت فرهنگ کار، تولید، کارآفرینی و استفاده از تولیدات داخلی به عنوان ارزشی اسلامی و ملی از

 
جمله برنامه هاي دولت سیزدهم می باشد. 

کوشش تبار با تأکید بر تقویت فرهنگ جهادي در ایجاد ارزش افزوده، تولید ثروت و بهره وري گفت: باید کارآفرینی، سرمایه گذاري و

 
اشتغال مولد به صورت ویژه در دستگاه هاي متولی مورد توجه قرار بگیرد. 

 
بررسی راهکارهاي اشتغال زایی در شهرك ها و نواحی صنعتی و بازارچه هاي مرزي از جمله دیگر محورهاي این نشست بود. 

اقدامات و برنامه هاي صورت گرفته در راستاي گسترش مراودات و توسعه مبادلات تجاري مرزي به منظور بهبود معیشت و اشتغال

 
پایدار مرزنشینان نیز در این نشست مورد بررسی قرار گرفت. 

نمایندگان دستگاه هاي اجرایی حاضر در نشست به بیان دیدگاه ها و ارائه گزارش اقدامات انجام شده در خصوص کارآفرینی و

 
اشتغالزایی پرداختند. 

انتهاي پیام/



قاضی زاده هاشمی: قانون تبدیل وضعیت ایثارگران پا برجا است

منبع: عصر پرسشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1400/10/04

معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران حل مشکل مسکن و اشتغال ایثارگران را یکی از اولویت هاي اصلی
بنیاد شهید و امور ایثارگران عنوان کرد و گفت: تبدیل وضعیت استخدامی ایثارگران مشمول در سال آتی نیز قابل انجام است.

به گزارش عصرپرس به نقل از «ایثار»، سید امیرحسین
قاضی زاده هاشمی روز شنبه 4 دي در گفت وگوي خبري
با موضوع اشتغال و کارآفرینی تأکید کرد: مسائلی چون
مسکن، اشتغال و ازدواج که از دغدغه هاي اصلی کل
جامعه محسوب می شوند از مشکلات جاري جامعه

 
ایثارگران نیز هستند. 

وي افزود: در گذشته سیاست اصلی بنیاد شهید و امور
ایثارگران در حوزه اشتغال ایثارگران پیگیري استخدام این
عزیزان بوده است، اما ظرفیت هاي استخدامی دولت هر

سال در حال کاهش است و این موضوع باعث شده عملاً ظرفیت زیادي براي به کارگیري ایثارگران در مجموعه هاي دولتی وجود
نداشته باشد و همچنان حدود 280 هزار نفر از ایثارگران جویاي شغل هستند. این عدد با در نظر گرفتن میانگین سنی بالاي

 
ایثارگران و توجه به اینکه تعداد زیادي از آنان از چرخه اشتغال خارج شده اند، عدد بزرگی محسوب می شود. 

معاون رئیس جمهور با بیان اینکه صندوق قرض الحسنه شاهد جامعه هدفی حدود 370 هزار نفري را پوشش می دهد افزود: این
صندوق در سال گذشته به 133 هزار نفر از ایثارگران وام اعطا کرده است که مبلغ کل این وام ها حدود 2 هزار و 400 میلیارد تومان
بود. در سال جاري نیز تا انتهاي آذر حدود 1770 میلیارد تومان وام به ایثارگران تخصیص یافته است. اخیراً نیز مجوز فعالیت صندوق

 
قرض الحسنه شاهد تمدید شده و سقف وام آن ها به اندازه سقف وام بانک ها افزایش پیدا کرده است. 

قاضی زاده هاشمی با بیان اینکه به دنبال تغییر صندوق قرض الحسنه شاهد به بانک قرض الحسنه هستیم گفت: در صورت اجرایی

 
شدن این موضوع زمینه گسترش فعالیت ها به منظور خدمات رسانی بهتر و گسترده تر به ایثارگران فراهم می شود. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران ادامه داد: در حال حاضر مشغول ساماندهی مجموعه هاي حوزه اشتغال و مجموعه هاي مالی و
بانکی در بنیاد هستیم و اولویت اصلی در این زمینه شفاف سازي فعالیت ها و زنجیره اي و شبکه اي شدن این فعالیت ها است.
شوراي سیاست گذاري اقتصادي بنیاد شهید و امور ایثارگران نیز راه اندازي شده و فعالیت هاي اقتصادي بنیاد بر اساس سیاست
گذاري هاي این مجموعه ساماندهی می شوند. یکی از اقداماتی که در این راستا انجام می شود عضویت معاونین بنیاد شهید و امور

 
ایثارگران در هیئت امناي مجموعه هاي مرتبط اقتصادي است. 

قاضی زاده هاشمی حل مشکل مسکن و اشتغال ایثارگران را یکی از اولویت هاي اصلی بنیاد شهید و امور ایثارگران عنوان کرد و گفت:



در حوزه مسکن از ظرفیت هاي طرح ملی مسکن که در حال اجراست استفاده خواهد شد و در زمینه اشتغال نیز پیش بینی استفاده

 
از 10 درصد اشتغال ایجاد شده در استان ها را براي ایثارگران داریم. 

وي با تأکید بر اهمیت بازتاب رسانه اي فعالیت هاي اشتغال زایی ایثارگران گفت: یکی از موضوعاتی که رسانه ها باید در حوزه
ایثارگران به آن بپردازند تهیه گزارش از ایثارگران کارآفرین است تا ذهنیت عمومی نسبت به ایثارگران شفاف تر شود و همچنین افراد

 
بیشتري از ایثارگران براي ورود به این فضا تشویق شوند. 

معاون رئیس جمهور خاطرنشان کرد: امیدواریم متناسب با برنامه هاي تحولی بنیاد شهید و امور ایثارگران که ذیل برنامه هاي تحولی

 
دولت تنظیم شده است، سازماندهی لازم را انجام دهیم و به نتایج خوبی دست پیدا کنیم. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران همچنین در پاسخ به سؤال خبرنگاران در خصوص تبدیل وضعیت استخدامی ایثارگران گفت:
مطابق قانون تمام ایثارگرانی که داراي هر نوع رابطه شغلی با دستگاه هاي دولتی بوده اند باید به صورت استخدام رسمی در آن
دستگاه فعالیت کنند و دستگاه هاي دولتی باید توجه داشته باشند که این قانون فقط در سال جاري لازم الاجرا نیست، بلکه تمام

 
ایثارگرانی که مشمول این تغییر وضعیت هستند می توانند در سال هاي آینده نیز نسبت تبدیل وضعیت استخدامی اقدام کنند. 

وي در خصوص هدف اصلی فعالیت مجموعه هاي اقتصادي در بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: هدف اول تأمین هزینه هاي فرهنگی
بنیاد شهید و امور ایثارگران است. هدف بعد اداره بنگاه هایی است که نیازهاي جامعه هدف را تأمین کند که از جمله آن فعالیت هاي
دانش بنیان در زمینه پزشکی و تأمین نیازهاي پزشکی ایثارگران است. هدف سوم ایجاد سازمان هاي الگوي اقتصادي و هدف آخر

کادرسازي براي حوزه اقتصاد کشور است.



سرمایه گذاري 350 میلیارد تومانی صندوق نوآوري در 10 صندوق جسورانه

بورسی

منبع: اکونا پرسشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/10/04

معاون سرمایه گذاري صندوق نوآوري وشکوفایی گفت: صندوق نوآوري تاکنون 350 میلیارد تومان در 10 صندوق جسورانه
بورسی سرمایه گذاري کرده که عدد این سرمایه با مابقی شرکا به 1500 میلیارد تومان می رسد.

معاون سرمایه گذاري صندوق نوآوري وشکوفایی گفت: صندوق نوآوري تاکنون 350 میلیارد تومان در 10 صندوق جسورانه

 
بورسی سرمایه گذاري کرده که عدد این سرمایه با مابقی شرکا به 1500 میلیارد تومان می رسد. 

به گزارش اکونا پرس، دکتر علی ناظمی در پنل ششمین یلداي
کارآفرینان استارت آپی ایران با موضوع بررسی چالش ها و
فرصت هاي سرمایه گذاري در ایران و نوآوري در سرمایه گذاري
گفت: امروز 15 شتابدهنده عامل صندوق نوآوري هستند و بالغ
بر 50 سرمایه گذاري در سیدمانی ها با آن ها صورت گرفته
است. همچنین تاکنون موفق به عقد 60 قرارداد هم سرمایه
گذاري در حوزه هاي بایو، IT و... با صندوق هاي پژوهش و

 
فناوري شده ایم. 

وي به همکاري هاي صندوق نوآوري و شکوفایی با بورس اشاره کرد و افزود: ما با کمک بورس، موفق به سرمایه گذاري 200 میلیارد
تومانی در شرکت سرمایه گذاري نوآوري با شرکت سهامی خاص شده ایم که سهم صندوق از این عدد 60 میلیارد تومان است و

 
همچنین سهم صندوق در سرمایه گذاري شرکت سهامی عام 100 میلیارد تومان بوده است. 

معاون سرمایه گذاري صندوق نوآوري و شکوفایی در بخش دیگري از سخنان خود به روش تامین مالی(کرادفاندینگ) در طرح هاي
شرکت هاي دانش بنیان اشاره کرد و گفت: در این روش طی فراخوانی موفق به دریافت 100 طرح فناورانه شدیم و در نهایت 20
طرح جهت جذب سرمایه انتخاب شدند تا مردم بتوانند در آن ها سرمایه گذاري کنند. ما در صندوق نوآوري، سرمایه گذاري مردم در

 
این 20 طرح را ضمانت(بیمه) کرده ایم. 

ناظمی با اشاره به اثربخش بودن روش تامین مالی جمعی براي طرح هاي فناورانه از طریق مسابقه تلویزیونی «کارویا» خاطرنشان کرد:
یکی از طرح هاي ارائه شده در روش تامین مالی جمعی که نیاز به جذب سرمایه یک میلیارد تومانی داشت، طی فقط سه ساعت (از 8
تا 11 صبح) موفق به جذب سرمایه مورد نیاز شد. همچنین طرح دیگري که نیاز به جذب سرمایه چهار میلیارد تومانی داشت نیز طی

 
10 روز گذشته موفق به جذب سه میلیارد و 800 میلیون تومان سرمایه شد. 

وي با بیان اینکه از نظر عدد سرمایه گذاري خطرپذیر در اکوسیستم، دچار عقب افتادگی هستیم، بیان کرد: بزرگترین کارکرد بورس،
جذب سرمایه نیست، بلکه افشاي اطلاعاتی است که طی آن مشخص می شود ارزش یک کالا چه میزان است. بنابراین وقتی ما حوزه

 
نوآوري را وارد بورس نکرده ایم، افشاي اطلاعاتی در مورد دارایی مشروط و ارزش شرکت ها، رخ نداده است. 

معاون سرمایه گذاري صندوق نوآوري و شکوفایی ادامه داد: براي اینکه ارزش استارت آپ ها از یک عددي بالاتر رود و بتوانند سرمایه

 
هاي بزرگ جذب کنند، نیاز به مارکت دارند. 

ناظمی در ادامه به موانع بر سر راه کسب و کارها در کشور اشاره کرد و گفت: اگر فکر کنیم با وجود موانع، کسب و کارها از بین می



روند، باید بپذیریم اساسا اکوسیستمی نداشته ایم، چون اساس این اکوسیستم بر مبناي تخریب کسب و کار نیست. معتقدم فضاي

 
امیدوارانه اي براي برداشتن موانع وجود دارد. 

وي خاطرنشان کرد: با وجود مدل هاي همکاري، نباید تصور کنیم که کسب و کارها به جهت موانع موجود بر سر راهشان، از بین می
روند. امروز شاهد گستردگی کسب و کارهاي استارت آپی در کشور هستیم. امروز دانشجویان به کارآفرینی و فضاي نوآورانه فکر می

 
کنند و صاحب کسب و کار شده اند. 

معاون سرمایه گذاري صندوق نوآوري و شکوفایی در ادامه بر ساماندهی محیط کسب و کار، اصلاح استانداردهاي حسابداري، اصلاح
قانون تجارت و توسعه ابزارهاي جدید متناسب با ظرفیت اکوسیستم نوآوري تاکید کرد و گفت: مشکل ما در اکوسیستم، منابع مالی و

 
تقاضا نیست. اگر محیط کسب و کار مساعد باشد، عرضه و تقاضاي مارکت بهم می رسند. 

 
ناظمی در پایان اصلاح قانون تجارت را بزرگترین رویاي خود اعلام و ابراز امیدواري کرد که این مهم، روزي محقق شود. 

گفتنی است، در این پنل حامد ساجدي مدیرعامل شناسا، مسعود حمیدزاده مدیر سرمایه گذاري هاي جسورانه گروه مالی فیروزه و
وحیدرضا سلیمانی مدیرعامل صندوق سرمایه گذاري خطرپذیر اسمارت آپ حضور داشتند و بیان نظرات خود درباره اکوسیستم

نوآوري کشور و نیز فرصت هاي سرمایه گذاري در این اکوسیستم پرداختند.



نشان عالی مدیرسال براي مدیریت هلدینگ، شرکت مدیریت صنعت شوینده

منبع: ماهنامه اقتصاد و بیمهشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/10/04

در ششمین اجلاس سراسري نشان عالی مدیر سال که با حضور مقامات مختلف از جمله سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی
معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران ، سید محمد حسینی معاون امور مجلس رییس جمهور ، هادي

قوامی معاون حقوقی وزیر امور اقتصادي و دارایی و برخی نمایندگان مجلس شوراي اسلامی و اعضاي ...

 
 

در ششمین اجلاس سراسري نشان عالی مدیر سال که با حضور مقامات مختلف از جمله سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی معاون
رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران ، سید محمد حسینی معاون امور مجلس رییس جمهور ، هادي قوامی معاون
حقوقی وزیر امور اقتصادي و دارایی و برخی نمایندگان مجلس شوراي اسلامی و اعضاي هیات علمی دانشگاه هاي کشور و مدیران
عامل و اعضاي هیئت مدیره شرکت هاي تجاري، صنعتی تولیدي و نهادهاي مالی در مرکز همایش هاي بین المللی صداوسیما برگزار

 
گردید، نشان عالی مدیر سال 1400 به پاس خدمات شایسته در پویایی شرکتهاي کشور به مدیرعامل هلدینگ بیدسیم تعلق یافت. 

در ششمین اجلاس سراسري نشان عالی مدیر سال که با حضور مقامات مختلف از جمله سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی معاون
رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران ، سید محمد حسینی معاون امور مجلس رییس جمهور ، هادي قوامی معاون
حقوقی وزیر امور اقتصادي و دارایی و برخی نمایندگان مجلس شوراي اسلامی و اعضاي هیات علمی دانشگاه هاي کشور و مدیران
عامل و اعضاي هیئت مدیره شرکت هاي تجاري، صنعتی تولیدي و نهادهاي مالی در مرکز همایش هاي بین المللی صداوسیما برگزار

 
گردید، نشان عالی مدیر سال 1400 به پاس خدمات شایسته در پویایی شرکتهاي کشور به مدیرعامل هلدینگ بیدسیم تعلق یافت. 

گفتنی است این هلدینگ بعنوان یک نهاد مالی و شرکت چند رشته اي شرکت هاي تولیدي عظیمی چون پاکسان، گلتاش، ساینا،
مروارید هامون ، آلی شیمی قم ومدیریت یاران توسعه صنایع بهشهر را تحت مالکیت خود دارد و دکتر امیرعلی نعمت الهی از مدیران
جوان، جهادي، آینده نگر و گام دومی می باشد که با قبول مدیریت در هلدینگ صنعت شوینده توانست با یک مدیریت کلان، انسجام
بخشی و هم افزایی بین شرکت هاي تابعه تحولی جدي در جهش تولید، فروش، عرضه محصولات جدید و صادرات را در آن ها و

 
همچنین تدوین نقشه راه جامع و جهش بهره وري رقم بزند. 

همایش نشان مدیرعالی سال با هدف تقدیر از تلاش هاي مدیران مجموعه هاي بزرگ تولیدي، صنعتی و نهادهاي مالی و اقتصادي
کشور برگزار می شود که در ششمین دوره آن، هلدینگ بیدسیم به واسطه تحولات بنیادینی که در زمینه حمایت از تولید و جهش
صادرات و سودآوري شرکت هاي تابعه خود داشته و فرآیندهاي کلان مدیریتی و راهبردي خود را براي نزدیک تر شدن به



 
استانداردهاي جهانی، اصلاح کرده، حائز دریافت این نشان عالی شد. 

دیگر اهداف این گردهمایی می توان به انسجام و اقتدار ملی براي احیاي امید در مردم، ایجاد انگیزه براي نیل به موفقیت در قشر
مدیران موفق و پویا، ارزیابی نقش مدیریت و کارآفرینی و ارائه راهکارهاي نوین در پیشبرد اهداف اقتصاد مقاومتی، انتقال تجارب و
آگاهی از عوامل موفقیت و شکست مدیران و بنگاه هاي تولیدي و صنعتی، بررسی فرصت ها و چالش هاي توسعه مدیریت در چشم
انداز آینده صنعت ایران و نقش آن در توسعه پایدار و ارائه راهکارهاي ملموس و انجام پذیر در توسعه کمّی و کیفی مدیریت جهادي

 
اشاره کرد. 



شخصیت "شهید سلیمانی و میرزاکوچک جنگلی" براي دانش آموزان تبیین می

شود

منبع: گیلانستانشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/10/04

مسئول سازمان بسیج دانش آموزي گیلان با اشاره به اقدامات این سازمان جهت الگوسازي براي
اعتلاي شخصیتی دانش آموزان گفت: به دنبال تکرار شخصیت میرزاکوچک جنگلی و سردار

 
سلیمانی در نسل جدید هستیم. 

به گزارش گیلانستان، حامد حبیب زاده  درباره اقدامات سازمان بسیج دانش آموزي در راستاي الگوسازي شخصیت هاي برجسته براي
دانش آموزان اظهار داشت: هویت، موتور پیشران جامعه بوده و پرداختن به آن راهبردي جدي براي همه تمدن ها در جهت تربیت

 
نسل جدید است. 

مسئول سازمان بسیج دانش آموزي سپاه گیلان با بیان اینکه هر چقدر به هویت پرداخته شود احساس امید و بالندگی در جامعه
بیشتر می شود گفت: کشورهاي غربی با تمام توان در تلاشند تا از هویتی که ندارند براي نسل ها الگوسازي کنند به عنوان مثال

 
داستان رابین هود تنها چند خط است اما آمریکا براي آن ده ها فیلم و محتوا تولید کرد. 

وي با اشاره به اینکه ایران داراي مایه هویتی غنی است و باید به این موضوع پرداخت ابراز داشت: پرداختن به هویت و الگوسازي براي
سازمان بسیج دانش آموزي یک راهبرد جدي است و ما براي پرداختن به این موضوع از شخصیت هاي برجسته نظیر میرزا کوچک

 
جنگلی و سردار سلیمانی بهره گیري می کنیم. 

حبیب زاده با بیان اینکه در واقع ما می توانیم نمودي از شخصیت میرزا کوچک جنگلی را در شخصیت سردار سلیمانی ببینیم
خاطرنشان کرد: میرزا و سردار سلیمانی تنها چهره اي نظامی نبودند و ما از تمام ابعاد شخصیتی این بزرگان در جهت اعتلاي

 
شخصیتی دانش آموزان بهره گیري می کنیم. 

مسئول سازمان بسیج دانش آموزي سپاه استان گیلان اذعان داشت: به عنوان مثال میرزا کوچک در اوج کوران مبارزات خود براي
همسرش یک نامه عاشقانه می نویسد و این بعد شخصیتی و ملاطفت هاي روحی میرزا کوچک جنگلی را در امام خمینی(ره) و سردار

 
سلیمانی نیز مشاهده می کنیم. 

وي اظهار داشت: همچنین کوچک جنگلی در آن زمان عنوان می کند که اي کاش فضایی فراهم می شد تا مشغول به کار فرهنگی
می شدیم و امام خمینی(ره) نیز در این خصوص می فرماید اي کاش زمانی فرا برسد که ما مسلسل ها را کنار گذاشته و قلم در دست

 
بگیریم و توجه به اقدامات فرهنگی را در حاج قاسم سلیمانی نیز شاهد هستیم. 

حبیب زاده با بیان اینکه دلیل این شباهت ها این است که همه این افراد در یک مکتب تربیت شدند و الگوي آن ها مکتب اسلام و
امیرالمومنین(ع) است تصریح کرد: براي تکرار این شخصیت ها باید به ابعاد وجودي این انسان ها در نسل جدید بپردازیم و دانش



 
آموزان را به سمت مکتب اسلام و شهدا سوق دهیم. 

وي گفت: در این راستا در درس آمادگی دفاعی یک درس با مضمون الگوهاي انسانی تعبیه شده که در آنجا تلاش می کنیم دانش
آموزان را با شخصیت شهدا و ابعاد شخصیت آنان روبه رو کنیم همچنین از مهمترین هدف ما براي برگزاري مسابقه "به رسم سردار"

 
با هدف پرداختن به شخصیت ها و الگوسازي با محوریت سردار سلیمانی است. 

حبیب زاده با اشاره به منویات مقام معظم رهبري مبنی بر اینکه "راهیان نور فناوري نوین انقلاب براي تکثیر الگوهاي انسانی است"
افزود: در مسابقه به رسم سردار به دنبال ارتقاي این فناوري هستیم؛ در راهیان نور دانش آموزان با رشادت هاي شهدا آشنا می شوند و

 
در این رویداد سعی می کنند شهید بودن را در رفتار خود ترجمه کند. 

مسئول سازمان بسیج دانش آموزي سپاه گیلان درباره اقدامات این سازمان جهت ارتقاي مهارت محوري و تفکرمحوري در دانش
آموزان عنوان داشت: آن چیزي که اکنون کشور ما را تهدید می کند و باید به عنوان یک مسئله جدي مورد توجه قرار گیرد متفکر

 
کردن دانش آموزان و تقویت مهارت محوري در آنان است. 

وي اذعان کرد: از این رو در سازمان بسیج دانش آموزي در قالب کارخواست هایی که براي درس آمادگی دفاعی ارائه می دهیم از
دانش آموزان می خواهیم که درباره موضوعات جاري انقلاب اسلامی تفکر کرده و آن را تحلیل کنند در بخش دیگر براي ایجاد تفکر

 
محوري در دانش آموزان اقدام به برگزاري مسابقات علمی می کنیم. 

وي گفت: در این راستا مسابقات بین المللی المپیاد پایا دانش آموزان بسیجی را در پیش داریم که دانش آموزان در قالب تیم هایی در
مدارس درگیر یک رویدار علمی در حوزه هاي مختلف تفکر، خلاقیت و کارآفرینی در رشته هاي متفاوت می شوند و در واقع دانش

 
آموزان را در این رویداد با چالش هاي حل مسئله روبه رو می کنیم. 

print انتهاي پیام/تسنیم



طرز تهیه خورشت ماست اصفهانی ها

منبع: آفتابشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/10/04

انواع دسرها، چند صباحی بیشتر نیست که سفره هاي ایرانی را رنگین کرده در نصف جهان، اما "خورشت ماست"کهن پیش
غذاي اصیل و خوش طعمی است که رنگ و لعاب زرین آن با گذشت افزون بر یک قرن همچنان در ذائقه اصفهانی ها و

گردشگران می درخشد.

انواع دسرها، چند صباحی بیشتر نیست که سفره هاي ایرانی را رنگین کرده در نصف جهان، اما "خورشت ماست"کهن پیش
غذاي اصیل و خوش طعمی است که رنگ و لعاب زرین آن با گذشت افزون بر یک قرن همچنان در ذائقه اصفهانی ها و گردشگران

 
می درخشد. 

آفتاب نیوز : انواع دسرها، چند صباحی بیشتر نیست که سفره
هاي ایرانی را رنگین کرده در نصف جهان، اما "خورشت
ماست"کهن پیش غذاي اصیل و خوش طعمی است که رنگ و
لعاب زرین آن با گذشت افزون بر یک قرن همچنان در ذائقه

 
اصفهانی ها و گردشگران می درخشد. 

نخستین نکته اي که درباره این پیش غذاي اصیل به چشم می
آید دماي سرد و سپس خاصیت کشسانی آن است، موضوعی که بسیاري از گردشگران نیز هنگامی که خورشت ماست را با کنجکاوي

 
از منوي رستوران ها انتخاب می کنند به آن اشاره کرده اند. 

اگرچه خورشت ماست بیشتر به عنوان خوراك تشریفاتی در مهمانی ها و عروسی ها شناخته شده، اما شهره آن همواره مسیر
گردشگران را به سوي اصفهان تغییر داده است و به اذعان محققان حتی در سایر استان ها و کشور هاي جهان نیز تهیه و مصرف می

 
شود. 

خورشت ماست در کنار بریانی و حلیم بادمجان همواره به عنوان غذاي برتر از سوي داوران در جشنواره هاي استانی انتخاب شده

 
است. 

این پیش غذاي بومی داراي ارزش تغذیه اي بالا است. یک متخصص تغذیه در این خصوص گفت: در صد بالاي ماست چکیده در
خورشت ماست منبع غنی از کلسیم و ویتامین B محسوب می شود، بنابراین مصرف آن براي زنان باردار، کودکان و سالمندان مفید

 
است. 

 
مواد لازم خورشت ماست 

پیاز متوسط 1 عدد 



 
شکر نصف پیمانه متوسط 

 
گلاب 1 قاشق سوپخوري 

 
مغز گردو 1 قاشق غذاخوري 

 
خلال بادام 1 قاشق غذاخوري 

 
خلال پسته و زرشک براي تزیین 

 
ماست پر چرب 3 پیمانه متوسط 

 
گوشت گردن گوسفند 250 گرم 

 
زعفران دم کرده 1 قاشق سوپخوري 

 
نمک، فلفل سیاه و زردچوبه به اندازه کافی 

 
طرز تهیه خورش ماست 

براي تهیه خورشت ماست اصفهانی ابتدا یک قابلمه مناسب را پر از آب کنید و روي حرارت قرار دهید سپس پیاز را پس از گرفتن
پوست از وسط نصف کنید و به قابلمه اضافه کنید. در ادامه گوشت گردن را به همراه کمی زردچوبه اضافه کنید و با حرارت زیاد اجازه

 
دهید گوشت گردن مغز پخت شود. 

پس از اینکه گوشت گردن به خوبی پخت، قابلمه را از روي حرارت بردارید و گوشت را از قابلمه خارج کنید. استخوان هاي موجود در

 
گوشت را با دقت خارج کنید، سپس گوشت را داخل یک ظرف مناسب بریزید (ترجیحا ظرف مسی). 

این مرحله مهم ترین مرحله پخت خورشت ماست است و باید به خوبی آنرا انجام دهید. در این مرحله باید آنقدر گوشت را بکوبید تا

 
رنگش مایل به سفید و کش دار شود. اگر این کار را به خوبی انجام دهید خورشت ماست شما کشدار و منسجم می شود. 

در مرحله بعدي یک قابلمه مناسب انتخاب کنید و ماست پر چرب را به همراه شکر داخل قابلمه بریزید. در ادامه مواد را به خوبی

 
مخلوط کنید سپس قابلمه را روي حرارت ملایم قرار دهید و مداوم هم بزنید تا ماست حباب بزند و نزدیک به جوشیدن باشد. 

پس از اینکه ماست به جوش آمد گوشت کوبیده شده را به قابلمه اضافه کنید و هم زدن را ادامه دهید تا مواد یکدست شوند. پس از
اینکه گوشت با دیگر مواد به خوبی مخلوط شد، مغز گردو را به همراه خلال بادام، زعفران دم کرده، گلاب و مقداري نمک اضافه کنید.

چند دقیقه دیگر مواد را هم بزنید تا یکدست شوند سپس از روي حرارت بردارید و در ظرف مورد نظرتان بکشید. خورشت ماست را با



 
خلال پسته و زرشک تزیین کنید و به مدت حداقل 12 ساعت در یخچال قرار دهید سپس سرو کنید. 

یکی دیگر از نکات جالب در مورد خورشت ماست این است که این خورش بر خلاف دیگر خورشت هاي معروف ایرانی به صورت سرد

 
سرو می شود. در صورت تمایل می توانید از زرده تخم مرغ و خامه هم براي خوشمزه تر شدن خورشت ماست استفاده کنید. 

وجود گوشت گردن بره در این خوراك منبع اسید چرب اشباع، تامین کننده پروتئین و اسید هاي آمینه ضروري بدن است. این دسر

 
سنتی در دسته خوراك هاي پرچرب قرار دارد. 

در گویش محلی به این خوراك "خورش ماست" می گویند که در قدیم یک غذاي اصلی درباري بود، ولی امروزه به عنوان دسر مصرف

 
می شود. این خوراك به سبک هندي تهیه می شود که در آن به جاي شکر و گلاب از نمک و فلفل استفاده می شود. 

غذا ها و خوراك هاي بومی اگر چه در نگاه نخست، سفره ایرانی را به نمایش می گذارد، اما در وراي این جورچین رنگارنگ طعم ها،

 
گنجینه اي فاخر از فرهنگ، باور ها و رسوم ایرانی نهفته است که با توسعه توریسم غذا می توان به آن دست یافت. 

یک کارشناس مطالعات گردشگري در این خصوص گفت: پیشینه تاریخی ایران گواه روشنی بر اهمیت سفره ایرانی است، به طوري که

 
خوراك بومی، ساده و مقوي همواره زینت بخش آن است. 

مریم نوري افزود: با دقت به ترکیب مواد اولیه غذا ها و خوراك هاي بومی به خوبی می توان به جایگاه تغذیه در تمدن و فرهنگ کهن

 
ایرانیان پی برد. 

این کارشناس با بیان اینکه امروز نیازمند ایجاد شبکه اي از مطبخ خانه هاي سنتی در کشور هستیم، افزود: بسیاري از غذا هاي سنتی

 
به فراموشی سپرده شدند و منوي رستوران ها بیشتر شامل غذا هاي تکراري و یا بر اساس الگوي کشور هاي دیگر است. 

وي ادامه داد: اصفهان یکی از استان هاي محوري کشور در بخش توریسم غذاست و باید طوري برنامه ریزي شود که خوراك هاي
بومی آن مانند خورشت ماست و بریانی تنها جنبه تغذیه اي نداشته باشند بلکه فرصتی براي تبادل فرهنگی و ارزآوري اقتصادي و

 
کارآفرینی نیز باشد. 

اصفهان در کنار برخورداري از جاذبه هاي تاریخی وفرهنگی، تنوع شگفت آمیز از طعم ها، رنگ ها و رایحه غذا هایی است که هر یک

 
در بردارنده رمز و راز زندگی گذشتگان است. 

بسیاري از غذا ها در این استان خاص اصفهان بوده و در هیچ کجاي کشور یافت نمی شود و حتی برخی نیز از اصفهان به دیگر استان

 
هاي کشور راه یافته است. 

برآیند بررسی ها نشان می دهد غذا ها در اصفهان در بیشتر موارد به دو بخش تقسیم می شوند. یا آبگوشت مانند هستند و نان را در
آن ها ترید (تلیت) می کنند یا حلیمی شکل اند و ترکیب جذابی از گوشت دنده یا گردن با حبوبات هستند که با هم کوبیده می

 
شوند و در بیشتر مواقع با نان و سبزي خوردن تازه سرو می شوند. 

اطلس جامع و سند راهبردي غذاي ایرانی نیز درسال 95، همزمان با جشنواره منطقه اي "سفره ایرانی، فرهنگ گردشگري" در



 
اصفهان رونمایی شد. 

استان اصفهان با بیش از 22 هزار اثر تاریخی، هزار و 850 اثر ملی و هفت اثر ثبت جهانی و افزون بر 600 خانه تاریخی کانون توجه
گردشگران داخلی و خارجی است.



رفع کمبود مسکن و مناسب سازي فضاهاي عمومی براي معلولان ضروري است

منبع: ایران خبرشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/10/04

معاون اول رئیس جمهور گفت: مسکن و مناسب سازي اماکن و فضاهاي عمومی را از جمله مشکلات مهم معلولان و رفع
کمبودهاي موجود در این دو حوزه با رعایت اولویت بندي در میان معلولان ضروري است.

معاون اول رئیس جمهور گفت: مسکن و مناسب سازي اماکن و فضاهاي عمومی را از جمله مشکلات مهم معلولان و رفع

 
کمبودهاي موجود در این دو حوزه با رعایت اولویت بندي در میان معلولان ضروري است. 

به گزارش ایران خبر، کمیته هماهنگی و نظارت بر اجراي قانون
حمایت از حقوق معلولان با حضور «محمد مخبر» معاون اول رئیس

 
جمهور تشکیل جلسه داد. 

معاون اول رئیس جمهور در اولین جلسه این کمیته در دولت سیزدهم
اجراي قانون حمایت از معلولان را به دلیل سروکار داشتن با جان و
کرامت انسان ها از جمله اولویت هاي این دولت خواند و با تاکید بر

جدیت همه دستگاه هاي متولی براي حل مشکلات معلولین، از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خواست با رصد مداوم تکالیف

 
دستگاه هاي ذیربط، روند اجراي این قانون را به صورت دوره اي به مسئولان و مردم گزارش دهد. 

مخبر با تاکید بر ضرورت توانمندسازي معلولین، خاطرنشان کرد: باید با افزایش توانمندي هاي جامعه معلولین و ظهور و بروز

 
استعدادهاي آنها، این قشر از جامعه را به جامعه اي مولد براي حل مشکلات کشور و اداره زندگی خودشان تبدیل کرد. 

وي رعایت مفاد قانون مبنی بر استخدام و اشتغال معلولان را اصلی مهم و اساسی خواند و از مسئولان ذیربط خواست فراتر از فرایند
استخدام در دستگاه هاي دولتی، زمینه اشتغال افراد داراي معلولیت در بخش هاي مختلف جامعه را با توجه به زیرساخت هاي جدید

 
در حوزه فناوري هاي ارتباطی و تعاملی فراهم آورند. 

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اینکه براي حل مشکلات معلولان باید از ظرفیت هاي همه بخش ها اعم از دولت، مجلس، قوه
قضاییه و همه نهادهاي انقلابی استفاده کرد،افزود: مسکن و مناسب سازي اماکن و فضاهاي عمومی را از جمله مشکلات مهم این قشر

 
از جامعه خواند و بر ضرورت رفع کمبودهاي موجود در این دو حوزه با رعایت اولویت بندي در میان معلولان تاکید کرد. 

ضرورت توجه به پیشگیري از معلولیت هاي مختلف در جامعه، اهتمام بیشتر دستگاه هاي فرهنگی به ویژه صدا و سیما، فعال تر کردن
جامعه خیرین و زمینه سازي براي بهره برداري از تکنولوژي هايِ در خدمت معلولان از جمله موارد دیگري بود که توسط مخبر مورد

 
توجه قرار گرفت. 



وي همچنین در این جلسه از آمادگی خود براي برقراري جلسات این کمیته فراتر از میزان پیش بینی شده در قانون خبر داد و تاکید

 
کرد: براي حل مشکلات جامعه معلولین از همه ظرفیت هاي قانونی و اجرایی موجود استفاده خواهد شد. 

گفتنی است، در ابتداي این جلسه قادري رئیس سازمان بهزیستی بعنوان مسئول دبیرخانه کمیته هماهنگی و نظارت بر اجراي قانون

 
حمایت از حقوق معلولان گزارشی از وضعیت اجراي قانون و انجام تکالیف توسط دستگاههاي مختلف ارائه داد. 

عدم رعایت سهمیه استخدام معلولان، عدم مناسب سازي اماکن، مسائل حمل و نقل، مشکلات بیمه اي، درمانی و توانبخشی، عدم

 
پاسخگویی دستگاههاي اجرایی، کمبود اعتبارات و معارضت برخی قوانین از جمله موارد ارائه شده در این گزارش بود. 

در این جلسه که وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، وزیر راه و شهرسازي، معاون رئیس جمهور
و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران، رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس و جمعی از مسئولان سایر دستگاههاي عضو کمیته
حضور داشتند، تعدادي از نمایندگان جامعه معلولان درباره مشکلات افراد داراي معلولیت و روند نامطلوب اجراي قانون جامع حمایت

از معلولان در سال هاي گذشته نظرات خود را بیان و پیشنهاداتی ارائه دادند.



پایه هاي مالیاتی جدید تعیین شود/ هزینه هاي جاري کاهش یابد

منبع: ایران خبرشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1400/10/04

دیوان محاسبات کل کشور در گزارشی جزئیات لایحه بودجه سال 1401 را واکاوي و پیشنهاداتی کاربردي پیرامون سند
دخل و خرج کشور ارائه کرد.

دیوان محاسبات کل کشور در گزارشی جزئیات لایحه بودجه سال 1401 را واکاوي و پیشنهاداتی کاربردي پیرامون سند دخل و

 
خرج کشور ارائه کرد. 

 
 

به گزارش ایران خبر، به نقل از دفتر روابط عمومی و امور بین الملل دیوان محاسبات کشور، با ارائه لایحه بودجه سال 1401 کل
کشور از طرف دولت به مجلس شوراي اسلامی، دیوان محاسبات علاوه بر بررسی گزارش مرتبط با قانون الحاق یک تبصره به ماده
(182) قانون آئین نامه داخلی مجلس، به علت اثرات اقتصادي بودجه و تأثیر مستقیم آن بر انتظارات تورمی جامعه و به منظور
شفافیت بیشتر، براي نخستین بار اقدام به بررسی و تحلیل روند بودجه اي و عملکردي آن طی 12 سال اخیر نموده و جزئیات لایحه
بودجه سال 1401 را واکاوي و جهت بهره برداري روساي قوا، نمایندگان مجلس شوراي اسلامی، سایر مقامات و نخبگان و صاحب

 
نظران حوزه مالیه عمومی ارائه کرده است. 

طبق این گزارش، روند افزایش اعتبارات هزینه اي طی دوره زمانی 1400-1390 تصاعدي بوده است در حالی که رشد درآمدها تقریباً
روندي خطی را تجربه کرده است. از طرفی علیرغم هدف گذاري و تاکید بر استقلال اعتبارات هزینه اي از منابع حاصل از واگذاري
دارایی هاي سرمایه اي و مالی در سیاست هاي کلی و قوانین برنامه پنجم و ششم توسعه و سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی، در یک

 
دهه اخیر نه تنها کشور به تحقق هدف مذکور نزدیک نشده بلکه دستیابی به آن بسیار دور از دسترس شده است. 

 
 

پایه هاي مالیاتی جدید تعیین شود/ هزینه هاي جاري کاهش
یابد

نتایج بررسی هاي کارشناسی دیوان محاسبات کشور حاکی است که در جدیدترین گزارش چشم انداز اقتصادي جهان صندوق بین
المللی پول، در سال 2022، رشد اقتصادي ایران 2.5 درصد برآورد شده است، بنابراین براي تحقق رشد مدنظر دولت، باید



سیاستگذاري و برنامه ریزي مناسبی جهت کاهش وابستگی تولید به واردات و رشد سریع صادرات غیر نفتی، عدم کسري بودجه دولت
و فشار بر منابع ارزي کشور، کاهش نرخ ارز واقعی و نبود نظام سهمیه بندي ارزي و بحران ارزي، افزایش درآمدهاي منابع بودجه اي،
رشد مثبت سرمایه گذاري ناشی از کاهش طرح هاي عمرانی، کاهش نرخ تورم، کاهش پایه پولی کشور و افزایش قدرت رقابت پذیري

 
تولید کنندگان داخلی داشته باشد. 

براساس این گزارش، نتایج بررسی تراز عملیاتی 11 ساله بودجه کل کشور و عملکرد آن نشان می دهد که کسري تراز عملیاتی در
لایحه بودجه سال 1401 کاهش 35 درصدي نسبت به قانون بودجه سال 1400 داشته است. به طوري که کسري تراز عملیاتی از

 
464 هزار میلیارد تومان به 301 هزار میلیارد تومان رسیده است. 

 
 

پایه هاي مالیاتی جدید تعیین شود/ هزینه هاي جاري کاهش
یابد

بررسی روند اعتبارات هزینه اي هم گویاست که رشد هزینه در پیش بینی سال 1401 حدود 5 درصد است، طبق جدول زیر افزایش

 
هزینه در سال هاي 1400 و 1401 قابل تامل است. 

 
 

پایه هاي مالیاتی جدید تعیین شود/ هزینه هاي جاري کاهش
یابد

روند تغییر درآمدها طی مدت بررسی، مشخص می کند که رشد درآمدها در پیش بینی سال 1401 حدود 46 درصد است، در حالی
که متوسط نرخ رشد سالانه درآمدها طی سال هاي 1400-1390 بالغ بر 23 درصد بوده است. به عبارت دیگر رشد درآمدها در سال

 
آینده نسبت به متوسط یازده سال اخیر به میزان 23 واحد درصد افزایش را نشان می دهد. 

 
 

پایه هاي مالیاتی جدید تعیین شود/ هزینه هاي جاري کاهش
یابد

در لایحه بودجه 1401 درآمدهاي مالیاتی 79 درصد از کل درآمدها را در برمی گیرد که در سال 1400 این نسبت 71.5 درصد بوده
است. دولت در خصوص افزایش 62 درصدي مالیات نسبت به سال گذشته مبانی نحوه افزایش پایه هاي مالیاتی، جلوگیري از فرار و
اجتناب مالیاتی و وصول معوقات را باید شفاف بیان نماید و با توجه به احکام مندرج در تبصره 6 لایحه بودجه 1401 شاهد رشد

 
معافیت ها هستیم که با افزایش 62 درصدي مالیات همخوانی ندارد. 

در بخش دیگري از گزارش اشاره شده است که علیرغم زیانده بودن تعداد کثیري از شرکت هاي دولت، سود سهام شرکت هاي دولتی
از 15 هزار میلیارد تومان به 26 هزار میلیارد تومان رسیده است که این امر با واقعیت اقتصادي شرکت ها در تضاد بوده و در صورت
زیان به بستانکاري شرکت هاي دولتی منظور خواهد شد. قابل تامل تر این است که بهره مالکانه و حقوق دولتی معادن از 10 هزار
میلیارد تومان به 40 هزار میلیارد تومان افزایش یافته است در حالی که عملکرد وصولی این ردیف در هشت ماهه منتهی به 30 آبان

 
1400 بالغ بر 13 هزار میلیارد تومان بوده است. 

یافته هاي دیوان محاسبات کشور از مقایسه منابع حاصل از واگذاري دارایی هاي سرمایه اي با منابع حاصل از نفت و فرآورده هاي

 
نفتی حاکی است: 

نرخ 23 هزار تومانی و صادرات 1.2 میلیون بشکه در روز اعمال شده است. منابع حاصل از صادرات نفت با رشد 106 درصدي در



لایحه مواجه است. این درحالی است که عملکرد تحقق منابع نفتی تا پایان آبان 1400 حدود 15 درصد است که تلاش مضاعف دولت

 
در تحقق منابع نفتی را می طلبد. 

بنابراین دولت با درج حکم جزء (2) بند (ب) تبصره (1) لایحه بودجه 1401 به میزان افزایش یا کاهش منابع نفتی سقف انتشار اوراق
مالی اسلامی افزایش یا کاهش خواهد داد و با توجه به عملکرد فعلی و در صورت تداوم این روند در سال آتی عملاً منابع پیش بینی

 
شده محقق نگردیده و منجر به انتشار اوراق مالی اسلامی در سطح وسیعی خواهد شد. 

با توجه به وضعیت فعلی بازار سرمایه و عملکرد دولت در خصوص واگذاري شرکت هاي دولتی و تحقق کمتر از نیم درصدي این بخش
در هشت ماهه سال 1400 عملاً پیش بینی مبلغ 71 هزار میلیارد تومان براي سال 1401 و همچنین تحقق 255 هزار میلیارد تومان
در سال 1400 امکان پذیر نیست و عملاً به سمت واگذاري انواع اوراق مالی اسلامی و استفاده از منابع صندوق توسعه ملی سوق پیدا

 
خواهد کرد. 

علاوه بر این، «بازپرداخت تسهیلات دریافتی از صندوق توسعه ملی» از جدول شماره (8) تحت عنوان «برآورد تملک دارایی هاي
مالی» در لایحه بودجه سال 1401 حذف گردیده در حالی که بدهی دولت به صندوق توسعه ملی رقم قابل توجهی بوده و مقام معظم

 
رهبري در زمان تصویب قانون بودجه سال 1400 کل کشور مورد تاکید قرار داده اند. 

 
در لایحه بودجه سال 1401 نسبت به 1400، تعداد 18 ردیف جدید منابع با رقم 3,761 میلیارد تومان در نظر گرفته شده است 

 
درآمد حاصل از رسیدگی قطعی پرونده هاي مودیان مالیات بر ارزش افزوده 

 
درآمد حاصل از عوارض ارزش افزوده دریافتی از شرکت هاي فناور مستقر در پارك هاي علم و فناوري 

درآمد حاصل از هرگونه صدور و تمدید گواهینامه، اجازه نامه و پروانه بهره برداري هوایی و ارائه خدمات نظارت بر ایمنی مسافر در

 
پروازها «درچارچوب مجوزهاي قانونی» 

 
درآمد حاصل از ردیابی، رهگیري و کنترل اصالت کالاهاي سلامت محور (تی. تی. اي. سی) 

 
درآمد حاصل از سامانه جامع اطلاعات مسافرین (اي. پی. آي) 

 
درآمد حاصل از سامانه یکپارچه معاینه فنی ایران (سیمفا) 

درآمد حاصل از تراکنش فرآیندهاي الکترونیکی نسخه نویسی امضاي الکترونیک و اصالت اعضاي سازمان نظام پزشکی از ارائه

 
دهندگان خدمات 

 
درآمد حاصل از اجراي طرح هاي مهار و تنظیم آب هاي مرزي 

 
درآمد حاصل از صادرات دام موضوع 



 
درآمد حاصل از خسارات ناشی از اکتشاف و بهره برداري از معادن بخش خصوصی 

 
درآمد حاصل از 2.5% ارزش فروش هر تن اتیلن تولید داخل 

 
درآمد حاصل از اصلاح و افزایش مسیرهاي پروازي 

 
درآمد حاصل از اجراي ماده 39 قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان 

 
درآمد حاصل از فروش و اجاره املاك مازاد آموزش و پرورش 

 
درآمد حاصل از فروش اموال منقول وغیر منقول مازاد وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 

 
درآمد حاصل از فروش اراضی پایاب 

 
واگذاري باقیمانده سهام دولت در بانک ها و بیمه ها 

 
تعدادي از ردیف هاي درآمدي به ویژه مربوط به سقف دوم بودجه سال 1400 نیز حذف شده است 

 
حقوق ورودي خودرو 

 
استرداد حقوق ورودي کالاهاي وارداتی 

 
حقوق ورودي واردات گوشی هاي موبایل ساخته شده خارجی با قیمت بیش از 600 دلار 

 
27 صدم درصد از 3 درصد تعرفه مالیات بر ارزش افزوده 

 
مالیات بر مصرف سیگار 

 
جریمه زمان غیبت مشمولان 

 
درآمد حاصل از افزایش تعرفه برق صنایع براي آزمایشگاه هاي مرجع تجدید پذیر 

 
درآمد حاصل از مابه التفاوت نرخ ترجیحی به نرخ سامانه معاملات الکترونیکی 

 
عوارض موضوع ماده (65) قانون الحاق (2) – 50 درصد سهم سازمان نوسازي 

 
دو درصد درآمد حاصل از هزینه هاي دریافتی بابت تراکنش ها در نظام بانکداري الکترونیکی 



 
درآمد حاصل از دعاوي مطروحه از سوي وزارت دفاع در محاکم بین المللی 

 
درآمد حاصل از فروش اموال و دارایی هاي منقول و غیرمنقول مازاد دستگاه هاي اجرایی بابت بازخرید و پاداش کارکنان 

 
منابع حاصل از مولدسازي دارایی هاي دولت 

 
منابع حاصل از فروش اموال منقول و غیرمنقول به منظور تکمیل طرح هاي نیمه تمام 

 
منابع حاصل از فروش اموال و دارایی هاي منقول و غیرمنقول مازاد بابت اجراي افزایش بهره وري و عدالت در نظام پرداخت کارکنان 

 
واگذاري اموال و دارایی هاي غیرمنقول مازاد دولت 

 
دریافت مطالبات قطعی دولت – اوراق تسویه خزانه 

 
انتشار اوراق مالی اسلامی براي خرید نردبان هیدرولیکی و ماشین آتش نشانی 

 
انتشار، فروش و واگذاري اسناد خزانه اسلامی جهت بهسازي روستاها 

 
انتشار اوراق مالی اسلامی براي تقویت بنیه دفاعی 

 
منابع حاصل از فروش سهام و دارایی هاي مالی 

 
ارائه حق الامتیاز، واگذاري سهام و حقوق مالکانه 

 
منابع حاصل از فروش بنگاه ها، سهام، سهم الشرکه، اموال دارایی ها حقوقی مالی متعلق به دولت 

در گزارش دیوان محاسبات، سناریوهاي مربوط به تحقق درآمدهاي نفتی با توجه به میزان فروش نسبت به ارقام مندرج در لایحه
بودجه 1401 نیز مورد تحلیل قرار گرفته است. در بخش مالیات براساس محاسبات صورت گرفته، مجموع درآمدهاي مستقیم و
مالیات بر کالاها و خدمات (غیرمستقیم) پیش بینی شده در لایحه بودجه سال 1401 نسبت به قانون مصوب سال 1400 بطور

 
میانگین به میزان 66% افزایش نشان می دهد. 

در بخش مالیات بر کالاها و خدمات (غیرمستقیم) در لایحه بودجه 1401 و با توجه به ردیف هاي مهم این بخش، بیشترین افزایش
درآمد به ترتیب مربوط به مالیات عوارض خروج مسافر از مرزهاي زمینی کشور، مالیات شماره گذاري خودرو، مالیات فروش سیگار و

 
مالیات بر ارزش افزوده به ترتیب 1260% و 150%، 90% و 69% است. 

در بخش «درآمدهاي گمرکی» مجموع درآمدهاي نقدي و غیر نقدي وصولی گمرك در سال 1400، به مبلغ 29,489 میلیارد تومان
بوده که بیش از قانون بودجه مصوب به میزان 106 درصد محقق گردیده است. در خصوص حمایت از تولید و اشتغال دولت در سال
1401 برنامه ها به آیین نامه ارجاع داده شده است. دولت می بایست برنامه اشتغال خود را به همراه شاخص هاي کمی ارائه نماید تا



 
برنامه دولت قابل ارزیابی باشد. 

حوزه مهم دیگري که زیر ذره بین دیوان محاسبات کشور رفته است، هدفمندي یارانه هاست. افزایش منابع حاصل از اصلاح نرخ گاز
سوخت صنایع بزرگ نظیر پتروشیمی ها، فولاد و … به میزان 94,407 میلیارد تومان باتوجه به برنامه دولت در صیانت از تولید
موجب افزایش قیمت ها خواهد شد و حسب حکم مقرر در تبصره (1) ماده (39) قانون برنامه ششم توسعه، دولت مکلف بوده سهم
سازمان هدفمند کردن یارانه ها از دریافتی ها را هر ساله در ردیف منابع بودجه عمومی (شماره 210102) و مصارف مرتبط با آن را
در ردیف هاي مستقل و جداگانه در ارقام بودجه عمومی درج کند. لیکن با گذشت شش سال از حاکمیت قانون برنامه ششم توسعه
همچنان این امر محقق نشده و بخشی از منابع و مصارف هدفمند کردن یارانه ها در سرجمع بودجه کل کشور درج شده است. در
مصارف هدفمندي با وجود اینکه برنامه دولت حذف سه دهک جامعه از دریافت یارانه ها است لیکن پیش بینی 42,800 میلیارد
تومان براي پرداخت نقدي و غیرنقدي همانند سال 1400 قابل تأمل است و در نهایت اینکه پیش بینی مبلغ 10 هزار میلیارد تومان

 
براي صندوق ملی مسکن با عنوان اجراي قانون جهش تولید مسکن، اهداف قانون جهش تولید مسکن را تامین نمی نماید. 

 
دیوان محاسبات کشور در پایان این گزارش، در بخش هاي مختلف پیشنهادات کاربردي ارائه نموده است از جمله: 

 
شیوه هاي فروش اموال منقول و غیرمنقول و واگذاري طرح ها، اصلاح و ضوابط مربوطه تسهیل گردد. 

جهت تحقق 664 هزار میلیارد تومان درآمدها، پایه هاي مالیاتی جدید تعیین و با ایجاد مشوق هاي متنوع اقدام به وصول معوقات

 
مالیاتی و با وضع جرائم بازدارنده از فرار و اجتناب مالیاتی جلوگیري گردد. 

دولت در هزینه هاي مربوط به فصول سوم و هفتم (اموال و سایر هزینه ها) با رویکرد حفظ هزینه هاي اجتناب ناپذیر نسبت به

 
تجدیدنظر و صرفه جویی در هزینه هاي جاري و مخارج دولت اقدام کند. 

با اولویت بندي و تدوین شاخص هایی نظیر اهمیت، پیشرفت فیزیکی و … فارغ از نگاه هاي بخشی و بعضاً منطقه اي و تلاش در

 
جهت استفاده از ظرفیت بخش خصوصی و غیردولتی، در تکمیل طرح ها اقدام نماید. 

ایجاد و تصویب هرگونه طرح جدید ممنوع گردد، مگر اینکه اجراي آن ضروري بوده و در یک سال به بهره برداري برسد. تشخیص این

 
امر به پیشنهاد دولت و تصویب مجلس صورت گیرد. 

ضمن تاکید بر اولویت دادن به طرح هاي آب، برق، محیط زیست و راه، از احداث ساختمان و سایر مستحدثاث غیر ضرور خودداري

 
گردد. 

 
دولت برنامه و راهکارهاي حمایتی خود را با توجه به حساسیت تامین منابع کالاي اساسی، ارائه نماید. 

 
کلیه منابع و مصارف هدفمندي باید در سقف بودجه عمومی دولت منظور شود. 

 
باید برنامه اشتغال شفاف و مشخص و به همراه شاخص هاي کمی و قابل ارزیابی ارائه شود. 

مبلغ 85 هزار میلیارد تومان ردیف متفرقه مربوط به تحقق شاخص هاي اقتصادي در سرجمع منابع این بخش افزوده شده و جزئیات



 
کامل این برنامه با اهداف و الزامات دولت ارائه گردد. 

اعتبارات پیش بینی شده در بودجه براي اختصاص به صندوق هاي بازنشستگی با رشد 71 درصدي مواجه بوده لذا پیشنهاد می شود
نسبت به اصلاح و تجدید ساختار صندوق هاي مذکور اقدام و زمینه قانونی نظارت و پایش آنها با توجه به وضعیت حقوقی صندوق ها

 
فراهم شود. 

با لحاظ ماده 28 قانون برنامه ششم توسعه کشور، ضمن رعایت مفاد ماده (125) قانون مدیریت خدمات کشوري در تعیین ضریب

 
افزایش حقوق کارکنان، دولت مکلف گردد طی سال 1401 نسبت به اصلاح نظامات پرداخت کارکنان دولت اقدام نماید. 

دولت مکلف به ارائه فهرست میزان معافیت هاي مالیاتی، گمرکی و بیمه اي و درصد معافیت هر یک از آنها و همچنین ارائه جدول
بدهی ها و مطالبات قطعی شده و تعهدهاي دولت به اشخاص حقوقی، خصوصی، تعاونی و موسسات عمومی غیردولتی و بانک ها و

 
مؤسسات اعتباري گردد. 

در اجراي حکم بند (11) قانون برخی احکام مربوط به اصلاح ساختار بودجه کل کشور دولت مکلف به درج منابع و مصارف بودجه
ارزي در جدول مستقل با رعایت ملاحظات امنیتی گردد. بند مربوط به واگذاري سهام شرکت هاي دولتی فروش نرفته به دلیل

مشخص نشدن، حذف شود.



لزوم ثبت مشخصات موسسه هاي کاریابی در سامانه کارا

منبع: اکو فارسشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1400/10/04

سرپرست معاونت اشتغال وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی گفت: موسسه هاي کاریابی داخلی مشخصات خود را در سامانه
ملی جست وجوي کار، ثبت کنند. 

به گزارش باشگاه خبرنگاران، محمود کریمی سرپرست معاونت اشتغال وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی اظهار کرد: سامانه کارا

 
یکی از بازوها و شرکاي کار معاونت اشتغال وزارت خانه تعاون است. 

وي افزود: حدود هزار موسسه کاریابی داخلی در کشور داریم که وظیفه ذاتی آن ها اتصال کارفرمایی که به دنبال نیروي کار است به

 
کار جوي به دنبال شغل، است. 

سرپرست معاونت اشتغال وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: موسسات کاریابی هاي کشور تحت سامانه منسجم فعالیت

 
ندارند لذا سامانه ملی جستجوي شغل راه اندازي شد تا این کاریابی ها خدمات خود را در بستر وب به مردم ارائه دهند. 

وي با بیان ابنکه در کشور حدود 2 میلیون و 500 هزار نفر بیکار وجود دارد، گفت: یکی از مشکلات اصلی فضاي کسب و کار این

 
است که کارفرما ها آن نیروي کار توانمند متناسبی که براي فرصت شغلی که مد نظرشان هست را نمی توانند پیدا کنند. 

کریمی ادامه داد: از سوي دیگر کارجو ها نیز نمی توانند به این فرصت هاي شغلی که نیازهایشان را برطرف می کند متصل بشوند، لذا

 
بخشی از این مشکل به ضعف در نظام مهارت آموزي و مهارت سازي بازمی گردد. 

 
وي افزود: قرار بر این است تا در آینده نزدیک، سامانه کارا به سامانه آموزش فنی و حرفه اي متصل شود. 

به گفته سرپرست معاونت اشتغال وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی 470 موسسه کاریابی در سامانه کارا مشخصات خود را ثبت کردند.

وي افزود: از موسسه هاي کاریابی تقاضا داریم تا فرصت هاي شغلی خود را در سامانه کارا بارگذاري کنند و در ادامه به دنبال این
اقدام کارفرما ها نیز توسط ما تقویت خواهند شد، در ادامه نیز کارجو ها مهارت هاي خود را در سامانه کارا ثبت کنند.



استان قم رتبه سوم در ارائه تسهیلات به واحدهاي اقتصادي

منبع: صنایع نیوزشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1400/10/04

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: تسهیلات پرداختی به واحدهاي اقتصادي از تیرماه امسال تاکنون 740
میلیارد تومان بوده که سبب قرارگیري استان در رتبه سوم در این حوزه شده است.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: تسهیلات پرداختی به
واحدهاي اقتصادي از تیرماه امسال تاکنون 740 میلیارد تومان بوده که سبب

 
قرارگیري استان در رتبه سوم در این حوزه شده است. 

محمود سیجانی، در حاشیه کار گروه تسهیل ورفع موانع تولید بیان کرد: امروز
به مباحث مربوط به کمیته هاي تخصصی ذیل کارگروه پرداخته شد که در این
جلسه 14 واحد صنعتی غیرفعال یا داراي مشکل با دستگاه هاي اجرایی یا

 
مشکلات تسهیلاتی بررسی شد. 

وي افزود: مصوباتی که در این راستا انجام شد در جهت تقسیط بدهی این واحدها به تأمین اجتماعی به مدت 60 ماه، بدهی به امور

 
مالیاتی، دسترسی به شهرك هاي صنعتی و مجوزهاي آن، مشکلات بانکی واحدها بود. 

سیجانی ادامه داد: دیگر مشکلات این حوزه ها در واحد هاي کشاورزي بود که در راستاي حل آن ها به بانک ها گفته شد به دلیل
خشکسالی اخیر به کشاورزان در پرداخت مطالبات سخت نگیرند و تا پس از اختصاص اعتبار به آن ها توسط جهادکشاورزي صبر

 
کنند. 

وي از اختصاص 245 میلیارد تومان تسهیلات براي رفع مشکلات 20 واحد صنعتی خبر داد و گفت: این مقدار به بانک هاي عامل

 
براي تکمیل پروژه هاي نیمه تمام و نقدینگی واحدهاي فعال استفاده می شود. 

سیجانی در ادامه گفت: در سال جاري در کل هزارو600 میلیارد تومان براي کمک به این واحدها تصویب شده که با ارائه این
تسهیلات براي نزدیک به 770 نفر اشتغال تثبیتی یا جدید ایجاد می شود؛ البته با توجه به افزایش هزینه هاي تولید و قیمت مواد

 
اولیه به حداقل 2 هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است. 

وي از طرح نظارت و پایش تسهیلات پرداخت شده خبرداد و گفت: پس از ارائه تسهیلات بر عملکرد واحدهاي دریافت کننده نظارت

 
شده و نتیجه در قالب گزارشی ارائه داده می شود. 

سیجانی عنوان کرد: تسهیلات پرداختی از تیرماه امسال تاکنون 740 میلیارد تومان بوده که این نشان دهنده سرعت عمل خوب

 
استان است و مسبب قرارگیري استان در رتبه سوم در این حوزه شده است. 



وي در خصوص مقدار بودجه ارائه شده در سال گذشته توضیح داد: در سال گذشته اعتبار اختصاص داده شده 600 میلیارد تومان بود
که 100 میلیارد تومان آن براي حوزه صنعت، 150 میلیارد تومان براي حوزه کشاورزي و مابقی براي حوزه گردشگري ثبت شده است.



زندانیان خراسان رضوي 330 تن محصول کشاورزي تولید کردند

منبع: ایرناشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1400/10/04

مشهد- ایرنا- مدیرکل زندانها و اقدامات تامینی و تربیتی خراسان رضوي گفت: زندانیان استان از ابتداي امسال تاکنون در
قالب اشتغال مولد 330 تن از انواع محصولات کشاورزي تولید کرده اند.

 مشهد- ایرنا- مدیرکل زندانها و اقدامات تامینی و تربیتی
خراسان رضوي گفت: زندانیان استان از ابتداي امسال تاکنون در قالب اشتغال مولد 330 تن از انواع محصولات کشاورزي تولید کرده

 
اند. 

به گزارش روز شنبه اداره کل زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی خراسان رضوي، سعید سرباز جانفدا افزود: با توجه به لزوم ایجاد
اشتغال مولد و پایدار براي زندانیان و جذابیت صنعت کشاورزي و تمایل زندانیان براي فعالیت در این حوزه، ضمن امکان سنجی علمی
و بررسی منابع از نظر استعداد اراضی کشاورزي در اختیار زندانها، زمینه تولید محصولات مختلف کشاورزي با توجه به شرایط اقلیمی

 
هر شهرستان براي زندانیان علاقه مند فعالیت در این صنعت فراهم شده است. 

وي گفت: از ابتداي امسال زندانیان خراسان رضوي پس از گذراندن دوره هاي آموزشی تخصصی با اشتغال در مزارع، گلخانه ها و
مجتمع هاي کشاورزي وابسته به زندانهاي استان 330 تن انواع محصولات کشاورزي شامل گندم، جو، یونجه، گیاهان دارویی، صیفی

 
جات، زعفران و تخم آفتابگردان تولید کرده اند که پس از فرآوري و آماده سازي به بازار مصرف عرضه شده است. 



 
 

جانفدا با اشاره به تنوع فعالیت در شاخه هاي مرتبط با کشاورزي و تاثیر آن در توانمندسازي فردي زندانیان، بر توسعه بخش
کشاورزي فعال در زندانها تاکید کرد و افزود: امید است با برنامه ریزي هدفمند، حمایت بیشتر بخش دولتی و مشارکت بخش
خصوصی در استفاده از ظرفیت نیروي انسانی موجود در زندانهاي استان، علاوه بر کاهش هزینه ها براي تولید کنندگان، زمینه اشتغال

 
و کسب درآمد زندانیان و خانواده آنان بیش از گذشته فراهم شود. 

11 زندان، یک کانون اصلاح و تربیت و همچنین اردوگاه حرفه آموزي و کار-درمانی چناران در خراسان رضوي تحت مدیریت اداره

 
کل زندانها و اقدامات تامینی و تربیتی این استان قرار دارند. 

طبق اعلام مسوولان قضایی خراسان رضوي در سال گذشته، این استان با جمعیت 6 میلیون و 870 هزار نفر، حدود 17 هزار زندانی

 
دارد. 

 
برچسب ها 

 
- انجمن حمایت از خانواده زندانیان 

 
- تولید 

 
- مشهد 

 
- اداره کل زندان هاي استان خراسان رضوي 

 
- آزادي زندانیان 

 
- برداشت محصول 

 
- کشاورزي 

- اشتغال پایدار



بیش از 60 واحد مرغداري در سیستان و بلوچستان در حال ساخت است

منبع: ایرناشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/10/04

زاهدان_ایرنا_ رییس سازمان جهاد کشاورزي سیستان و بلوچستان گفت: هم اینک بیش از 60 واحد مرغداري به منظور
تامین نیاز استان به گوشت مرغ در حال احداث است.

زاهدان_ایرنا_ رییس سازمان جهاد کشاورزي سیستان و
بلوچستان گفت: هم اینک بیش از 60 واحد مرغداري به
منظور تامین نیاز استان به گوشت مرغ در حال احداث

 
است. 

به گزارش ایرنا محمدعلی نیکبخت روز شنبه در نشست
خبري با اصحاب رسانه اظهار داشت: نیاز روزانه سیستان و
بلوچستان به گوشت مرغ 250 تن است که تنها 70 تن آن
در داخل تولید و 180 تن باقی مانده از بیرون استان تامین

 
می شود. 

وي با بیان اینکه تنها 30 درصد نیاز سیستان و بلوچستان به گوشت مرغ در داخل آن تولید می شود: براساس برنامه ریزي انجام شده
در یک برنامه 2 ساله مقرر شد با احداث 430 واحد مرغداري با سرمایه گذاري حدود سه هزار میلیارد تومان و اشتغالزایی 50 هزار نفر

 
نیاز استان در زمینه گوشت مرغ مرتفع شود. 

رییس سازمان جهاد کشاورزي سیستان وبلوچستان گفت: ساخت واحدهاي تولیدي مرغداري فرصت مناسبی را براي رونق تولید و

 
اشتغال در این استان فراهم کرده است. 

وي با بیان اینکه تا پایان سال جاري تعداد واحدهاي مرغداري در دست احداث در استان از 60 واحد به 100 واحد افزایش خواهد
یافت، اظهار داشت: به منظور ترغیب سرمایه گذاران به احداث واحدهاي مرغداري در استان آماده هرگونه همکاري در زمینه آب و

 
زمین هستیم . 

وي با اشاره به ظرفیت هاي گوشت قرمز سیستان و بلوچستان گفت: این استان با دارا بودن حدود 13 کشتارگاه صنعتی، حدود 50
واحد بسته بندي، تعداد قابل توجه قرنطینه دامی در مرز و واحد هاي پرواربندي ظرفیت بسیار مطلوبی در تامین گوشت مورد نیاز

 
کشور تا سقف 100 هزار تن را دارد. 

نیکبخت ادامه داد: به منظور تامین گوشت قرمز کشور هماهنگی لازم انجام شده است تا برخی ذخایر استراتژیک از سیستان و

 
بلوچستان تامین شود. 

 
وي با اشاره به اهمیت تامین نهاده هاي دامی گفت: سیستان و بلوچستان در زمینه تامین نهاده هاي دامی هیچ مشکلی ندارد. 

رییس سازمان جهاد کشاورزي سیستان وبلوچستان گفت: با وجود مشکلات استان در زمینه خشکسالی و خشک شدن بسیاري از

 
منابع آبی و قنوات در نهاده هاي دامی بعد از تبدیل به کنسانتره در اختیار دامداري هاي سبک و سنگین استان قرار می گیرد. 

وي با اشاره به تامین نیاز گندم سیستان و بلوچستان گفت: این استان در زمینه تامین گندم و آرد مشکلی ندارد و ذخایر استراتژیک
گندم استان براي چهار ماه موجود است. 



نیکبخت با اشاره به ظرفیت هاي صیادي و آبزي پروري در سیستان و بلوچستان گفت: هم اینک 50 درصد منابع صیادي و شیلاتی

 
کشور در سیستان و بلوچستان وجود دارد که فرصت خوبی را براي اشتغال و رونق اقتصادي منطقه فراهم کرده است. 

وي ادامه داد: این استان به دلیل برخورداري از تنها بندر اقیانوسی ایران در زمینه شیلات و پرورش میگو از فرصت هاي بی مانندي در
کشور برخوردار است بطوري که حدود 50 هزار هکتار ساحل فرصت مناسبی را براي توسعه و رونق صنایع شیلاتی در جنوب استان

 
فراهم کرده است. 

 
وي تاکید کرد: در تامین وتوزیع کالاهاي اساسی و پر مصرف هیچگونه مشکلی وجود ندارد. 

رییس سازمان جهاد کشاورزي استان سیستان و بلوچستان افزود: تامین کالاهاي اساسی و پر مصرف شامل گندم، برنج، شکر و روغن
در اولویت کار این سازمان است و با ذخیره سازي مناسب انجام شده هیچ مشکلی در استان حداقل براي یکسال آینده وجود ندارد و

 
این امر در این شرایط تحریم هاي سنگین بسیار امیدوار کننده است. 

نیکبخت با اشاره به خرید دام سبک وسنگین مازاد دامداران گفت: شرکت پشتیبانی امور دام استان آمادگی دارد تا دام مازاد دامداران

 
سطح استان را براساس ضوابط ابلاغی خرید کند. 

 
برچسب ها 

 
- سیستان و بلوچستان 

 
- کشاورزي 

- زاهدان



امام جمعه اهواز به وزارت علوم: از پذیرش بالاي جوانان در دانشگاه

جلوگیري کنید تا آمار بیکاران افزایش پیدا نکند یا بازار کار برایشان فراهم

کنید

منبع: غیرمنتظرهشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1400/10/04

امروزه تعداد قابل توجهی از جوانان با وجود تحصیلات عالی بیکار هستند که نشان می دهد میزان ورودي و خروجی به
دانشگاه با آمار اشتغال و بازار کار تفاوت زیادي دارد. نوشته امام جمعه اهواز به وزارت علوم: از پذیرش بالاي جوانان در

دانشگاه جلوگیري کنید تا آمار بیکاران افزایش پیدا نکند یا بازار کار برایشان ...

به گزارش غیرمنتظره و به نقل از انتخاب، نماینده ولی فقیه در خوزستان با بیان اینکه خروجی دانشگاه ها باید متناسب با نیاز جامعه

 
باشد، گفت: آمار ورودي به دانشگاه ها بالا است اما خروجی آن بر اساس نیاز جامعه نیست. 

حجت السلام سید محمد نبی موسوي فرد جمعه شب در جریان دیدار معاون وزیر علوم، تحقیقات و فناوري در بیت نماینده ولی فقیه

 
در استان، اظهار داشت: یکی از مسائل مهم که باید به صورت جدي به آن توجه شود خروجی موثر دانشگاه ها است. 

 
وي افزود: باید یا بازار کار را براي جوانان فراهم کرد و یا از پذیرش بالا جلوگیري کرد تا آمار بیکاران افزایش پیدا نکند. 

امام جمعه اهواز بیان کرد: امروزه تعداد قابل توجهی از جوانان با وجود تحصیلات عالی بیکار هستند که نشان می دهد میزان ورودي و

 
خروجی به دانشگاه با آمار اشتغال و بازار کار تفاوت زیادي دارد. 

نماینده ولی فقیه در خوزستان بیان با بیان اینکه خروجی دانشگاه ها باید به گونه اي باشد که دانشجویان پس از فارغ التحصیلی براي
اشتغال سرگردان نباشند، بیان کرد: اکنون در حوزه هاي علمیه ابتدا دوره عمومی گذرانده می شود و پس از آن طلاب دوره هاي

 
تخصصی را بر اساس نیاز جامعه می گذرانند. 

حجت الاسلام والمسلمین موسوي فرد گفت: اگر شرایط در دانشگاه ها نیز اینگونه ایجاد می شد که مقطع کارشناسی سقف تحصیلات
در نظر گرفته شود و براي افرادي که دوره تخصصی را در مقاطع بالاتر می گذرانند ضمانت اشتغال بیشتري ایجاد شود، شاید دانشگاه

 
ها تا اندازه اي بر اساس نیاز بازار کار خروجی داشته باشند. 

وي افزود: در حال حاضر یک هزار دانشجو نیاز بازار کار است در حالی که 30 هزار فارغ التحصیل خروجی دانشگاه ها است و این

 
سیستم تنها به آمار بیکاران جامعه اضافه می کند. 

نماینده ولی فقیه در خوزستان گفت: باید در سطوح دبیرستان به مهارت آموزي بیشتر توجه شود تا جوانان در ادامه راه با تخصص

 
وارد جامعه شوند. 



 
وي افزود: راه اندازي دانشگاه فرهنگیان یکی از اقدامات ارزشمند بود اما تعدادي از افراد هنوز با وضع مطلوب فاصله دارند. 

حجت الاسلام موسوي فرد اظهارداشت: اگر آموزش براساس فرهنگ ناب اسلامی صورت گیرد، آنها نیز می توانند فرزندان خوبی براي

 
جامعه تربیت کنند. 

مرتضی فرخی معاون حقوقی و امور مجلس وزارت علوم، تحقیقات و فناوري جمعه شب در دیدار با نماینده ولی فقیه در استان به ارائه
گزارش عملکردي از اقدامات 100 روز اخیر وزارت علوم جهت ارتقاي سطح کیفی و کمی مراکز آموزش عالی و دانشگاه هاي سراسر

کشور، پرداخت و ارتباط موثر دانشگاه ها با جامعه را از اولویت هاي اصلی این وزارتخانه برشمرد.



سرمایه گذاري 350 میلیارد تومانی صندوق نوآوري در 10 صندوق جسورانه

بورسی

منبع: ایرناشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/10/04

تهران- ایرنا- معاون سرمایه گذاري صندوق نوآوري و شکوفایی گفت: صندوق نوآوري تاکنون 350 میلیارد تومان در 10
صندوق جسورانه بورسی سرمایه گذاري کرده است که عدد این سرمایه با مابقی شرکا به 1500 میلیارد تومان می رسد.

تهران- ایرنا- معاون سرمایه گذاري صندوق نوآوري و
شکوفایی گفت: صندوق نوآوري تاکنون 350 میلیارد تومان
در 10 صندوق جسورانه بورسی سرمایه گذاري کرده است
که عدد این سرمایه با مابقی شرکا به 1500 میلیارد تومان

 
می رسد. 

به گزارش روز شنبه گروه علم و آموزش از روابط عمومی
صندوق نوآوري و شکوفایی، علی ناظمی در پنل ششمین
یلداي کارآفرینان استارتاپی ایران با موضوع بررسی چالش
ها و فرصت هاي سرمایه گذاري در ایران و نوآوري در

سرمایه گذاري گفت: امروز 15 شتابدهنده عامل صندوق نوآوري هستند و بالغ بر 50 سرمایه گذاري در سیدمانی ها با آن ها صورت
گرفته است. همچنین تاکنون موفق به عقد 60 قرارداد هم سرمایه گذاري در حوزه هاي بایو، IT با صندوق هاي پژوهش و فناوري

 
شده ایم. 

وي به همکاري هاي صندوق نوآوري و شکوفایی با بورس اشاره کرد و افزود: ما با کمک بورس، موفق به سرمایه گذاري 200 میلیارد
تومانی در شرکت سرمایه گذاري نوآوري با شرکت سهامی خاص شده ایم که سهم صندوق از این عدد 60 میلیارد تومان است و

 
همچنین سهم صندوق در سرمایه گذاري شرکت سهامی عام 100 میلیارد تومان بوده است. 

معاون سرمایه گذاري صندوق نوآوري و شکوفایی در بخش دیگري از سخنان خود به روش تامین مالی (کرادفاندینگ) در طرح هاي
شرکت هاي دانش بنیان اشاره کرد و گفت: در این روش طی فراخوانی موفق به دریافت 100 طرح فناورانه شدیم و در نهایت 20
طرح جهت جذب سرمایه انتخاب شدند تا مردم بتوانند در آن ها سرمایه گذاري کنند، ما در صندوق نوآوري، سرمایه گذاري مردم در

 
این 20 طرح را ضمانت (بیمه) کرده ایم. 

ناظمی با اشاره به اثربخش بودن روش تامین مالی جمعی براي طرح هاي فناورانه از طریق مسابقه تلویزیونی «کارویا» ادامه داد: یکی
از طرح هاي ارائه شده در روش تامین مالی جمعی که نیاز به جذب سرمایه یک میلیارد تومانی داشت، طی فقط سه ساعت (از 8 تا
11 صبح) موفق به جذب سرمایه مورد نیاز شد، همچنین طرح دیگري که نیاز به جذب سرمایه چهار میلیارد تومانی داشت نیز طی

 
10 روز گذشته موفق به جذب سه میلیارد و 800 میلیون تومان سرمایه شد. 

وي با بیان اینکه از نظر عدد سرمایه گذاري خطرپذیر در اکوسیستم، دچار عقب افتادگی هستیم، بیان کرد: بزرگترین کارکرد بورس،



جذب سرمایه نیست، بلکه افشاي اطلاعاتی است که طی آن مشخص می شود ارزش یک کالا چه میزان است، بنابراین وقتی ما حوزه

 
نوآوري را وارد بورس نکرده ایم، افشاي اطلاعاتی در مورد دارایی مشروط و ارزش شرکت ها، رخ نداده است. 

معاون سرمایه گذاري صندوق نوآوري و شکوفایی ادامه داد: براي اینکه ارزش استارتاپ ها از یک عددي بالاتر رود و بتوانند سرمایه

 
هاي بزرگ جذب کنند، نیاز به مارکت دارند. 

ناظمی در ادامه به موانع بر سر راه کسب و کارها در کشور اشاره کرد و گفت: اگر فکر کنیم با وجود موانع، کسب و کارها از بین می
روند، باید بپذیریم اساسا اکوسیستمی نداشته ایم، چون اساس این اکوسیستم بر مبناي تخریب کسب و کار نیست، معتقدم فضاي

 
امیدوارانه اي براي برداشتن موانع وجود دارد. 

وي اظهار داشت: با وجود مدل هاي همکاري، نباید تصور کنیم که کسب و کارها به جهت موانع موجود بر سر راهشان، از بین می
روند، امروز شاهد گستردگی کسب و کارهاي استارتاپی در کشور هستیم و دانشجویان به کارآفرینی و فضاي نوآورانه فکر می کنند و

 
صاحب کسب و کار شده اند. 

معاون سرمایه گذاري صندوق نوآوري و شکوفایی در ادامه بر ساماندهی محیط کسب و کار، اصلاح استانداردهاي حسابداري، اصلاح
قانون تجارت و توسعه ابزارهاي جدید متناسب با ظرفیت اکوسیستم نوآوري تاکید کرد و گفت: مشکل ما در اکوسیستم، منابع مالی و

 
تقاضا نیست، اگر محیط کسب و کار مساعد باشد، عرضه و تقاضاي مارکت بهم می رسند. 

 
ناظمی اصلاح قانون تجارت را بزرگترین رویاي خود اعلام و ابراز امیدواري کرد که این مهم، روزي محقق شود. 

 
برچسب ها 

 
- صندوق سرمایه گذاري جسورانه 

 
- صندوق نوآوري و شکوفایی 

- بورس



رزن 96/8درصد باسواد دارد

منبع: روزنامه همدان پیامشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/10/04

رزن_ فاطمه کوکبی جلال خبرنگار همدان پیام رئیس نهضت سوادآموزي شهرستان رزن در نشست خبري که به مناسبت چهل
و دومین سالروز تاسیس سازمان نهضت سوادآموزي برگزار شد، گفت: در 7 دي ماه سال 58 با فرمان امام (ره) این نهاد مقدس شکل

 
گرفت و بالغ بر 42 سال از تاسیس آن می گذرد. 

حسن تراکمه گفت : در قبل از انقلاب بیش از 52 درصد جامعه ما بی سواد بودند اما اکنون در سالجاري میانگین باسوادي بالاي 96

 
درصد است. که امیدواریم با شناسایی بی سوادان و جذب آنان، در آینده نزدیک شاهد ریشه کن شدن بیسوادي باشیم. 

رئیس اداره نهضت سواد آموزي شهرستان رزن با بیان اینکه شعار امسال هفته نهضت سواد آموزي تحول در سواد اموزي است گفت :
تغییر رویکرد سوادآموزي از خواندن و نوشتن به استانداردهاي بین المللی و افزایش سواد مهارتی در کنار سواد علمی با برگزاري
کلاس هاي مهارتی خیاطی، گلدوزي، صنایع دستی و ایجاد تفاهم نامه با ادارات فنی و حرفه اي، جهاد کشاورزي و...اعطاي مجوز
مهارت حرفه اي و فعالیت شغلی و همینطور در اولویت قرار دادن افرادي که اقدام به تحصیل در دوره هاي سوادآموزي می کنند در

 
گرفتن تسهیلات اشتغال زایی است. 

حسن تراکمه اظهار داشت : 50 درصد فعالیت هاي ما در راستاي باسواد کردن بی سوادان و 50 درصد دیگر در زمینه تعمیق، تحکیم

 
و تثبیت سواد است. 

تراکمه ادامه داد : مقام معظم رهبري در خصوص سوادآموزي فرمودند رشد و توسعه در یک کشور با استفاده از بازوهاي اجرایی با

 
سواد و آگاه به مراتب سهل تر و سریع تر صورت می گیرد. 

حسن تراکمه نهصت سواد اموزي را یکی از دستاوردهاي انقلاب اسلامی عنوان کرد و گفت اگر میخواهیم در راستاي بیانیه گام دوم

 
انقلاب اسلامی ایران مقتدر داشته باشیم باید نسبت به رشد و توسعه سواد آموزي توجه خاصی شود. 

رییس اداره نهضت سواد آموزي شهرستان رزن با بیان اینکه در سرشماري سال 95 درصد باسوادي شهرستان رزن(بخش مرکزي،
قروه، سردرود) در بخش شهري 6 / 89 دهم درصد بوده و روستایی 76 درصد مردم باسواد بودند که از این آمار میزان با سوادي
مردان 4 / 85 دهم درصد و میزان باسوادي زنان 73/40 درصد بوده که میانگین کل باسوادي در سرشماري سال نود و پنج 79/4 در
شهرستان رزن بوده که در سال 400 این میانگین به 96/8 دهم درصد افزایش پیدا کرده است و در این راستا در طی 3 سال گذشته

 
26 کلاس انتقال، 23 کلاس تحکیم و 68 کلاس سواد آموزي در بخش مرکزي رزن تشکیل شده است. 

وي خاطرنشان کرد : از سال تحصیلی 99-98 تا به امروز 117 کلاس در دوره هاي سوادآموزي، تحکیم و انتقال در شهرستان رزن

 
تشکیل که 522 نفر در این کلاسها توانستند نمره قبولی را کسب کنند. 



حسن تراکمه به برنامه هاي هفته سواد اموزي اشاره کرد و گفت : برگزاري مسابقات انشا نویسی، طرح خواندن با خانواده براي
سوادآموزان ، تشکیل شوراي پشتیبانی و کمیته بهبود کیفیت سوادآموزي، دیدار با امام جمعه و غبار روبی مزار شهدا، مراسم تجلیل از

آموزش دهنده گان ،اعطاي هدایا و تقدیر از آموزش دهنده گان سوادآموزي، دیدار با خانواده شهدا را برشمرد.



صاحبان روزنامه ها را تحقیر نکنید!

منبع: بانک برترشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/10/04

رتبه بندي در بستري شکل پذیرفت و آغاز شد که برخی از رسانه هاي مورد ارزیابی، خود برآمده از تبعیض بودند، برخی از
منابع عمومی و دولتی استفاده می کردند و عده اي نیز بدون برخورداري از شانس و موقعیت ذکرشده با دستانی خالی و دلی

پر عشق فعالیت رسانه اي داشتند که همه این نا ترازي ها می طلبید اجراي این طرح ...

 
به گزارش بانک برتر؛ 

 
اصغر نعمتی 

بازرس انجمن صنفی روزنامه نگاران غیر دولتی و مدیر عامل موسسه

 
فرهنگی عصر ایرانیان 

روز دوشنبه 29 آذرماه مصاحبه اي از روزنامه نگار ارزشی آقاي
علیرضا خانی که نماینده روزنامه هاي دولتی در کار گروه نظام رتبه
بندي روزنامه ها است در خبرگزاري ایسنا منتشر شد بااین عنوان
«نظام رانتی پاشنه آشیل مطبوعات / آمریکا 4 روزنامه سراسري دارد،

 
ایران 171 روزنامه!!» 

مطالعه متن مصاحبه که به نوعی همه روزنامه ها مخاطب این گفت وگو بودند حقیر را که سال ها در عرصه مطبوعات فعال بوده و
ازقضا صاحب امتیازي و مدیرمسئولی چند رسانه ازجمله روزنامه را بر عهده دارم بر آن داشت تا نقدي بر این گفت وگو داشته باشم

 
شاید پاسخ ودرد مشترك غالب روزنامه ها باشد. 

1ـ آقاي خانی به عنوان عضو کمیته ارزیابی کیفی روزنامه ها گفته است؛171 روزنامه سراسري وجود دارد که اغلب وجود خارجی
ندارند!! در خصوص این اظهارنظر باید به وي خاطرنشان کرد که موجودیت یک روزنامه به دیدن یا ندیدن من و شما ارتباط نمی یابد،
(اي بسا بسیار پدیده هایی که در کائنات وجود دارند، اما ما هیچ اطلاعی از وجود آن ها نداریم اما هستند ومنشا اثرند)، این نوع
قضاوت منطقی و عقلایی به نظر نمی رسد، بلکه اثبات اثربخشی وجود و نبود چیزي نیازمند پژوهش و بررسی کارشناسانه است. لذا
نگاه اینچنینی به موجودیت روزنامه ها و تنزل سطح فعالان صنعت رسانه باهدف دفاع از عملکرد کمیته ارزیابی به نظر بی انصافی

 
است! 

وانگهی مگر زیست بوم رسانه اي ما با زیست بوم رسانه اي کشور آمریکا ازنظر ساختار، هدف، شکل و محتوا و… قابل قیاس است؟ ما
چه شرایط و ویژگی مشترکی با آمریکاي متخاصم داریم ؟ درچه شاخص هاي کشورمان را با شاخص هاي آمریکایی مقایسه میکنیم
که امروز جنابعالی محدودیت و تعطیلی روزنامه ها را با معیار رسانه هاي آمریکایی محک می زنید؟!آمریکا خود در عرصه رسانه ها
واجد چنان استیلایی است که لازمه این استیلا و هژمونی وجود تنوع و تکثر رسانه اي در پلتفرم هاي مختلف است. این چه قیاسی

 
است که در توجیه نظام رتبه بندي از آن بهره می گیرید؟! 



در گفته هاي جنابعالی به نقل از یکی از معاونین مطبوعاتی آمده است که نماینده اي از ایشان در خصوص یارانه روزنامه اش
درخواست مساعدت داشته اما از نام روزنامه خود آگاه نبوده است!! بنظر این روایت بیشتر شبیه شوخی است، شما چرا باور کردید؟!آیا
نماینده مجلس که ازنظر اجتماعی ، فرهنگی و سیاسی جایگاه رفیع داشته و طبیعتاً واجد سواد رسانه اي مطلوبی است از نام روزنامه

 
خود بی خبر بوده است؟! 

شما خود آگاهید روزنامه ها یکی از ابزارهاي قوي سیاسیون در عرصه رقابت هاي انتخاباتی هستند، چگونه است فردي در این جایگاه
حتی نام روزنامه خود را نداند، به نظر شوخی تلخی است!نکته دیگر اینکه ندانستن نام روزنامه توسط یک فرد، اگر هم واقعیت داشته
باشد می تواند دلایل مختلفی را در ذهن متبادر کند، بنابراین اتفاق فوق چه ربطی به وجود نظام رانتی مورد نظر شما دارد که چوب

 
آن را نثار روزنامه هاي بی پناه می کنید؟! 

2ـ اگر روزنامه ها و بنگاه هاي رسانه اي را یک واحد اشتغال و کارآفرینی تلقی کنیم که چنین نیز باید باشد، هیچ گاه نباید از عبارت
خلق الساعه در خصوص رسانه هاي تازه وارد بهره بگیریم. واقعاً ازنظر جنابعالی که خود دستی در آموزش دانشگاهی دارید، چنانچه
رسانه ها توسعه نیابند و تنوع پیدا نکنند، خیل فارغ التحصیلان رشته هاي ارتباطات، روزنامه نگاري و رسانه و… در کجا باید مشغول
شوند؟! جاي شگفتی است برخی پیشکسوتان مطبوعات کشور از تعطیلی روزنامه ها استقبال می کنند! تعطیلی یک رسانه، به معناي
خاموشی چراغ یک واحد اشتغال است حتی این اشتغال اگر به دلیل تحمیل شرایط، خانگی باشد، حتی اگر توسط اعضا یک خانواده
اداره شود، لذا باید نگاه خود را از تعطیلی رسانه ها به سمت توسعه و ارتقاء آن چرخش دهیم. به جاي شاخص ها و معیارهاي ارزیابی
که در کنترل رسانه ها و مدیران آن ها نیستند، نگاه منعطف و حمایت گرانه اي را جایگزین کنیم. خوشحال نباشیم که نظام رتبه
بندي موجب غربال ده ها روزنامه شده است. بیندیشم چه راهکاري را در پیش بگیریم تا 171 روزنامه که از نگاه شما وجود خارجی

 
ندارند، وجود خارجی پیدا کنند! بدانیم که تعطیل کردن روزنامه ها کار ساده اي است و پاك کردن صورت مسئله ساده تر!!. 

نظام ارزیابی و رتبه بندي در شرایط بحران براي بهبود عملکرد و ارتقاء رسانه ها کارساز نیست، مانند این می ماند که در شهري زلزله
زده تأمین حداقل نیاز هاي ضروري شهروندان را منوط به مسابقه «دو استقامت» و کسب رتبه و مقام در مسابقه تحت شرایط بحران
پس از زلزله کنیم!! جنابعالی آیا می دانید طی دو سال اخیر قیمت کاغذ چند صد درصد رشد کرده و در جریان هستید که قیمت هر
ورق زینک 70 هزار تومان شده است؟ مطلع هستید که به دلیل پاندمی کرونا روزنامه ها امکان توزیع سراسري نداشتند؟ آیا از این
آگاهید کار رسانه اي که لازمه اش فعالیتی مبتنی بر کار تیمی است به دلیل چالش هاي کرونایی دچار خلل جدي شدند؟ عده اي از
مدیران مسئول و خبرنگاران پر کشیدند؟ و عده اي داغدار عزیزان خود شدند؟ نظام رتبه بندي خوب است، ارزیابی عملکرد لازمه
مدیریت صحیح است، اما چه وقت و در چه شرایطی؟!!خود واقف و آگاهید که در سازمان هاي رسانه اي نظام ارزیابی عملکرد به جاي
رویکردهاي اثربخشی باید مبناي انگیزشی داشته باشد. این که روزنامه اي در شرایط بحرانی فوق نتوانسته در بسیاري از شاخص ها،
عملکرد مطلوبی کسب کند که اجراي بیشتر آن ها در کنترل مدیران مسئول نبوده است؛ گناهکار است؟مبتکر و خلاق نیست؟ کار بلد
نیست؟! رانت خوار است؟! نمی دانم آیا تابه حال براي خرید یک رول کاغذ این در و آن در زده اید؟واقعاً یارانه پرداختی به رسانه هاي
به قول شما خلق الساعه چه مقدار است که این همه هیاهو به پا کرده است؟با یک محاسبه سرانگشتی متوجه خواهید شد این یارانه
شاید در حد ناچیزي از هزینه هاي یک روزنامه را پوشش می دهد، بسیاري از مدیران مسئول به چاپخانه ها بدهکاري هنگفت دارند،
بسیاري دیگر وسایل نقلیه و دارایی هاي منقول و غیرمنقول خود را فروخته تا شرمنده کارمندهایشان نشوند، لطفاً همکاران خود را

 
تحقیر نکنید و نمک بر زخم آن ها نپاشید! 

3ـ در خصوص رتبه بندي بایداذعان کنم که همه اهالی فهیم و فرهیخته مطبوعات بر طرح و اجراي آن موافقت دارند، اختلاف بر سر
شیوه اجرا و شاخص ها است.اگر هدف از ارزیابی عملکرد بهبود است که رتبه بندي اخیر و نمرات اعلامی خلاف این را ثابت می کند و



اگر هم هدف غربالگري و تعطیلی است که باید گفت نظام رتبه بندي به این هدف نائل شده است!مبناي ارزیابی با شعار توسعه
مطبوعات آغاز شد نه تعطیلی آن ها، ارزیابی عملکرد فرایند است نه عمل دفعتی و آنی! اجراي آن نیز نیازمند کار هایی ازجمله آگاهی
واحدهاي مورد ارزیابی از شاخص ها، مشخص نمودن استاندارد هاي مطلوب عملکرد، پشتیبانی و مباحثه…. است. آیا شما در فرایند
ارزیابی عملکردورتبه بندي روزنامه هاکه هم زمان با سونامی تغییرات محیطی سازمان هاي رسانه اي همراه بود، اثري از پشتیبانی
آموزشی مشاهده کرده اید؟ چقدر در خصوص ارزیابی عملکرد و شاخص ها دوره برگزارشده است؟ چقدر مدیران آموزش دیده و
توجیه شده اند؟ چقدر براي توسعه مطبوعات و کارکنان آن برنامه اجراشده است؟ واقعیت این است یک نظام رتبه بندي غیر منعطف

 
صرف بدون در نظر گرفتن اقتضائات زمان و مکان نتیجه اي بهتر از این را رقم نمی زند! 

4-و اما اشاره داشتیدحمایت از روزنامه هاي ضعیف مغالطه وضعیف پروري است اگر اینگونه است که بایداصل” بقاي اصلح” داروین را
بعنوان معیار تصمیم گیري خود قرار دهیم ودر جایگاه طبیعت سعی در معدوم کردن ضعفا بعنوان گونه هاي نامناسب کنیم !! باید
یادآوري نمایم روزنامه داري نیازمند منابع زیادي است . یکی از آن ها «بلد بودن» است، یعنی داشتن عنصر انسانی خلاق و مجرب،

 
اما سایر عناصر اگر نباشد، صرف صلاحیت دانشی موجب استمرار انتشار روزنامه نمی شود. 

5-نکته دیگر این که رتبه بندي در بستري شکل پذیرفت و آغاز شد که برخی از رسانه هاي مورد ارزیابی، خود برآمده از تبعیض
بودند، برخی از منابع عمومی و دولتی استفاده می کردند و عده اي نیز بدون برخورداري از شانس و موقعیت ذکرشده با دستانی خالی
و دلی پر عشق فعالیت رسانه اي داشتند که همه این نا ترازي ها می طلبید اجراي این طرح تدریجی و پلکانی و با ملاحظاتی که در
مباحث مربوط به مدیریت تحول است اجرا شود که در چنین حالتی همه با آگاهی و پذیرش شاخص ها داوطلبانه و باانگیزه وافر و
مشارکت جویانه در جهت توسعه و تحول گام می نهادند. از شما دوست وهمکار قدیمی انتظار می رفت به عنوان چهره اي موجه،
ارزشی و صاحب نظر، عملکرد اقلیتی فرصت طلب را به حساب اکثریتی علاقه مند و مشتاق کار نگذارید و با تحلیلی تحقیر آمیز در

شرایط سخت کنونی نمک بر زخم اهالی مطبوعات (روزنامه ها) نپاشید.



تاکید معاون اول رئیس جمهور بر پیگیري مشکلات معلولان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1400/10/04

کمیته هماهنگی و نظارت بر اجراي قانون حمایت از حقوق معلولان با حضور معاون اول رییس جمهور تشکیل جلسه داد.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، محمد مخبر معاون اول
رئیس جمهور در اولین جلسه کمیته هماهنگی و نظارت بر
اجراي قانون حمایت از حقوق معلولان در دولت سیزدهم
اجراي قانون حمایت از معلولان را به دلیل سروکار داشتن
با جان و کرامت انسان ها از جمله اولویت هاي این دولت
خواند و با تاکید بر جدیت همه دستگاه هاي متولی براي
حل مشکلات معلولین، از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی
خواست با رصد مداوم تکالیف دستگاه هاي ذیربط، روند
اجراي این قانون را بصورت دوره اي به مسئولان و مردم

 
گزارش دهد. 

معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت توانمندسازي معلولین گفت می بایست با افزایش توانمندي هاي جامعه معلولین و ظهور

 
و بروز استعداد هاي آنها، این قشر از جامعه را به جامعه اي مولد براي حل مشکلات کشور و اداره زندگی خودشان تبدیل کرد. 

مخبر رعایت مفاد قانون مبنی بر استخدام و اشتغال معلولان را اصلی مهم و اساسی خواند و از مسئولان ذیربط خواست فراتر از فرایند
استخدام در دستگاه هاي دولتی، زمینه اشتغال افراد داراي معلولیت در بخش هاي مختلف جامعه را با توجه به زیرساخت هاي جدید

 
در حوزه فناوري هاي ارتباطی و تعاملی فراهم آورند. 

معاون اول رئیس جمهوربا اشاره به اینکه براي حل مشکلات معلولان باید از ظرفیت هاي همه بخش ها اعم از دولت، مجلس، قوه
قضائیه و همه نهاد هاي انقلابی استفاده کرد؛ مسکن و مناسب سازي اماکن و فضا هاي عمومی را از جمله مشکلات مهم این قشر از

 
جامعه خواند و بر ضرورت رفع کمبود هاي موجود در این دو حوزه با رعایت اولویت بندي در میان معلولان تاکید کرد. 

ضرورت توجه به پیشگیري از معلولیت هاي مختلف در جامعه، اهتمام بیشتر دستگاه هاي فرهنگی به ویژه صدا و سیما، فعال تر کردن
جامعه خیرین و زمینه سازي براي بهره برداري از تکنولوژي هايِ در خدمت معلولان از جمله موارد دیگري بود که توسط معاون اول

 
رئیس جمهور مورد توجه قرار گرفت. 

مخبر همچنین در این جلسه از آمادگی خود براي برقراري جلسات این کمیته فراتر از میزان پیش بینی شده در قانون خبر داد و

 
تاکید کرد براي حل مشکلات جامعه معلولین از همه ظرفیت هاي قانونی و اجرایی موجود استفاده خواهد شد. 



در ابتداي این جلسه قادري، رییس سازمان بهزیستی بعنوان مسئول دبیرخانه کمیته هماهنگی و نظارت بر اجراي قانون حمایت از

 
حقوق معلولان گزارشی از وضعیت اجراي قانون و انجام تکالیف توسط دستگاه هاي مختلف ارائه داد. 

عدم رعایت سهمیه استخدام معلولان، عدم مناسب سازي اماکن، مسائل حمل و نقل، مشکلات بیمه اي، درمانی و توانبخشی، عدم

 
پاسخگویی دستگاه هاي اجرایی، کمبود اعتبارات و معارضت برخی قوانین از جمله موارد ارائه شده در این گزارش بود. 

در این جلسه که وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، وزیر راه و شهرسازي، معاون رئیس جمهور
و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران، رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس و جمعی از مسئولان سایر دستگاه هاي عضو کمیته
حضور داشتند، تعدادي از نمایندگان جامعه معلولان درباره مشکلات افراد داراي معلولیت و روند نامطلوب اجراي قانون جامع حمایت

از معلولان در سال هاي گذشته نظرات خود را بیان و پیشنهاداتی ارائه دادند.



رئیس بنیاد شهید خبر داد؛ قانون تبدیل وضعیت ایثارگران اجرا می شود/ افزایش سقف وام

صندوق قرض الحسنه ایثارگران

منبع: روزنامه نور خوزستانشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/10/04

رئیس بنیاد شهید خبر داد؛ قانون تبدیل وضعیت ایثارگران اجرا می

 
شود/ افزایش سقف وام صندوق قرض الحسنه ایثارگران 

قاضی زاده هاشمی گفت: حق قانونی ایثارگران در استخدام سال

 
1400، 17 هزار نفر بود، که حدود هفت هزار نفر جذب شده اند. 

امیرحسین قاضی زاده هاشمی رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران در نشست خبري در زمینه اشتغال و کارآفرینی براي ایثارگران
گفت: بنیاد شهید یک نهاد انقلابی، فرهنگی و اجتماعی است و کارکرد اجتماعی آن مربوط به جامعه هدف است، بنیاد در خدمت

 
خانواده درجه یک شهدا، جانبازان و آزادگان است. 

وي افزود: پیگیري استخدام ایثارگران سیاست اصلی بنیاد بوده و ظرفیت هاي خوبی در قانون براي استخدام وجود دارد، اما در این راه

 
مشکلاتی بوده و سهمیه ایثارگران به نحو مطلوب انجام نگرفته است. 

قاضی زاده هاشمی با اشاره به بالا بودن نرخ بیکاري در جامعه هدف بنیاد شهید، گفت: 280 هزار متقاضی شغل داریم، ساختار سنی

 
جامعه هدف حدود 30 سال و از میانگین سنی اشتغال در کشور زیادتر است و برخی ایثارگران از سن اشتغال عبور کرده اند. 

وي ادامه داد: صندوق قرض الحسنه شاهد متعلق به بنیاد است و جامعه افراد محدودي را شامل می شود که از جمله متقاصیان باید
ایثارگر باشند و از بنیاد حقوق بگیرند و بقیه ایثارگران تحت پوشش صندوق نیستند و عددي کمتر از 400 هزار نفر مشمول طرح می

 
شوند. 

قاضی زاده هاشمی گفت: در سال گذشته صندوق شاهد به 133 هزار نفر وام و در مجموع 2400 میلیارد تومان وام داده است که

 
امسال نیز 1770 میلیارد تومان وام دادند و اخیرا مجوز افزایش سقف وام را گرفته اند، یعنی از 30 به 50 میلیون برسد. 

وي ادامه داد: برنامه اصلی دیگري که در بنیاد دنبال می شود، سروسامان بخشی به واحد هاي حوزه اشتغال و خدمات بانکی و مالی
است که باید سریع انجام شود. در این مسیر اول بحث شفافیت و سلامت اولویت بنیاد است که خود طلایه دار مکتب اسلام است و

 
باید در رفتار و برنامه هایش به سمت رشد، ارتقا، قابل رصد و شفاف حرکت کند. 

قاضی زاده تصریح کرد: باید بخش هاي اقتصادي بنیاد بصورت زنجیره اي و شبکه اي عمل کنند. این بخش ها هر کدام مجزا عمل
می کنند و شبکه نیستند که سلسله اقدامات را به جلو ببرند. وقتی مشکلات را می گوییم باید بتوانیم با برنامه ریزي مسائل کاهش

 
پیدا کند. 

قاضی زاده هاشمی گفت: شوراي برنامه ریزي اقتصادي در حال تشکیل است تا مشکلات را رصد و رفع کند و مدیران کلیدي بنیاد در

 
هیات هاي اقتصادي عضویت پیدا می کنند تا بر اساس عملکرد معاونت ها در تصویب برنامه ها نقش داشته باشند. 

وي تاکید کرد: بنیاد در موضوع مسکن در برنامه جهش ملی مسکن دولت قرار می گیرد و سازمان املاك کوثر مسئول پیگیري در
جهش ملی مسکن طبق نظر قانونی دولت خواهد بود و بر اساس نیاز هر استان بین 5 تا 10 درصد در اختیار ایثارگران قرار خوهد

 
گرفت. 

قاضی زاده هاشمی ادامه داد: در حوزه اشتغال از منابع دولت استفاده می کنیم و 10 درصد از بودجه سهمیه اشتغال در دولت به



ایثارگران تعلق می گیرد. مجموعه این ها بسته اي است که بزودي در اهداف عملیاتی سال 1401 تهیه و براي ارائه بودجه سازمان

 
هاي بنیاد تعریف می شود. 

رئیس بنیاد شهید گفت: رویکرد به جامعه هدف بنیاد در حوزه رسانه باید تغییر پیدا کند و به چهره هاي کار آفرین که شغل ایجاد

 
کرده اند بیشتر توجه و نمایش داده شوند و باید توقعات و برخی دیدگاه هاي جامعه نسبت به ایثارگران اصلاح و تغییر کند. 

وي ادامه داد: متناسب برنامه آینده بنیاد که از سوي دولت منتشر شده، برنامه هاي عملیاتی را تهیه می کنیم تا به اهداف خود

 
برسیم. بطور قطع تغییر و تحولات در بنیاد بر همین اساس است. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: درخصوص قانون تبدیل وضعیت شغلی ایثارگران به رسمی، دستگاه ها باید وظایف قانونی

 
خود را انجام دهند و در این مورد شغل جدیدي ایجاد نخواهد شد بلکه ایثارگران بر اساس قانون تبدیل وضعیت می شوند. 

قاضی زاده در پایان گفت: حق قانونی ایثارگران در استخدام در سال 1400 حدود 17 هزار نفر بوده است که حدود هفت هزار نفر
جذب شده اند، اما بقیه این سهمیه با برگزاري آزمون هاي استخدامی تا پایان سال قطعا انجام خواهد شد و سهمیه ایثارگران محفوظ

 
خواهد ماند. 

 
باشگاه خبرنگاران جوان 

برچسب ها : رئیس بنیاد شهید قاضی زاده هاشمی وام صندوق قرض الحسنه ایثارگران ایثارگران



توسعه میدان نفتی چنگوله در مرحله انتخاب پیمانکار است

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/10/04

استاندار ایلام با اشاره به اینکه توسعه میدان نفتی چنگوله مهران در مرحله انتخاب پیمانکار است، گفت: توسعه این میدان
نقش مهمی در رونق اقتصادي منطقه دارد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز ایلام؛ حسن بهرام نیا امروز در آئین معارفه فرماندار جدید مهران اظهار داشت: طرح
توسعه میدان نفتی چنگوله پس از انتخاب پیمانکار آغاز به کار
خواهد کرد که به طور قطع نقش مهمی در رونق اقتصادي

 
منطقه و ایجاد اشتغال براي جوانان جویاي کار دارد. 

استاندار ایلام با بیان اینکه ظرفیت نفت و گاز استان یک مزیت
بزرگ براي سرمایه گذاري و اشتغال است، بیان کرد: با تلاش
هاي انجام شده سهم استان در بودجه 1401 از رشد قابل
توجهی برخوردار بوده است و توجه به طرح هاي توسعه و صنایع

 
نفت و گاز در اولویت قرار دارد. 

وي عنوان کرد: تسریع در تکمیل زیرساخت هاي ارتباطی مهران براي سهولت تردد زائران عتبات عالیات و توسعه صادرات به کشور

 
عراق در دستور کار تیم جدید مدیریتی دولت در استان قرار دارد. 

بهرام نیا با اشاره با ظرفیت هاي بالاي شهرستان مرزي مهران گفت: این شهرستان با وجود ظرفیت هاي بالاي نفت و گاز و مزیت

 
صادرات، از نظر زیرساختی داراي مشکلاتی است که امیدواریم با اهتمام دولت سیزدهم کمبود ها برطرف شود. 

استاندار ایلام با اشاره به اینکه مسیر ترانزیتی ایلام در آمایش سرزمینی استان به طور ویژه مورد توجه قرار گرفته است، گفت:
مسئولان و مدیران شهرستان مهران، علاوه بر اینکه به مردم این شهرستان خدمت می کنند در واقع در برگزاري کنگره بزرگ اربعین

 
حسینی نیز خادم زائران عتبات عالیات هستند. 

در پایان با تقدیر از زحمات مجید کاکی فرماندار سابق مهران، علی عباس شفیعی به عنوان فرماندار جدید معرفی شد.



15 پیشنهاد اصلاحی دیوان محاسبات درباره بودجه 1401

منبع: حلقه وصلشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1400/10/04

15 پیشنهاد اصلاحی دیوان محاسبات درباره بودجه 1401 دیوان محاسبات کشور نظر کارشناسی خود درباره لایحه بودجه سال

 
1401 را منتشر کرد. 

به گزارش حلقه وصل به نقل از دفتر روابط عمومی و امور بین
الملل دیوان محاسبات کشور، با ارائه لایحه بودجه سال 1401
کل کشور از طرف دولت به مجلس شوراي اسلامی، دیوان
محاسبات علاوه بر بررسی گزارش مرتبط با قانون الحاق یک
تبصره به ماده (182) قانون آئین  نامه داخلی مجلس، به علت
اثرات اقتصادي بودجه و تأثیر مستقیم آن بر انتظارات تورمی
جامعه و به منظور شفافیت بیشتر، براي نخستین بار اقدام به
بررسی و تحلیل روند بودجه  اي و عملکردي آن طی 12 سال
اخیر نموده و جزئیات لایحه بودجه سال 1401 را واکاوي و
جهت بهره برداري رؤساي قوا، نمایندگان مجلس شوراي اسلامی،

 
سایر مقامات و نخبگان و صاحب نظران حوزه مالیه عمومی ارائه کرده است. 

در گزارش دیوان محاسبات کشور آمده است روند افزایش اعتبارات هزینه اي طی دوره زمانی 1400 ـ 1390 تصاعدي بوده است در
حالی که رشد درآمدها تقریباً روندي خطی را تجربه نموده است، از طرفی علی رغم هدف گذاري و تأکید بر استقلال اعتبارات هزینه
اي از منابع حاصل از واگذاري دارایی هاي سرمایه اي و مالی در سیاست هاي کلی و قوانین برنامه پنجم و ششم توسعه و سیاست
هاي کلی اقتصاد مقاومتی، در یک دهه اخیر نه تنها کشور به تحقق هدف مذکور نزدیک نشده بلکه دستیابی به آن بسیار دور از

 
دسترس شده است. 

 
 

نتایج بررسی هاي کارشناسی دیوان محاسبات کشور حاکی است که در جدیدترین گزارش چشم انداز اقتصادي جهان صندوق بین
المللی پول، در سال 2022، رشد اقتصادي ایران 2.5 درصد برآورد شده است، بنابراین براي تحقق رشد مدنظر دولت، باید سیاست
گذاري و برنامه  ریزي مناسبی جهت کاهش وابستگی تولید به واردات و رشد سریع صادرات غیرنفتی، عدم کسري بودجه دولت و فشار
بر منابع ارزي کشور، کاهش نرخ ارز واقعی و نبود نظام سهمیه بندي ارزي و بحران ارزي، افزایش درآمدهاي منابع بودجه اي، رشد
مثبت سرمایه گذاري ناشی از کاهش طرح هاي عمرانی، کاهش نرخ تورم، کاهش پایه پولی کشور و افزایش قدرت رقابت پذیري
تولیدکنندگان داخلی داشته باشد. براساس این گزارش، نتایج بررسی تراز عملیاتی 11ساله بودجه کل کشور و عملکرد آن نشان می



دهد که کسري تراز عملیاتی در لایحه بودجه سال 1401 کاهش 35درصدي نسبت به قانون بودجه سال 1400 داشته است، به

 
طوري که کسري تراز عملیاتی از 464 هزار میلیارد تومان به 301 هزار میلیارد تومان رسیده است. 

 
رشد نسبت به سال قبل 

  
 1390

  
 1391

  
 1392

  
 1393

  
 1394

  
 1395

  
 1396

  
 1397

  
 1398

  
 1399

  
 1400

  
 1401

 

 
روند تراز عملیاتی 

  
 26%

  
 24%

  
 5%

  
 31%

  
 6%-

  
 23%

  
 41%

  
 2%-

  
 46%

  
 30%

  
 215%

  
 %-35

 

بررسی روند اعتبارات هزینه اي هم گویاست که رشد هزینه در پیش  بینی سال 1401 حدود 5 درصد است، طبق جدول زیر افزایش

 
هزینه در سال هاي 1400 و 1401 قابل تأمل است. 

 
رشد نسبت به سال قبل 

  
 1390

  
 1391

  
 1392

  
 1393

  
 1394

  
 1395

  
 1396

  
 1397

  
 1398

  
 1399

  
 1400

  
 1401

 

 
هزینه  هاي جاري 

  
 23%

  
 13%

  
 27%

  
 17%

  
 17%

  
 22%

  
 19%

  
 16%

  
 20%

  
 24%

  
 111%

  
 5%

 

روند تغییر درآمدها طی مدت بررسی، مشخص می کند که رشد درآمدها در پیش  بینی سال 1401 حدود 46 درصد است، در حالی
که متوسط نرخ رشد سالانه درآمدها طی سال هاي 1400ـ1390 بالغ بر 23 درصد بوده است، به عبارت دیگر رشد درآمدها در سال

 
آینده نسبت به متوسط یازده سال اخیر به میزان 23 واحد درصد افزایش را نشان می دهد. 

 
رشد نسبت به سال قبل 

  
 1390

  
 1391

  
 1392

  
 1393

  
 1394

  
 1395

  
 1396

  
 1397

  
 1398

  
 1399

  
 1400

  
 1401

 

 
درآمدها 

  
 21%

  
 7%

  
 39%

  
 11%

  
 28%

  
 22%

  
 11%

  
 24%

  
 11%

  
 21%

  
 58%

  
 46%

 

در لایحه بودجه 1401 درآمدهاي مالیاتی 79 درصد از کل درآمدها را در بر می  گیرد که در سال 1400 این نسبت 5/71 درصد بوده
است. دولت در خصوص افزایش 62درصدي مالیات نسبت به سال گذشته مبانی نحوه افزایش پایه هاي مالیاتی، جلوگیري از فرار و
اجتناب مالیاتی و وصول معوقات را باید شفاف بیان نماید و با توجه به احکام مندرج در تبصره 6 لایحه بودجه 1401 شاهد رشد

 
معافیت  ها هستیم که با افزایش 62درصدي مالیات همخوانی ندارد. 

در بخش دیگري از گزارش اشاره شده است که علی رغم زیانده بودن تعداد کثیري از شرکت هاي دولت، سود سهام شرکت هاي
دولتی از 15 هزار میلیارد تومان به 26 هزار میلیارد تومان رسیده است که این امر با واقعیت اقتصادي شرکت ها در تضاد بوده و در

 
صورت زیان به بستانکاري شرکت هاي دولتی منظور خواهد شد. 

قابل تأمل تر این است که بهره مالکانه و حقوق دولتی معادن از 10 هزار میلیارد تومان به 40 هزار میلیارد تومان افزایش یافته است

 
در حالی که عملکرد وصولی این ردیف در هشت ماهه منتهی به 30 آبان 1400 بالغ بر 13 هزار میلیارد تومان بوده است. 



یافته هاي دیوان محاسبات کشور از مقایسه منابع حاصل از واگذاري دارایی  هاي سرمایه  اي با منابع حاصل از نفت و فرآورده هاي

 
نفتی حاکی است؛ 

نرخ 23هزارتومانی و صادرات 1.2 میلیون بشکه در روز اعمال شده است منابع حاصل از صادرات نفت با رشد 106درصدي در لایحه
مواجه است، این درحالی است که عملکرد تحقق منابع نفتی تا پایان آبان 1400 حدود 15 درصد است که تلاش مضاعف دولت در
تحقق منابع نفتی را می طلبد. بنابر این دولت با درج حکم جزء (2) بند (ب) تبصره (1) لایحه بودجه 1401 به میزان افزایش یا
کاهش منابع نفتی سقف انتشار اوراق مالی اسلامی افزایش یا کاهش خواهد داد و باتوجه به عملکرد فعلی و در صورت تداوم این روند

 
در سال آتی عملاً منابع پیش بینی شده محقق نگردیده و منجر به انتشار اوراق مالی اسلامی در سطح وسیعی خواهد شد. 

دیوان محاسبات کشور در بخش دیگري از گزارش خود بیان می دارد که با توجه به وضعیت فعلی بازار سرمایه و عملکرد دولت در
خصوص واگذاري شرکت هاي دولتی و تحقق کمتر از نیم درصدي این بخش در هشت ماهه سال 1400 عملاً پیش بینی مبلغ 71
هزار میلیارد تومان براي سال 1401 و همچنین تحقق 255 هزار میلیارد تومان در سال 1400 امکان پذیر نیست و عملاً به سمت
واگذاري انواع اوراق مالی اسلامی و استفاده از منابع صندوق توسعه ملی سوق پیدا خواهد کرد، علاوه بر این، «بازپرداخت تسهیلات
دریافتی از صندوق توسعه ملی» از جدول شماره (8) تحت عنوان «برآورد تملک دارایی هاي مالی» در لایحه بودجه سال 1401 حذف
گردیده در حالی که بدهی دولت به صندوق توسعه ملی رقم قابل توجهی بوده و مقام معظم رهبري در زمان تصویب قانون بودجه

 
سال 1400 کل کشور مورد تأکید قرار داده اند. 

 
در لایحه بودجه سال 1401 نسبت به 1400، تعداد 18 ردیف جدید منابع با رقم 3761 میلیارد تومان در نظر گرفته شده است؛ 

 
درآمد حاصل از رسیدگی قطعی پرونده هاي مؤدیان مالیات بر ارزش افزوده 

 
درآمد حاصل از عوارض ارزش افزوده دریافتی از شرکت هاي فناور مستقر در پارك هاي علم و فناوري 

درآمد حاصل از هرگونه صدور و تمدید گواهینامه، اجازه نامه و پروانه بهره برداري هوایی و ارائه خدمات نظارت بر ایمنی مسافر در

 
پروازها «درچارچوب مجوزهاي قانونی» 

 
درآمد حاصل از ردیابی، رهگیري و کنترل اصالت کالاهاي سلامت محور (تی.تی.اي.سی.) 

 
درآمد حاصل از سامانه جامع اطلاعات مسافرین (اي.پی.آي.) 

 
درآمد حاصل از سامانه یکپارچه معاینه فنی ایران (سیمفا) 

درآمد حاصل از تراکنش فرآیندهاي الکترونیکی نسخه نویسی امضاي الکترونیک و اصالت اعضاي سازمان نظام پزشکی از ارائه

 
دهندگان خدمات 

 
درآمد حاصل از اجراي طرح هاي مهار و تنظیم آب هاي مرزي 

 
درآمد حاصل از صادرات دام 



 
درآمد حاصل از خسارات ناشی از اکتشاف و بهره برداري از معادن بخش خصوصی 

 
درآمد حاصل از 2.5% ارزش فروش هر تن اتیلن تولید داخل 

 
درآمد حاصل از اصلاح و افزایش مسیرهاي پروازي 

 
درآمد حاصل از اجراي ماده 39 قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان 

 
درآمد حاصل از فروش و اجاره املاك مازاد آموزش و پرورش 

 
درآمد حاصل از فروش اموال منقول و غیرمنقول مازاد وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 

 
درآمد حاصل از فروش اراضی پایاب 

 
واگذاري باقیمانده سهام دولت در بانک ها و بیمه ها 

 
تعدادي از ردیف هاي درآمدي به ویژه مربوط به سقف دوم بودجه سال 1400 نیز حذف شده است؛ 

 
حقوق ورودي خودرو 

 
استرداد حقوق ورودي کالاهاي وارداتی 

 
حقوق ورودي واردات گوشی هاي موبایل ساخته شده خارجی با قیمت بیش از 600 دلار 

 
27صدم درصد از 3 درصد تعرفه مالیات بر ارزش افزوده 

 
مالیات بر مصرف سیگار 

 
جریمه زمان غیبت مشمولان 

 
درآمد حاصل از افزایش تعرفه برق صنایع براي آزمایشگاه هاي مرجع تجدیدپذیر 

 
درآمد حاصل از مابه التفاوت نرخ ترجیحی به نرخ سامانه معاملات الکترونیکی 

 
عوارض موضوع ماده (65) قانون الحاق (2) ـ 50 درصد سهم سازمان نوسازي 

 
دو درصد درآمد حاصل از هزینه هاي دریافتی بابت تراکنشها در نظام بانکداري الکترونیکی 



 
درآمد حاصل از دعاوي مطروحه از سوي وزارت دفاع در محاکم بین المللی 

 
درآمد حاصل از فروش اموال و دارایی هاي منقول و غیرمنقول مازاد دستگاه هاي اجرایی بابت بازخرید و پاداش کارکنان 

 
منابع حاصل از مولدسازي دارایی هاي دولت 

 
منابع حاصل از فروش اموال منقول و غیرمنقول به منظور تکمیل طرحهاي نیمه تمام 

 
منابع حاصل از فروش اموال و دارایی هاي منقول و غیرمنقول مازاد بابت اجراي افزایش بهره وري و عدالت در نظام پرداخت کارکنان 

 
واگذاري اموال و دارایی هاي غیرمنقول مازاد دولت 

 
دریافت مطالبات قطعی دولت ـ اوراق تسویه خزانه 

 
انتشار اوراق مالی اسلامی براي خرید نردبان هیدرولیکی و ماشین آتش نشانی 

 
انتشار، فروش و واگذاري اسناد خزانه اسلامی جهت بهسازي روستاها 

 
انتشار اوراق مالی اسلامی براي تقویت بنیه دفاعی 

 
منابع حاصل از فروش سهام و دارایی هاي مالی 

 
ارائه حق الامتیاز، واگذاري سهام و حقوق مالکانه 

 
منابع حاصل از فروش بنگاه ها، سهام، سهم الشرکه، اموال دارایی ها و حقوق مالی متعلق به دولت 

در گزارش دیوان محاسبات، سناریوهاي مربوط به تحقق درآمدهاي نفتی با توجه به میزان فروش نسبت به ارقام مندرج در لایحه

 
بودجه 1401 نیز مورد تحلیل قرار گرفته است. 

در بخش مالیات براساس محاسبات صورت گرفته، مجموع درآمدهاي مستقیم و مالیات بر کالاها و خدمات (غیرمستقیم) پیش  بینی

 
شده در لایحه بودجه سال 1401 نسبت به قانون مصوب سال 1400 به طور میانگین به میزان 66% افزایش نشان می دهد. 

در بخش مالیات بر کالاها و خدمات (غیرمستقیم) در لایحه بودجه 1401 و با توجه به ردیفهاي مهم این بخش، بیشترین افزایش
درآمد به ترتیب مربوط به مالیات عوارض خروج مسافر از مرزهاي زمینی کشور، مالیات شماره گذاري خودرو، مالیات فروش سیگار و

 
مالیات بر ارزش افزوده به ترتیب 1260% و 150%، 90% و 69% است. 

در بخش «درآمدهاي گمرکی» مجموع درآمدهاي نقدي و غیرنقدي وصولی گمرك در سال 1400، به مبلغ 29,489 میلیارد تومان



 
بوده که بیش از قانون بودجه مصوب به میزان 106 درصد محقق گردیده است. 

در خصوص حمایت از تولید و اشتغال دولت در سال 1401 برنامه ها به آیین نامه ارجاع داده شده است. دولت می بایست برنامه

 
اشتغال خود را به همراه شاخص هاي کمی ارائه نماید تا برنامه دولت قابل ارزیابی باشد. 

حوزه مهم دیگري که زیر ذره بین دیوان محاسبات کشور رفته است، هدفمندي یارانه ها است. افزایش منابع حاصل از اصلاح نرخ گاز
سوخت صنایع بزرگ نظیر پتروشیمی  ها، فولاد و... به میزان 94407 میلیارد تومان باتوجه به برنامه دولت در صیانت از تولید موجب
افزایش قیمت ها خواهد شد و حسب حکم مقرر در تبصره (1) ماده (39) قانون برنامه ششم توسعه، دولت مکلف بوده سهم سازمان
هدفمند کردن یارانه ها از دریافتی ها را هرساله در ردیف منابع بودجه عمومی (شماره 210102) و مصارف مرتبط با آن را در ردیف
هاي مستقل و جداگانه در ارقام بودجه عمومی درج کند، لیکن با گذشت شش سال از حاکمیت قانون برنامه ششم توسعه همچنان

 
این امر محقق نشده و بخشی از منابع و مصارف هدفمند کردن یارانه ها در سرجمع بودجه کل کشور درج شده است. 

در مصارف هدفمندي با وجود اینکه برنامه دولت حذف سه دهک جامعه از دریافت یارانه ها است لیکن پیش بینی 42,800 میلیارد
تومان براي پرداخت نقدي و غیرنقدي همانند سال 1400 قابل تأمل است و در نهایت اینکه پیش بینی مبلغ 10 هزار میلیارد تومان

 
براي صندوق ملی مسکن با عنوان "اجراي قانون جهش تولید مسکن"، اهداف قانون جهش تولید مسکن را تأمین نمی نماید. 

 
دیوان محاسبات کشور در پایان این گزارش، در بخش هاي مختلف پیشنهادات کاربردي ارائه نموده است از جمله؛ 

شیوه  هاي فروش اموال منقول و غیرمنقول و واگذاري طرح ها، اصلاح و ضوابط مربوطه تسهیل گردد. جهت تحقق 664 هزار میلیارد
تومان درآمدها پایه  هاي مالیاتی جدید تعیین و با ایجاد مشوق  هاي متنوع اقدام به وصول معوقات مالیاتی و با وضع جرائم بازدارنده از
فرار و اجتناب مالیاتی جلوگیري گردد. دولت در هزینه  هاي مربوط به فصول سوم و هفتم (اموال و سایر هزینه  ها) با رویکرد حفظ
هزینه  هاي اجتناب  ناپذیر نسبت به تجدیدنظر و صرفه جویی در هزینه  هاي جاري و مخارج دولت اقدام نماید. با اولویت  بندي و
تدوین شاخص هایی نظیر اهمیت، پیشرفت فیزیکی و...، فارغ از نگاه  هاي بخشی و بعضاً منطقه  اي و تلاش در جهت استفاده از ظرفیت
بخش خصوصی و غیردولتی، در تکمیل طرح ها اقدام نماید. ایجاد و تصویب هرگونه طرح جدید ممنوع گردد، مگر اینکه اجراي آن
ضروري بوده و در یک سال به بهره  برداري برسد، تشخیص این امر به پیشنهاد دولت و تصویب مجلس صورت گیرد. ضمن تأکید بر
اولویت دادن به طرح هاي آب، برق، محیط زیست و راه، از احداث ساختمان و سایر مستحدثاث غیرضرور خودداري گردد. دولت برنامه
و راهکارهاي حمایتی خود را با توجه به حساسیت تأمین منابع کالاي اساسی، ارائه نماید. کلیه منابع و مصارف هدفمندي می  بایست
در سقف بودجه عمومی دولت منظور شود. باید برنامه اشتغال شفاف و مشخص و به همراه شاخص هاي کمی و قابل ارزیابی ارائه گردد.
مبلغ 85 هزار میلیارد تومان ردیف متفرقه مربوط به تحقق شاخص هاي اقتصادي در سرجمع منابع این بخش افزوده شده و جزئیات
کامل این برنامه با اهداف و الزامات دولت ارائه گردد. اعتبارات پیش بینی شده در بودجه براي اختصاص به صندوق  هاي بازنشستگی با
رشد 71درصدي مواجه بوده لذا پیشنهاد می شود نسبت به اصلاح و تجدید ساختار صندوق  هاي مذکور اقدام و زمینه قانونی نظارت و
پایش آن ها با توجه به وضعیت حقوقی صندوق  ها فراهم شود. با لحاظ ماده 28 قانون برنامه ششم توسعه کشور، ضمن رعایت مفاد
ماده (125) قانون مدیریت خدمات کشوري در تعیین ضریب افزایش حقوق کارکنان، دولت مکلف گردد طی سال 1401 نسبت به
اصلاح نظامات پرداخت کارکنان دولت اقدام نماید. دولت مکلف به ارائه فهرست میزان معافیت  هاي مالیاتی، گمرکی و بیمه  اي و
درصد معافیت هریک از آنها و همچنین ارائه جدول بدهی  ها و مطالبات قطعی شده و تعهدهاي دولت به اشخاص حقوقی، خصوصی،
تعاونی و مؤسسات عمومی غیردولتی و بانک ها و مؤسسات اعتباري گردد. در اجراي حکم بند (11) قانون برخی احکام مربوط به
اصلاح ساختار بودجه کل کشور دولت مکلف به درج منابع و مصارف بودجه ارزي در جدول مستقل با رعایت ملاحظات امنیتی گردد.

 
بند مربوط به واگذاري سهام شرکت هاي دولتی فروش نرفته به دلیل مشخص نشدن، حذف شود. 



منبع: تسنیم



مهارت آموزي 60 زندانی در شاهرود

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1400/10/04

با اجراي طرح مهارت آموزي در زندان شاهرود ، 60 نفر از مددجویان این زندان مدرك تخصصی فنی و حرفه اي در رشته
هاي جوشکاري و دریل کاري را دریافت کردند.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما؛ مرکز سمنان، مسئول کارگاه مهارت آموزي و کارآفرینی زندان شاهرود گفت: این کارگاه یک
سال است راه اندازي شده و در 17 رشته تخصصی مانند آهنگري و چلنگري سنتی و صنعتی، معرق و منبت کاري رزین به زندانیان

 
آموزش داده می شود. 

فرشته اخوان با بیان اینکه این کارگاه آمادگی دارد به سایر زندان ها استادکار بسیار ماهر براي آموزش اعزام کند گفت: زندانیانی که

 
در این کارگاه مهارت هاي لازم را فرا گرفته اند پس از آزادي از زندان می توانند براي خود اشتغال ایجاد کنند. 

ابوطالب جلالی، فرماندار شاهرود نیز در بازدید از این کارگاه مهارت آموزي گفت: مهارت آموزي زندانیان موجب توانمندسازي و کسب

 
مهارت، ایجاد اشتغال و تولید ثروت براي زندانیان می شود. 

 
جلالی افزود: تعداد زندانیان داراي مهارت که بازگشت مجدد به زندان داشته اند کمتر از 3 درصد است. 
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تردد سالیانه 22 میلیون زائر به قم

منبع: شیعهشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1400/10/04

فرماندار قم یکی از ظرفیت هاي استان قم را حضور زائران ایرانی و خارجی برشمرد و گفت: سالیانه 22 میلیون زائر به قم
تردد دارد که حضور زائران فرصت بسیار ارزشمندي است و باید براي حوزه گردشگري نیروي ماهر تربیت کنیم؛ زیرا هرچه

آموزش هاي فنی و حرفه اي و مهارت ها افزایش پیدا کند سطح درآمد و رضایتمندي بالا ...

فرماندار قم یکی از ظرفیت هاي استان قم را حضور زائران ایرانی و خارجی برشمرد و گفت: سالیانه 22 میلیون زائر به قم تردد
دارد که حضور زائران فرصت بسیار ارزشمندي است و باید براي حوزه گردشگري نیروي ماهر تربیت کنیم؛ زیرا هرچه آموزش هاي

 
فنی و حرفه اي و مهارت ها افزایش پیدا کند سطح درآمد و رضایتمندي بالا می رود. 

به گزارش «شیعه نیوز»، فرماندار قم یکی از ظرفیت هاي استان
قم را حضور زائران ایرانی و خارجی برشمرد و گفت: سالیانه 22
میلیون زائر به قم تردد دارد که حضور زائران فرصت بسیار
ارزشمندي است و باید براي حوزه گردشگري نیروي ماهر تربیت
کنیم؛ زیرا هرچه آموزش هاي فنی و حرفه اي و مهارت ها

 
افزایش پیدا کند سطح درآمد و رضایتمندي بالا می رود. 

مرتضی حیدري، فرماندار قم، در دیدار با معاون توسعه مدیریت و منابع سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور با اشاره به ظرفیت ها و
ویژگی جمعیتی استان قم عنوان کرد: 96 درصد جمعیت استان شهرنشین هستند و علیرغم فرصت ها با نقطه مطلوب فاصله داریم و

 
یکی از ایده ها که می تواند نیروهاي جوان را آماده اشتغال در بخش هاي مختلف کند فنی و حرفه اي است. 

وي یکی از ظرفیت هاي استان قم را حضور زائران ایرانی و خارجی برشمرد و افزود: سالیانه 22 میلیون زائر به قم تردد دارد که حضور
زائران فرصت بسیار ارزشمندي است و باید براي حوزه گردشگري نیروي ماهر تربیت کنیم؛ زیرا هرچه آموزش هاي فنی و حرفه اي و

 
مهارت ها افزایش پیدا کند سطح درآمد و رضایتمندي بالا می رود. 

وي صنایع درودگري، فرش و نمد بافی را جز برندهاي اصلی قم عنوان کرد و گفت: این صنایع در موضوع زائر پذیري و رونق

 
گردشگري به شرطی که با روش هاي جدید و نوسازي تلفیق شود اثرگذار است. 

فرماندار قم با تاکید بر اهمیت مهارت آموزي و هدایت مردم به سمت آموزش هاي مهارتی بیان کرد: سازمان آموزش فنی و حرفه اي
کشور نقش پیشتاز و ممتازي در خدمت و کمک به مردم دارد و باید بستر براي افزایش ضریب نفوذ فنی و حرفه اي بیشتر و بیشتر

 
شود و مهارت ها به داخل خانه ها کشیده شود و زندگی مردم متحول گردد. 

وي در خاتمه با تشکر از اقدامات اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان قم، رونق مشاغل خانگی و ارائه آموزش ها در بخش صنایع

 
دستی که موجب ایجاد اشتغال خانگی و کارآفرینی می گردد را خواستار شد. 



امیر میمنت آبادي، معاون توسعه مدیریت و منابع سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور، نیز در این جلسه ضمن ارائه گزارشی
درخصوص مأموریت ها و عملکرد سازمان آموزش فنی و حرفه اي عنوان کرد: با توجه به شرایط کشور به ویژه در بخش اشتغال می

 
طلبد در حوزه مهارت آموزي بیشتر تلاش کنیم. 

میمنت آبادي افزود: این سازمان در سطح کشور با بیش از 13 هزار پرسنل و با استفاده از 600 مرکز آموزشی ماموریت مهارت آموزي

 
به جوانان را برعهده دارد به دنبال این هستیم در محدوده خدمت رسانی ماموریت ها را به صورت کیفی ارائه نماییم. 

وي توجه مسئولان را به امر مهارت آموزي براي توسعه آموزش ها در استان دانست و خواستار حمایت همه جانبه مسئولان استانی در
ماموریت هاي آموزش فنی و حرفه اي شد و گفت: سفر ریاست جمهوري در آینده و اعتبار تخصیص یافته به اداره کل آموزش فنی و

 
حرفه اي قم فرصتی براي کیفیت بخشی و توسعه آموزش هاي مهارتی در استان قم است. 

 
انتهاي پیام 

منبع: ایسنا



اولین جلسه کمیته هماهنگی و نظارت بر اجراي قانون حمایت از حقوق

معلولان در دولت سیزدهم برگزار شد

منبع: میزانشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1400/10/04

کمیته هماهنگی و نظارت بر اجراي قانون حمایت از حقوق معلولان با حضور معاون اول رئیس جمهور تشکیل جلسه داد.

خبرگزاري میزان - بنا به اعلام پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوري، کمیته هماهنگی و نظارت بر اجراي قانون حمایت از حقوق

 
معلولان با حضور محمد مخبر تشکیل جلسه داد. 

معاون اول رئیس جمهور در اولین جلسه این کمیته در دولت سیزدهم اجراي قانون حمایت از معلولان را به دلیل سروکار داشتن با
جان و کرامت انسان ها از جمله اولویت هاي این دولت خواند و با تاکید بر جدیت همه دستگاه هاي متولی براي حل مشکلات
معلولین، از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خواست با رصد مداوم تکالیف دستگاه هاي ذیربط، روند اجراي این قانون را بصورت

 
دوره اي به مسئولان و مردم گزارش دهد. 

وي با تاکید بر ضرورت توانمندسازي معلولین، گفت: باید با افزایش توانمندي هاي جامعه معلولین و ظهور و بروز استعدادهاي آنها،

 
این قشر از جامعه را به جامعه اي مولد براي حل مشکلات کشور و اداره زندگی خودشان تبدیل کرد. 

در این جلسه مخبر رعایت مفاد قانون مبنی بر استخدام و اشتغال معلولان را اصلی مهم و اساسی خواند و از مسئولان ذیربط خواست
فراتر از فرایند استخدام در دستگاه هاي دولتی، زمینه اشتغال افراد داراي معلولیت در بخش هاي مختلف جامعه را با توجه به

 
زیرساخت هاي جدید در حوزه فناوري هاي ارتباطی و تعاملی فراهم آورند. 

وي با اشاره به اینکه براي حل مشکلات معلولان باید از ظرفیت هاي همه بخش ها اعم از دولت، مجلس، قوه قضاییه و همه نهادهاي
انقلابی استفاده کرد؛ مسکن و مناسب سازي اماکن و فضاهاي عمومی را از جمله مشکلات مهم این قشر از جامعه خواند و بر ضرورت

 
رفع کمبودهاي موجود در این دو حوزه با رعایت اولویت بندي در میان معلولان تاکید کرد. 

ضرورت توجه به پیشگیري از معلولیت هاي مختلف در جامعه، اهتمام بیشتر دستگاه هاي فرهنگی به ویژه صدا و سیما، فعال تر کردن
جامعه خیرین و زمینه سازي براي بهره برداري از تکنولوژي هايِ در خدمت معلولان از جمله موارد دیگري بود که توسط معاون اول

 
رئیس جمهور مورد توجه قرار گرفت. 

مخبر همچنین در این جلسه از آمادگی خود براي برقراري جلسات این کمیته فراتر از میزان پیش بینی شده در قانون خبر داد و

 
تاکید کرد براي حل مشکلات جامعه معلولین از همه ظرفیت هاي قانونی و اجرایی موجود استفاده خواهد شد. 

گفتنی است در ابتداي این جلسه قادري، رئیس سازمان بهزیستی بعنوان مسئول دبیرخانه کمیته هماهنگی و نظارت بر اجراي قانون

 
حمایت از حقوق معلولان گزارشی از وضعیت اجراي قانون و انجام تکالیف توسط دستگاه هاي مختلف ارائه داد. 



رعایت نکردن سهمیه استخدام معلولان، عدم مناسب سازي اماکن، مسائل حمل و نقل، مشکلات بیمه اي، درمانی و توانبخشی، عدم

 
پاسخگویی دستگاه هاي اجرایی، کمبود اعتبارات و معارضت برخی قوانین از جمله موارد ارائه شده در این گزارش بود. 

در این جلسه که وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، وزیر راه و شهرسازي، معاون رئیس جمهور
و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران، رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس و جمعی از مسئولان سایر دستگاههاي عضو کمیته
حضور داشتند، تعدادي از نمایندگان جامعه معلولان درباره مشکلات افراد داراي معلولیت و روند نامطلوب اجراي قانون جامع حمایت

 
از معلولان در سال هاي گذشته نظرات خود را بیان و پیشنهاداتی ارائه دادند. 

بیشتر بخوانید: معاون اول رئیس جمهور: با تحقق دولت الکترونیک از بسیاري امضا هاي طلایی و زمینه هاي فساد جلوگیري می شود

انتهاي پیام/



برنامه جذب و استخدام 34 هزار معلم و ساماندهی نیرو در آموزش و پرورش

منبع: بازار کارشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1400/10/04

وزیر آموزش و پرورش از دریافت مجوز اولیه براي استخدام بیش از 34 هزار نیرو خبر داد و گفت: موضوع ساماندهی نیرو در
آموزش و پرورش با حضور همه مدیران شاخص و دست اندرکار در این حوزه دنبال می شود.

وزیر آموزش و پرورش از دریافت مجوز اولیه براي استخدام بیش از 34 هزار نیرو خبر داد و گفت: موضوع ساماندهی نیرو در

 
آموزش و پرورش با حضور همه مدیران شاخص و دست اندرکار در این حوزه دنبال می شود. 

به گزارش خبرنگار بازارکار، دکتر یوسف نوري در نخستین نشست خبري خود با اصحاب رسانه، ضمن گرامیداشت یاد و خاطره
شهداي معلم و دانش آموز و همچنین شهداي دوران دفاع مقدس گفت: طبق سندتحول بنیادین آموزش و پرورش، چهار رکن مهم و

 
اساسی براي فرایند تربیت وجود دارد که خانواده، حکومت، رسانه و نهادها و سازمان هاي غیردولتی از جمله این هاست. 

وي بر نقش رسانه ها در اجرا و موفقیت سند تحول بنیادین آموزش و پرورش تاکید کرد و گفت: امروز قدرت ارتباطات در همه زمینه
ها بی بدیل است؛ و اگر بخواهیم براي سندتحول بنیادین گفتمان سازي کنیم و آن را به نتیجه برسانیم، بی شک این مهم با همکاري

 
و مساعدت رسانه ها و وسایل ارتباط جمعی میسر می شود. 

نوري با انتقاد از اینکه گفتمان سازي سندتحول بنیادین در جامعه شکل نگرفته است گفت آموزش و پرورش دستگاهی است که براي
اجراي برنامه هایش نیازمند عزم ملی است که یک بخش اعظم ایجاد این عزم را رسانه ها می توانند دنبال کنند و ما از رسانه ها می

 
خواهیم ما را در این زمینه یاري نمایند. 

وي با اشاره به مجوز جذب و استخدام 34 هزار معلم گفت: مجوز اولیه استخدام این تعداد اخذ شده تا بتوانیم در مناطق مرزي،

 
عشایري و مناطقی که مدتهاست به علت عدم استقرار توزیعی و ترمیمی داراي مشکلاتی هستند، بتوانیم نیرو جذب کنیم. 

 
نقش مهم هنرستان ها در ورود دانش آموزان به بازارکار 

نوري گفت بر لزوم توسعه هنرستان ها و مدارس کار و دانش اشاره کرد و گفت: : اگر هنرستان هاي ما رشته هاي کاربردي و خوبی

 
داشته باشند 80 درصد دانش آموزان ما می توانند جذب بازار کار می شوند. 

وزیر آموزش و پرورش اظهار کرد: هر چه بیشتر آموزش و پرورش را تقویت کنیم در جامعه انحراف ها کمتر می شود. جامعه آموزش و

 
پرورش بسیار بزرگ و گسترده است. همه باید روي این مساله حساسیت داشته باشیم. 

وي با یاد کردن از شهید سلیمانی و ویژگی هاي اخلاقی وي پرداخت و گفت: مدرسه یعنی کسانی چون شهید سلیمانی؛ این شهیدان

 
بر گردن جامعه حق دارند و امنیت امروز حاصل تلاش این عزیزان و شهداي گرانقدر ایران اسلامی است. 

وي با تصریح اینکه معلم مقبول ترین قشر کارکنان دولت است و طی سالیان زیاد این مساله مشخص شده است یادآور شد: معلم
مهمترین عنصر در سند تحول بنیادین است باید به او خوب رسید و او را خوب دید. کار مفید و موثر معلمان بالاتر از سایر کارکنان

 
دولت است، امیدوارم بتوانیم قدردان معلمان باشیم. 

نوري همچنین با اشاره به رتبه بندي معلمان اظهار کرد: گفته شده بود معلم در رتبه هاي یک تا 5 قرار بگیرد که این امر خیلی

 
خشک بود اما اکنون در رتبه هاي مربی تا استاد معلم قرار می گیرند. 

وي درباره انتصابات معاونان و مدیران خود بیان کرد: برنامه هاي تحولی ما به شوراي معاونان ارائه شده است؛ در هفته جاري رئیس

 
مرکز روابط عمومی منصوب می شود و ارتباط با رسانه ها نیز شکل خواهد گرفت. 



 
در هفته جاري 4 معاون معرفی می شوند 

وزیر آموزش و پرورش خبر داد انتصابات تعدادي از استان ها و معاونان انجام شده که به زودي اعلام می شود و در هفته جاري 4

 
معاون معرفی می شوند. 

نوري درباره تعیین تکلیف نیروهاي خرید خدمات گفت: ساعت کاري این افراد از 44 ساعت به 24 ساعت تبدیل شده اما حق الزحمه

 
این افراد داده خواهد شد. بیمه این افراد نیز کامل پرداخت می شود. 

وي درباره برنامه خود پیرامون جبران افت یادگیري افزود: روش آموزش ترکیبی و تلفیقی در آموزش و پرورش پیاده نشد؛ سازمان
پژوهش باید براي آموزش ترکیبی برنامه داشته باشد چراکه آموزش مجازي روش جایگزینی براي آموزش حضوري نیست. باید به

 
معلمان نیز براي تدریس و آموزش ترکیبی آموزش هاي لازم را ارائه دهیم. 

 
تاکید بر پرداختن به موضوع کارآفرینی و بازارکار 

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه یکی از اهداف مهم ما پرداختن به موضوع کارآفرینی و اشتغال است گفت: باید از نظام تک
ساحتی عبور و به نظام تعلیم و تربیت چندساحتی برسیم. اگر رشته هاي هنرستان ها خوب تعرف و انتخاب شوند مطمئنا تعداد
بسیاري جذب بازار کار می شوند. ایجاد سواد، نه سواد اسمی و عملکردي بلکه سواد چندبعدي بسیار حائز اهمیت است و نظام آموزش

 
و پرورش باید این هجرت را داشته باشد که قطعا براي آن برنامه داریم. 

وي با بیان اینکه معلم مهمترین عنصر در پیاده سازي تحول بنیادین است باید او را خوب دید و خوب به او رسیدگی کرد گفت: طبق
بررسی هاي پژوهشی، کار مفید معلمین در سالهاي گذشته بالاترین کار مفید در میان کارمندان دولت بوده است. آنها در دوران کرونا

 
بسیار خوب کار کردند و باید اعلام کنم بر دست آنها بوسه زده و آن را فرض می دانم. 

 
ساماندهی نیروي انسانی در دستور کار است 

وزیر آموزش و پرورش در بخش پاسخ به سوال خبرنگاران با اشاره به اینکه ساماندهی نیروي انسانی در دستور کار است اظهار کرد:

 
این موضوع با مشارکت و حضور همه افراد داراي مسئولیت که در این حوزه کار کرده اند در حال انجام و پیگیري است. 

نوري درباره مشکلات معلمان خرید خدمات گفت: ساعت خرید خدمات از 24 به 40 ساعت تبدیل شده است، ما حق الزحمه آن
ساعاتشان را می دهیم که به اندازه میانگین ساعت تدریس یک فوق لیسانس آزاد است. بیمه آنها را هم باید کامل بپردازیم و برقرار

 
کنیم که از سوي معاونت حقوقی پیگیري می شود. 

وي درباره تجمعات اعتراضی اخیر معلمان نیز گفت: معلمان در استان هاي مختلف خواسته صنفی دارند که به آن ها ترتیب اثر لازم

 
داده نشده است. 

نوري با بیان اینکه دو گروه را براي بیمه و درمان تعیین کردیم خاطر نشان کرد: به نظر می رسد ظرفیت براي بازگشت به بیمه طلایی

 
و در زمانی که خودم مدیربودجه بودم وجود داشته باشد. امید است بحث بیمه را بتوانیم تا آخر ماه به نتیجه برسانیم. 

 
خبر خوش براي دانشجو معلمان 

وزیر آموزش و پرورش از رایزنی با وزیر شهرسازي براي اختصاص سهمیه "مسکن ملی" به دانشجو معلمان بر داد و اعلام کرد: با وزیر
راه، مسکن و شهرسازي صحبت کردیم که آمادگی خود را براي اختصاص 300 هزار سهمیه مسکن ملی را دادند که خواستم حتی

 
گروه دانشجومعلمان هم در فهرست مشمولان اضافه شوند. 

 
اجراي رتبه بندي از اول مهرماه 

 
وي با اشاره به اینکه اجراي رتبه بندي از اول مهرماه است افزود: در حال حاضر منتظر نظر شوراي نگهبان هستیم. 

نوري درباره روند پرداخت معوقات و پاداش پایان خدمت بازنشستگان گفت: پاداش پایان خدمت بازنشستگان سال 99 پرداخت شده



به جز مواردي که مشکل داشته مانند فوتی و اینها،اما مطالبات به کل استان ها پرداخت شده است. برخی حق التدریس ها هم

 
پرداخت شده اما در مواردي عقب ماندگی وجود دارد. 

 
قرارگاهی براي ترمیم سندتحول بنیادین 

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه قرارگاهی براي ترمیم سندتحول ایجاد می کنیم گفت: باید برنامه اجرایی و عملیاتی را تدوین
کنیم، وقتی برنامه اجرایی نوشته شود نیازهاي ترمیم سند استخراج می شود. تا برنامه اجرایی تدوین نشود سند وارد فاز عملیاتی و

 
استقرار نمی شود. 

دکتر نوري تاکید کرد: آموزش و پرورش دستگاهی است که نیازمند دغدغه و عزم ملی است و براي این عزم نقش رسانه ها بسیار

 
حیاتی است. 

گفتنی است؛ برخی از خبرنگاران از جمله خبرنگار بازارکار، سوالات خود را به صورت حضوري مطرح نمودند که مقرر شد وزیر محترم
آموزش و پرورش در اولین فرصت پاسخ خود را در این زمینه ها بیان فرمایند.



دولت سیزدهم وضعیت استانداري کرمانشاه را مشخص کند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1400/10/04

کرمانشاه- نماینده مردم کرمانشاه در مجلس خبرگان رهبري گفت: دولت سیزدهم وضعیت استانداري کرمانشاه را مشخص
کند.

کرمانشاه- نماینده مردم کرمانشاه در مجلس خبرگان
رهبري گفت: دولت سیزدهم وضعیت استانداري کرمانشاه

 
را مشخص کند. 

به گزارش خبرنگار مهر، آیت االله محمود محمدي عراقی در
سفر به شهرستان هاي سرپل ذهاب، قصرشیرین و
گیلانغرب، در دیدار با اقشار مختلف مردم، اظهار کرد: امروز
توفیق زیارت مردم و مسئولین شهرستان هاي سرپل
ذهاب، قصرشیرین و گیلانغرب حاصل شد که خداوند را

 
سپاس گذار هستیم. 

وي افزود: سرپل ذهاب بعد از زلزله بسیار آبادتر شده و مردم با نشاط در حال زندگی هستند اما مشکلاتی همچون بازپرداخت

 
تسهیلات دریافتی زلزله همچنان وجود دارد که باید توسط مسئولین پیگیري و مرتفع شود. 

نماینده مردم کرمانشاه در مجلس خبرگان رهبري تصریح کرد: استاندار کرمانشاه در زمان بازسازي زلزله تلاش کردند که آلام و

 
دردهاي مردم را کاهش دهند و در ادامه مسیر نیز استاندار و سایر مسئولین باید در کنار مردم باشند. 

محمدي عراقی با اشاره به عمده مشکلات استان کرمانشاه بیان کرد: مشکلات معیشتی، اقتصادي، اشتغال و بیکاري جوانان از

 
مهمترین مشکلات استان کرمانشاه است. 

وي خاطر نشان کرد: تعیین و تثبیت استاندار و تعیین تکلیف استان کرمانشاه با وجود پیگیري هاي بسیار اما همچنان به تأخیر افتاده
که از مردم عذرخواهی کردیم و امیدواریم دولت هرچه سریع تر با انتخاب و تثبیت استاندار، وضعیت استان کرمانشاه را تعیین تکلیف

 
کند. 

نماینده مردم کرمانشاه در مجلس خبرگان رهبري گفت: مسئولین همدل و همگام براي رفع مشکلات تلاش کنند که دولت هم

 
حمایت کند و باقیمانده هم برطرف گردد. 

محمدي عراقی با اشاره به ساخت حرم حضرت احمد بن اسحاق (ره)، گفت: حضرت احمد بن اسحاق (ره) همواره مایه رحمت و
وحدت و انسجام همه اقوام و مذاهب بوده است.



اولویت اصلی در چهار محال و بختیاري ایجاد اشتغال پایدار است

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1400/10/04

شهرکرد-استاندار چهارمحال وبختیاري بابیان اینکه ایجاد اشتغال پایدار براي جوانان اولویت اصلی استان است، گفت: با
سرمایه گذاري و پرداخت تسهیلات مورد نیاز می توان از آسیب هاي اجتماعی جلوگیري کرد.

شهرکرد-استاندار چهارمحال وبختیاري بابیان اینکه ایجاد
اشتغال پایدار براي جوانان اولویت اصلی استان است، گفت:
با سرمایه گذاري و پرداخت تسهیلات مورد نیاز می توان از

 
آسیب هاي اجتماعی جلوگیري کرد. 

به گزارش خبرنگار مهر، غلامعلی حیدري ظهر شنبه در
جلسه شوراي هماهنگی بانک هاي استان، اظهار کرد:
جلسات شورا براي استفاده از خرد جمعی براي پیشبرد
اهداف استان، خروج از وضعیت فعلی و عبور از چالش ها

 
برگزار می شود. 

وي با بیان اینکه یکی از موضوعات مهم چهارمحال و بختیاري کاهش نرخ بیکاري از 20 درصد است، عنوان کرد: کاهش نرخ بیکاري
در استان به عملکرد بانک ها مرتبط است که با آسیب شناسی در عملکرد آن ها می توان تصمیمات مهمی براي خروج از وضعیت

 
فعلی اخذ کرد. 

استاندار چهارمحال و بختیاري تصریح کرد: تنها اهرم دست مدیران ماده، بند و تبصره نیست بلکه آن ها باید امور را جهادي پیش

 
ببرند و براي رفع مشکلات در بین مردم حضور یابند. 

حیدري از مسئولان استان انتظار مردم دوستی، امانت داري و نگاه جهادي می رود، افزود: سال آینده با افزایش اختیارات استانداران از
وزارت محوري به سمت استاندار محوري برخی منابع در اختیار استانداران قرار می گیرد که راه را براي حل مشکلات مردم باز می

 
کند. 

 
بانک ها باید از بنگاه داري خودداري کنند 

وي با بیان اینکه تا سال مالی آینده شش ماه فرصت باقی مانده است، ادامه داد: می توان با استفاده از این فرصت اندك براي انجام

 
امور، جذب اعتبارات و حل مشکلات اقدام کرد. 

استاندار چهارمحال و بختیاري با بیان اینکه ایجاد اشتعال پایدار براي جوانان اولویت اصلی استان است، گفت: منابع ایجاد اشتغال
پایدار در اختیار بانک ها است که در صورت سرمایه گذاري به موقع و پرداخت تسهیلات مورد نیاز به جوانان براي ایجاد شغل می

 
توان از گرایش به مواد مخدر، بزهکاري، ناهنجاري ها و مسائل اجتماعی جلوگیري کرد. 



حیدري با اشاره به سفر پیش روي رئیس جمهور به چهارمحال و بختیاري، عنوان کرد: بانک ها باید هر تولیدي یا واحدي که تعطیل

 
یا مورد تملک قرار گرفته است را فراخوان کنند تا موانع و مشکلات واحد تولیدي رفع و به چرخه تولید استان بازگردد. 

وي با بیان اینکه استفاده از تسهیلات خارج از استان بسیار به جا و کاربردي است، تصریح کرد: بانک ها باید از بنگاه داري خودداري

 
کنند. 

استاندار چهارمحال و بختیاري با اشاره به اینکه بانک ها باید املاك مازاد را براي پرداخت تسهیلات و افزایش منابع بفروشند، اظهار

 
کرد: نقش نیروي انسانی در پیشبرد اهداف دولت مردمی باید جدي گرفته شود. 

حیدري با بیان اینکه نیروي انسانی با دست خالی هم می تواند معجزه کند ادامه داد: با تلاش نیروي انسانی در استان نباید برگشت
اعتبار را داشته باشیم.



عزم فولاد مبارکه بر مشارکت در توسعه زیرساخت هاي کشور

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1400/10/04

هادي نباتی نژاد &– مدیر روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه نخستین نیاز افزایش تولید و توسعه در هر صنعتی، تقویت
زیرساخت هاي موردنیاز، ازجمله انرژي و حمل ونقل است که از اولویت نیازهاي توسعه صنعت، به ویژه صنعت فولاد قلمداد

می شوند. صنعت فولاد و زنجیره تولید آن در ایران اسلامی از جایگاه ویژه اي برخوردار ...

هادي نباتی نژاد &– مدیر روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه نخستین نیاز افزایش تولید و توسعه در هر صنعتی، تقویت
زیرساخت هاي موردنیاز، ازجمله انرژي و حمل ونقل است که از اولویت نیازهاي توسعه صنعت، به ویژه صنعت فولاد قلمداد می شوند.

 
صنعت فولاد و زنجیره تولید آن در ایران اسلامی از جایگاه ویژه اي برخوردار بوده و تأثیر بسزایی بر (...) 

 
هادي نباتی نژاد &– مدیر روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه 

نخستین نیاز افزایش تولید و توسعه در هر صنعتی، تقویت زیرساخت هاي موردنیاز، ازجمله انرژي و حمل ونقل است که از اولویت
نیازهاي توسعه صنعت، به ویژه صنعت فولاد قلمداد می شوند. صنعت فولاد و زنجیره تولید آن در ایران اسلامی از جایگاه ویژه اي
برخوردار بوده و تأثیر بسزایی بر توسعه صنعتی و رشد اقتصادي کشور دارد و درحالی که در دهه گذشته بخش عمده تولید ناخالص
ملی و منابع مالی دولت در حوزه نفت، پتروشیمی و صنایع نفتی بود، تحریم هاي ظالمانه و ناجوانمردي نظام سلطه، سیاست هاي
صنعتی و اقتصادي و توسعه را به سمت صنعت فولاد هدایت کرد و این صنعت در حال حاضر، بیشترین گستره اشتغال زایی، فعالیت،

 
گردش مالی و تأثیرگذاري را بر اقتصاد و اجتماع کشور دارد. 

پرواضح است که نخستین نیاز افزایش تولید و توسعه در هر صنعتی، تقویت زیرساخت هاي موردنیاز، ازجمله انرژي و حمل ونقل است

 
که از اولویت نیازهاي توسعه صنعت، به ویژه صنعت فولاد قلمداد می شوند. 

انرژي برق، گاز و شبکه هاي ارتباطی و حمل ونقل از آن دسته نیازمندي هایی است که باوجوداینکه در دهه هاي اخیر براي توسعه
این زیرساخت ها تلاش هایی صورت گرفته، ولی جوابگوي نیازهاي صنعت و جامعه نبوده و بر اساس آمارها و اطلاعات مانعی اساسی
درراه تولید، رونق کسب وکار به حساب می آید و در حال حاضر، کشور نیازمند افزودن 30 هزار مگاوات برق جدید به شبکه برق

 
کشور است. 

در دهه اخیر فرسودگی نیروگاه هاي تولید برق و کاهش نزولات آسمانی و عدم سرمایه گذاري دولت و بخش خصوصی در صنعت برق،
خاموشی هاي گسترده اي را در صنعت و جامعه به وجود آورد و این مسئله علاوه براثر منفی که بر صنعت، تولید و اقتصاد جامعه
گذاشت، نارضایتی هایی را در طبقه صنعتگران و مردم به همراه داشت، از همین رو با توجه به نام گذاري سال جاري به نام سال
«رونق تولید، پشتیبانی و مانع زدایی ها» و موانع دولت درزمینه سرمایه گذاري در حوزه هاي زیرساختی، شرکت فولاد مبارکه تصمیم
به ایجاد و راه اندازي نیروگاه هاي جدید و تقویت شبکه سراسري برق کشور و تولید 1500 مگاوات برق در چهار سال گرفت که این

 
میزان تولید، معادل تعهد اعلام شده از سوي وزارت نیرو به منظور توسعه شبکه برق در کشور است. 

این تصمیم فولاد مبارکه در شرایطی گرفته شد که قطع برق در تابستان امسال، بر جریان تولید در این شرکت و زیرمجموعه هاي آن
تأثیر منفی گذاشت و به یقین راه اندازي نیروگاه هاي سیکل ترکیبی، خورشیدي و بادي از سوي این شرکت، افزایش و ثبات تولید را
در پی خواهد داشت، علاوه بر این فولاد مبارکه رسالت، وظیفه و مسئولیت اجتماعی خود را کمک به رفع موانع و مشکلات به ویژه
درزمینه تأمین نیازمندي هاي مردم می داند و برق یک مطالبه عمومی و نیاز اولیه براي زندگی در دنیاي امروز است که در این
خصوص، تدابیر لازم به منظور سرمایه گذاري و برنامه ریزي براي راه اندازي و ایجاد نیروگاه هاي جدید در این صنعت از سوي فولاد

مبارکه اندیشیده شده و هماهنگی هاي مطلوبی با وزارت نیرو به منظور تسریع در اجراي این پروژه ها صورت گرفته است. ایراسین





مجوز اولیه براي استخدام 34 هزار نیرو

منبع: فرازشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/10/04

وزیر آموزش و پرورش گفت: امر حاکمیتی آموزش و پرورش یعنی ما بتوانیم براي دانش آموزان مرزي معلم ثابت داشته
باشیم ، به همین خاطر مجوز اولیه 34 هزار نیرو براي استخدام در نظر گرفتیم.

""معلم"" بالاترین کار مفید را نسبت به سایر کارکنان دولت دارد مجوز اولیه براي استخدام 34 هزار نیرو وزیر آموزش و
پرورش گفت: امر حاکمیتی آموزش و پرورش یعنی ما بتوانیم براي دانش آموزان مرزي معلم ثابت داشته باشیم ، به همین خاطر

 
مجوز اولیه 34 هزار نیرو براي استخدام در نظر گرفتیم. 

اولین نشست خبري یوسف نوري وزیر آموزش و پرورش با اصحاب محترم رسانه به منظور تبیین برنامه هاي تحولی وزیر آموزش و

 
پرورش صبح امروز در این وزارت خانه برگزار شد. 

وزیر آموزش و پرورش در این نشست اظهار داشت: اگر بخواهیم در جایی براي سند تحول بنیادین گفتمان سازي کنیم بی شک نقش
رسانه مهم است. رسانه افکار را به سمت ارزش ها چهارچوب بندي می کند، رسانه باید هر جا ضعفی دید منتقدانه و مشفقانه منتقل

 
کند . از همکارانم می خواهم که بستر حضور رسانه ها را به خصوص در زمینه استقرار سند تحول بنیادین فراهم کنند . 

وي اشاره کرد: گفتمان سازي درباره سند تحول باید به گونه شکل بگیرد که همه از جمله معلمان، والدین و دانش آموزان دنبال آن
باشند اما این موضوع شکل نگرفت . آموزش و پرورش نیازمند عزم ملی است و باید براي این عزم ملی، دغدغه ملی ایجاد شود. آموزش

 
و پرورش مانند سایر دستگاه ها نیست و اما مورد توجه آیت االله رییسی و نمایندگان مجلس است. 

نوري بیان کرد: نظام آموزش و پرروش همیشه اینطور ارزیابی می شود که رابطه اش با تولید، ارتقا فرهنگ و هنجارهاي اجتماعی یک

 
رابطه مستقیم است و برعکس رابطه اش با نا هنجارها یک رابطه معکوس است. 

 
دوره ابتدایی بیشترین ارزش افزوده بعد از معدن را دارد 

وي ادامه داد: در یک دوره تحقیقاتی بررسی شد که ارزش افزوده آموزش و پرورش بعد معدن، دوره ابتدایی ما بوده است. اگر نظام
آموزشی کشور را از حفظ محور به سمت مهارت محور ببریم کار آفرینی اهمیت بیشتري پیدا می کند. لذا باید ساحت هاي شش گانه

 
را مور نظر داشته باشیم تا کارآفرینی دغدغه دانش آموز باشد . 

وي افزود: اگر دانش آموزان در هنرستان ها خوب انتخاب رشته کرده و مسیر را درست انتخاب کنند، به جز آنهایی که به دانشگاه می
روند ما بقی می توانند جذب بازار کار شوند. مهم ترین عامل، سواد در سطوح مختلف است. ما براي این موضوع قطعا برنامه داریم و

 
باید به روش قبلی آن را تکمیل کرده و به آن تسریع دهیم. 

وزیر آموزش و پرورش گفت: در بعد فرهنگی هم همین وضع است، سواد ما در این زمینه بسیار پایین است و در بعد اجتماعی بسیار

 
معضل داریم. مدرسه این نیست که دانش آموز دست به سینه بنشیند و به درس گوش دهد. 



 
معلم بالاترین کار مفید را نسبت به سایر کارکنان دولت دارد 

وي ادامه داد: معلمی مقبول ترین قشر کارکنان دولت است، و چون مهم ترین عنصر در پیاده سازي سند تحول بنیادین است باید به
او خوب رسید. معلم بالاترین کار مفید نسبت به سایر کارکنان دولت را دارد. معلمان در دوران کرونا کلاس درس را به خانه بردند و به

 
خوبی کار کردند. این است که بوسه به دست آنها بر همچون منی واجب است. 

 
مجوز اولیه 34 هزار نیرو براي استخدام را در نظر گرفتیم 

وي در خصوص برنامه هاي خود گفت: ما پنج محور براي کار خود داریم که این موارد عبارتند از امر حاکمیتی و حکمرانی، یادگیري و
یاددهی، بهسازي سازمانی با نگاه مدرسه محوري، بحث منابع انسانی، اقتصاد آموزش و پرورش . این پنج محور در سه بخش چالش
ها، رویکرد و برنامه ها بررسی خواهد شد. امر حاکمیتی آموزش و پرورش یعنی ما بتوانیم براي دانش آموزان مرزي معلم ثابت داشته

 
باشیم . به همین خاطر مجوز اولیه 34 هزار نیرو براي استخدام در نظر گرفتیم. 

وزیر آموزش و پرورش در پاسخ به سوالات خبرنگاران گفت: امسال براي سند تحول بنیادین هم بودجه اي در نظر گرفته شده است.
حضرت آقا گفتند برنامه سند تحول را بنویسید و در بین راه تحولات و تغییرات جدید را اعمال کنید. اگر نیاز به ترمیم هم باشد باید

 
آن را به شوراي عالی انقلاب فرهنگی ببریم. 

وي افزود: ما باید تبلیغ کنیم مردم به مدارس کمک کنند اما این کمک نباید اجبار باشد . مردم مایلند در زمینه تحصیل هزینه کنند

 
و دست مردم همیشه در نظام تعلیم و تربیت براي کار خیر بوده است. 

نوري درباره برنامه هاي خود براي معیشت و رفاع فرهنگیان گفت: فرهنگیان یک خواسته صنفی دارند و نباید این تجمعات را در برابر
نظام بنگریم به هر حال به حرفهاي آن ها گوش داده نشده اما براي نهادینه کردن این گفتمان سازي در زمینه مطالبه، اعتراض و

 
اینکه حرف معلمان را بشنویم باید یک سازمان داشته باشیم. این سازمان باید نقش تسهیل گري بین دولت و مردم باشد. 

نوري گفت: من اکنون دو گروه را در بیرون و درون سازمان، براي بیمه و درمان فرهنگیان تببین کردم به این خاطر که رفاه معلمان
براي ما حائز اهمیت است. همچنین تمام مطالبات فرهنگیان بازنشسته ها تا سال 99 پرداخت شده مگر موارد بسیار جزئی از جمله

 
افرادي که فوت شدند . ضمن عذر خواهی باید بگویم که به خاطر مشکلات بودجه اي امکان تعویق در پرداخت ها وجود داشته است. 

 
آمادگی بیش از 80 درصد مدارس شهرهاي بزرگ براي پذیرش دانش آموزان 

وزیر آموزش و پرورش گفت: ما براي تامین نیروي انسانی با سازمان امور استخدامی، سازمان برنامه بودجه و مرکز پژوهش هاي

 
مجلس جلساتی را براي ساماندهی نیروي انسانی برگزار کردیم. 

وي افزود: بیش از 80 درصد مدارس ما در شهرهاي بزرگ براي اینکه در یک روز تمام دانش آموز بپذیرند آمادگی دارند اما معلمان ما
حتی در خانه هم کارشان را انجام دادند. ولی متاسفانه در ستاد و صف دو قطبی وجود دارد و ما زمانی که در این جایگاه قرار می

 
گیریم یادمان می رود که معلم هستیم. 



وي درباره اهمیت تربیت اخلاقی در دانش آموزان گفت: تربیت اخلاقی ساحت اول ماست اما باز این را به حافظه محوري تقلیل داده

 
ایم، مثلا دانش آموزان فقط قرآن را حفظ می کنند. 

نوري گفت: بحث ترمیم سند در فصل هشتم سند آمده یعنی باید هر پنج سال سند بازنگري شود. در پنج سال اول این اتفاق نیفتاد و
اکنون پنج سال دوم را هم رد کردیم . ترمیم سند باید با نیاز روز باشد اما چون اجرا نشده الان ترمیم معنایی پیدا نمی کند. از نظر ما
برنامه اجرایی سند باید نوشته سود و با اقتضاي آن برنامه، ترمیم را ایجاد کنیم. وقتی برنامه نوشته شود، نیازهاي اجرایی آن هم

 
استخراج می شود. 

وي در واکنش به انتصابات اخیر خود گفت: از همین هفته رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی منصوب می شود، خودم تعامل را
از امروز شروع کردم که همه بدانند راهبردم همین است. کار مربوط به انتصاب تعدادي از مدیران کل استان ها را انجام دادیم که از

 
فردا معرفی می شوند. 

نوري گفت: این کار نیازمند استعلامات و مصاحبه ها بود که زمان می برد. این هفته حداقل چهار معاون نیز منصوب می شوند. قبول

 
دارم که تاخیر شده است چون خودمان هم با تاخیر شروع کردیم. 

نوري درباره مشکلات معلمان خرید خدمات گفت: ساعت خرید خدمات از 24 به 40 ساعت تبدیل شده است، ما حق الزحمه آن
ساعاتشان را می دهیم که به اندازه میانگین ساعت تدریس یک فوق لیسانس آزاد است. بیمه آنها را هم باید کامل بپردازیم و برقرار

 
کنیم که از سوي معاونت حقوقی پیگیري می شود. 

نوري با بیان اینکه امسال تمام ردیف هاي بودجه به برنامه هاي شاخص پذیر بر اساس تحول بنیادین تقسیم شدند که براي اولین بار
اتفاق افتاده، اظهار کرد: بودجه سال آینده با کلیدواژه سندتحول بنیادین شاخص بندي شده و باید به آن برسیم. باید در برنامه اجرایی

 
سندتحول هرجا نیاز به ترمیم دارد آن را انجام دهیم. 

نوري در پاسخ به این سوال اکه سند تحول بنیادین در حال ترمیم است با این روند چگونه قرار است آن را اجرایی کنید و آیا اعتبار
لازم در بودجه 1401 لحاظ شده است؟ عنوان کرد: بودجه سال آینده شاخص بندي شده است و باید به شاخص ها برسیم همچنین

براي اجراي سند تحول بودجه گذاشته شده است.



قانون تبدیل وضعیت ایثارگران اجرا می شود

منبع: فرازشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1400/10/04

قاضی زاده هاشمی گفت: حق قانونی ایثارگران در استخدام سال 1400، 17 هزار نفر بود، که حدود هفت هزار نفر جذب شده
اند.

افزایش سقف وام صندوق قرض الحسنه ایثارگران قانون تبدیل وضعیت ایثارگران اجرا می شود قاضی زاده هاشمی گفت: حق

 
قانونی ایثارگران در استخدام سال 1400، 17 هزار نفر بود، که حدود هفت هزار نفر جذب شده اند. 

امیرحسین قاضی زاده هاشمی رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران در نشست خبري در زمینه اشتغال و کارآفرینی براي ایثارگران
گفت: بنیاد شهید یک نهاد انقلابی، فرهنگی و اجتماعی است و کارکرد اجتماعی آن مربوط به جامعه هدف است، بنیاد در خدمت

 
خانواده درجه یک شهدا، جانبازان و آزادگان است. 

وي افزود: پیگیري استخدام ایثارگران سیاست اصلی بنیاد بوده و ظرفیت هاي خوبی در قانون براي استخدام وجود دارد، اما در این راه

 
مشکلاتی بوده و سهمیه ایثارگران به نحو مطلوب انجام نگرفته است. 

قاضی زاده هاشمی با اشاره به بالا بودن نرخ بیکاري در جامعه هدف بنیاد شهید، گفت: 280 هزار متقاضی شغل داریم، ساختار سنی

 
جامعه هدف حدود 30 سال و از میانگین سنی اشتغال در کشور زیادتر است و برخی ایثارگران از سن اشتغال عبور کرده اند. 

وي ادامه داد: صندوق قرض الحسنه شاهد متعلق به بنیاد است و جامعه افراد محدودي را شامل می شود که از جمله متقاصیان باید
ایثارگر باشند و از بنیاد حقوق بگیرند و بقیه ایثارگران تحت پوشش صندوق نیستند و عددي کمتر از 400 هزار نفر مشمول طرح می

 
شوند. 

قاضی زاده هاشمی گفت: در سال گذشته صندوق شاهد به 133 هزار نفر وام و در مجموع 2400 میلیارد تومان وام داده است که

 
امسال نیز 1770 میلیارد تومان وام دادند و اخیرا مجوز افزایش سقف وام را گرفته اند، یعنی از 30 به 50 میلیون برسد. 

وي ادامه داد: برنامه اصلی دیگري که در بنیاد دنبال می شود، سروسامان بخشی به واحدهاي حوزه اشتغال و خدمات بانکی و مالی
است که باید سریع انجام شود. در این مسیر اول بحث شفافیت و سلامت اولویت بنیاد است که خود طلایه دار مکتب اسلام است و

 
باید در رفتار و برنامه هایش به سمت رشد، ارتقا، قابل رصد و شفاف حرکت کند. 

قاضی زاده تصریح کرد: باید بخش هاي اقتصادي بنیاد بصورت زنجیره اي و شبکه اي عمل کنند. این بخش ها هر کدام مجزا عمل
می کنند و شبکه نیستند که سلسله اقدامات را به جلو ببرند. وقتی مشکلات را می گوییم باید بتوانیم با برنامه ریزي مسائل کاهش

 
پیدا کند. 

قاضی زاده هاشمی گفت: شوراي برنامه ریزي اقتصادي در حال تشکیل است تا مشکلات را رصد و رفع کند و مدیران کلیدي بنیاد در

 
هیات هاي اقتصادي عضویت پیدا می کنند تا بر اساس عملکرد معاونت ها در تصویب برنامه ها نقش داشته باشند. 



وي تاکید کرد: بنیاد در موضوع مسکن در برنامه جهش ملی مسکن دولت قرار می گیرد و سازمان املاك کوثر مسئول پیگیري در
جهش ملی مسکن طبق نظر قانونی دولت خواهد بود و بر اساس نیاز هر استان بین 5 تا 10 درصد در اختیار ایثارگران قرار خوهد

 
گرفت. 

قاضی زاده هاشمی ادامه داد: در حوزه اشتغال از منابع دولت استفاده می کنیم و 10 درصد از بودجه سهمیه اشتغال در دولت به
ایثارگران تعلق می گیرد. مجموعه این ها بسته اي است که بزودي در اهداف عملیاتی سال 1401 تهیه و براي ارائه بودجه سازمان

 
هاي بنیاد تعریف می شود. 

رئیس بنیاد شهید گفت: رویکرد به جامعه هدف بنیاد در حوزه رسانه باید تغییر پیدا کند و به چهره هاي کار آفرین که شغل ایجاد

 
کرده اند بیشتر توجه و نمایش داده شوند و باید توقعات و برخی دیدگاه هاي جامعه نسبت به ایثارگران اصلاح و تغییر کند. 

وي ادامه داد: متناسب برنامه آینده بنیاد که از سوي دولت منتشر شده، برنامه هاي عملیاتی را تهیه می کنیم تا به اهداف خود

 
برسیم. بطور قطع تغییر و تحولات در بنیاد بر همین اساس است. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: درخصوص قانون تبدیل وضعیت شغلی ایثارگران به رسمی، دستگاه ها باید وظایف قانونی

 
خود را انجام دهند و در این مورد شغل جدیدي ایجاد نخواهد شد بلکه ایثارگران بر اساس قانون تبدیل وضعیت می شوند. 

قاضی زاده در پایان گفت: حق قانونی ایثارگران در استخدام در سال 1400 حدود 17 هزار نفر بوده است که حدود هفت هزار نفر
جذب شده اند، اما بقیه این سهمیه با برگزاري آزمون هاي استخدامی تا پایان سال قطعا انجام خواهد شد و سهمیه ایثارگران محفوظ

خواهد ماند.



وزیر آموزش و پرورش: تجمع معلمان را «در مقابل نظام»، تلقی نکنید /

امشب با معلمان جلسه داریم

منبع: بیتوتهشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/10/04

یوسف نوري وزیر آموزش و پرورش درباره تجمعات
فرهنگیان عنوان کرد: معلمان خواسته صنفی دارند و این را
تجمعی که معلم در مقابل نظام است تلقی نکنید، معلمان
وقتی مشاهده کردند به حرف هایشان توجهی نمی شود،
این اتفاق افتاده است بنابراین باید سازمانی ایجاد کنیم تا
حرف و اعتراض معلم را بشنویم، امشب جلسه اي با

 
معلمان داریم تا حرف هاي آنها را بشنویم. 

یوسف نوري وزیر آموزش و پرورش در نخستین نشست
خبري با اصحاب رسانه با اشاره به اینکه در سند تحول

بنیادین ارکان فرایند تربیتی عبارتند از خانواده، حکومت، رسانه و نهادها و سازمان هاي غیردولتی، اظهار کرد: بر این اساس با توجه به
نقش رسانه کارهایی که تاکنون اجرا شده است را با اصحاب رسانه مطرح می کنیم چرا که معتقدیم قدرت ارتباطات در تحکیم مبانی

 
دولت ها و اداره حکومت نقش بی بدیلی است. 

وي ادامه داد: هر جا رسانه به کمک ارزش ها یا ضد ارزش ها آمد آن جامعه ارزشمند یا بی ارزش می شود، رفتارهاي سنجیده و
عالمانه رسانه ها را با نظام تعلیم و تربیت شاهد هستیم و انتظار داریم صرفنظر از سلایق و گرایش ها به نظام تعلیم و تربیت توجه

 
کنند. 

وزیر آموزش و پرورش گفت: براي گفتمان سازي در سند تحول بنیادین باید رسانه وارد عمل شود البته که امروزه هر فرد هم می

 
تواند رسانه باشد. همچنین بستر فعالیت رسانه ها براي استقرار سند تحول بنیادین باید فراهم شود و از ظرفیت آنها استفاده شود. 

نوري با اشاره به اینکه از رسانه نباید توقع فرمایشی داشته باشیم و باید درخواست واقعی باشد، گفت: رسانه هرجا ضعفی را دید باید
مشفقانه آن را منتقل کند و ما هم راهکار دهیم و در جامعه منتشر کنیم، تفاوت نظام تعلیم و تربیت با سایر دستگاه ها همین مورد

 
است. 

 
مطالبه گري از رسانه ها براي اجراي سند تحول 

وي اظهار کرد: به استناد سند تحول بنیادین از رسانه ها مطالبه گر هستیم که تا کجا این سند اجرا نشده است، گفتمان سند تحول
باید چنان ترویج شود که حکومت و مؤسسات غیردولتی به دنبال اجراي این سند باشند اما متأسفانه این گفتمان سازي شکل نگرفته

 
است. 



وزیر آموزش و پرورش با اشاره به انجام تحقیقی در سال 1388 درباره سهم آموزش و پرورش در تولید ملی، گفت: از دهه 90 میلادي

 
این ارزش با GDP و ارزش افزوده در نظر گرفته می شود. 

نوري درباره جلسه اي که اخیرا با شوراي اشتغال برگزار شد، اظهار کرد: اگر سواد کارآفرینی و اشتغال دانش آموزان را توسعه دهیم
فارغ التحصیلانی که تمایلی به گرفتن شغل ندارند، نخواهیم داشت، این روند نشان می دهد اگر ساحت هاي شش گانه سند تحول را

 
مستقل کنیم و به اهداف ساحت ها برسیم، کارآفرینی دغدغه دانش آموز می شود. 

وي اضافه کرد: اگر هنرستان ها در انتخاب رشته خوب عمل کنند، 85 درصد فارغ التحصیلان آنها به جز آنهایی که ادامه تحصیل

 
آکادمیک دارند در رشته هاي خوب جذب بازار کار می شوند. 

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه بخشی از این راه توسط مسئولان قبلی طی شده است، اظهار کرد: البته این مسیر با سرعت

 
بالایی نبوده است و یابد آن را به طور جدي دنبال کنیم. 

نوري درباره برنامه هایی که ارائه کرده است، متذکر شد: در بعد حاکمیتی چالش ها عدم توجه به امر حاکمیتی است و این به معناي
حذف مدارس غیردولتی نیست یعنی بتوانیم براي دانش آموزان مناطق مرزي معلم ثابت داشته باشیم تا عدالت آموزشی تکمیل شود

 
یا 600 هزار دانش آموز خارج از کشور را جذب کنیم و براي آنها مطالبی داشته باشیم. 

وي اضافه کرد: مجوز استخدام 300 هزار نفر را گرفتیم براي مناطق مرزي و عشایري که مدتهاست به دلیل عدم استقرار عدالت
توزیعی وضعیت مناسب ندارند. به همین دلیل در بودجه امسال سرانه این قسمت را جدي دیده ایم، مهمترین کاري که باید انجام
دهیم توانمندسازي معلمان است البته نه با روش هاي فعلی بلکه بتوانند مدرسه را به مرحله اي بالاتر سوق دهند و به سمت

 
کارآفرینی و مسئولیت اجتماعی بروند. 

 
رتبه بندي مصوب مجلس تغییرات بسیاري داشت 

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه در لایحه رتبه بندي معلمان ارائه شده از سوي دولت آمده است، معلمان در رتبه هاي 1 تا 5
قرار بگیرند که این بسیار خشک بود، متذکر شد: آنچه مجلس مصوب کرد این بود که رتبه هاي 1 تا 5 به مربی، استادیار، دانشیار و

 
استاد معلم تغییر یافت و همین یک گام مثبت براي شروع کار است. 

نوري با تاکید بر اینکه هم اکنون مدرسه محوري یک شعار است، گفت: برخی افراد مدارس غیردولتی را وقف می کنند، بیشتر افرادي
که مدارس غیردولتی دارند این روحیه را دارند که به سمت مدارس غیرانتفاعی حرکت کنند و توصیه بنده این است که در حوزه

 
مدارس غیردولتی به سمت مدارس غیرانتفاعی و حرکت هاي جهادي گام برداریم. 

وي ادامه داد: جلسات زیادي گذاشته ایم و یکی از تحرکات استفاده از مسئولیت اجتماعی شرکت ها است و بیش از 10 جلسه با
خیران داشتم که هنرستان می سازند و خودشان اداره می کنند. این حرکت ها را باید به سمت مناطق لازم التوجه ببریم مثلا براي

 
بازماندگان از تحصیل به صورت جهادي فعالیت کنند، نهضت سوادآموزي باید به شکل حرکت جهادي باشد. 

وزیر آموزش و پرورش همچنین گفت: از همین هفته رئیس مرکز اطلاع رسانی منصوب خواهد شد و براي انتصابات تعدادي از استان
ها کارها را انجام دادیم و معاونت ها انجام شده است که در حال استعلام است و این هفته حداقل 4 نفر از مراکز و معاونت ها معرفی



 
خواهند شد. قبول دارم که تاخیر شده است. 

 
یک ساعت آموزش حضوري براي دانش آموز فایده ندارد 

نوري در پاسخ به سوال خبرنگار خبرگزاري تسنیم، درباره افت تحصیلی دانش آموزان با آموزش مجازي و گلایه خانواده ها از
بازگشایی صوري مدارس، گفت: در دوران کرونا آنچه وجود داشت آموزش ترکیبی نبود و هم اکنون که به سمت بازگشایی مدارس

 
رفته ایم، حضور دانش آموز یک روز در هفته و به میزان یک ساعت عملا فایده اي براي او ندارد. 

وي افزود: روش آموزش مجازي جایگزین آموزش حضوري نیست و باید در شاد رصد کنند که آموزش مجازي چقدر اثر داشته است

 
که فعلا رصد کردن را نداریم. 

وزیر آموزش و پرورش همچنین ادامه داد: از پانزدهم این ماه باید مکمل هاي یادگیري را براي دانش آموزان در شاد قرار دهند، یکی
از دانشگاه ها به تفکیک کلاس، درس و دوره تولید محتوا کرده و روي سایت گذاشته است و سازمان پژوهش باید در این عرصه وارد

 
شود و محتواهاي تکمیلی را تولید کند. 

نوري در پاسخ به پرسش دیگر تسنیم درباره اینکه سند تحول بنیادین در حال ترمیم است، با این روند چگونه قرار است آن را اجرایی
کنید و آیا اعتبار لازم در بودجه 1401 لحاظ شده است؟ گفت: بودجه سال آینده شاخص بندي شده است و باید به شاخص ها برسیم
همچنین براي اجراي سند تحول بودجه گذاشته شده است، براي سند باید برنامه اجرایی نوشته شود و بعد به سراغ ترمیم آن برویم
اما بدون نوشتن برنامه اجرایی، اقدام به ترمیم سند تحول کردند که ممکن است دو یا سه سال طول بکشد. بنابراین در حین اجراي

 
سند باید جاهایی را که نیاز به ترمیم دارد، شناسایی و به شوراي عالی آموزش و پرورش ارائه کنیم. 

 
توسعه مدارس هیئت امنایی با چه سازوکاري؟ 

وزیر آموزش و پرورش در پاسخ به پرسش دیگر خبرنگار خبرگزاري تسنیم درباره اینکه دربرنامه شما توسعه مدارس هیئت امنایی ذکر
شده است، این توسعه با هدف برداشتن بار مالی دولت و انداختن آن بر دوش مردم است، متذکر شد: باید دست خیر مردم همیشه در
نظام تعلیم و تربیت باشد، خیرین مدرسه ساز به اندازه ما اما با کیفیت بهتر و برکت بیشتر در حال مدرسه سازي هستند و تاکنون

 
113 هزار مدرسه ساخته اند. 

نوري گفت: در آیین نامه مدارس هیئت امنایی آمده است که شهریه اي به اجبار براي فوق برنامه ها دریافت نشود، براي گسترش

 
مدارس هیئت امنایی ابتدا باید این مدارس درست انتخاب شوند همچنین مردم کمک کنند اما در یافت شهریه اجباري نباشد. 

 
واکنش درباره تجمعات معلمان 

وي درباره تجمعات فرهنگیان عنوان کرد: معلمان خواسته صنفی دارند و این را تجمعی که معلم در مقابل نظام است تلقی نکنید،
معلمان وقتی مشاهده کردند به حرف هایشان توجهی نمی شود، این اتفاق افتاده است بنابراین باید سازمانی ایجاد کنیم تا حرف و

 
اعتراض معلم را بشنویم، امشب جلسه اي با معلمان داریم تا حرف هاي آنها را بشنویم. 

وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: تشکل ها و سازمان هاي غیردولتی که امروزه سازمان مردم نهاد هستند نقش شان تسهیل گري



 
دولت و معلمان است و اگر تشکل ها این کار را انجام ندهند، کارایی خود را از دست داده اند. 

نوري درباره رفاه فرهنگیان و موضوع بیمه و درمان اظهار کرد: دو گروه در داخل و خارج وزارتخانه براي این موضوعات در نظر گرفتم
و لازم است رسانه ها به ما کمک کنند تا شرکت هاي بیمه اي نگاه متفاوتی به آموزش و پرورش داشته باشند و هزینه هایی مانند

 
دندانپزشکی را هم به جمع خدمات اضافه کنیم. 

وي با اشاره به فعالیت صندوق ذخیره فرهنگیان گفت: از نظر هر شاخصی بانک سرمایه را نگاه می کنیم نسبت به سایر بانک ها جزو
رده هاي آخر است، در هیئت امناي صندوق از متخصصان بانکداري استفاده می کنیم و صندوق را با نیرو هاي نوین بانکداري، شرکتی

 
و نیروهاي سرآمد و سلامت پیش خواهیم برد. 

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه مطالبات معلمان باید پرداخت شود، گفت: پاداش پایان خدمت بازنشستگان پرداخت شده و

 
اگر موردي هست باید آن را اطلاع رسانی کنند. 

 
80 درصد مدارس آماده حضور دانش آموزان 

نوري با اشاره به اینکه "تیمز" و "پرلز" را به عنوان یک دلیل می توان استفاده کرد اما نباید کلیت آموزش و پرورش را رد کرد، گفت:
بیش از 80 درصد مدارس آماده هستند تا دانش آموزان را در مدارس بپذیرند اما ادارات کل باید جدي بگیرند و عدم مهارت در
آموزش ترکیبی باعث شده است تا در این کار موفق نباشیم.وي درباره روند پرداخت معوقات و پاداش پایان خدمت بازنشستگان گفت:
پاداش پایان خدمت بازنشستگان سال 99 پرداخت شده به جز مواردي که مشکل داشته مانند فوتی و این ها، اما مطالبات به کل
استان ها پرداخت شده است. برخی حق التدریس ها هم پرداخت شده اما در مواردي عقب ماندگی وجود دارد، ضمن عذرخواهی،

 
شرایط بودجه اي به گونه اي است که با تأخیر پرداخت می شود با این حال در دولت جدي پیگیري کردیم. 

وزیر آموزش و پرورش درباره رتبه بندي معلمان گفت: درباره اجراي رتبه بندي دو مکاتبه جدي با رئیس جمهور داشتم. اینها وظایف
ماست و باید پیگیري کنیم تا انجام شود. باید در آیین نامه کیفیت لازم براي اجراي رتبه بندي در نظر گرفته شود و در نظام تعلیم و

 
تربیت باید همه موارد آماده پشتیبانی معلم باشد. 

نوري با اشاره به اینکه باید فاصله بین صف و ستاد و رسانه و ستاد از بین برود، اظهار کرد: در مواردي که نیاز باشد به رسانه تذکر می

 
دهیم اما باید فاصله بین ما نباشد. 

وي با اشاره به رایزنی با دادستانی براي آزاد کردن چند معلم دستگیر شده گفت: ما آمدیم تا در این کسوت خدمت کنیم.



حسین بلندي سرپرست دانشگاه جامع علمی کاربردي شد

منبع: دانا خبرشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/10/04

وزیر علوم، تحقیقات و فناوري با صدور حکمی، «حسین بلندي» را به عنوان سرپرست «دانشگاه جامع علمی کاربردي»
منصوب کرد.

به گزارش گروه خبرگزاري دانا به نقل از اداره کل روابط عمومی وزارت علوم، زلفی گل وزیر علوم، تحقیقات و فناوري در این
حکم انتصاب آورده است: « نظر به مراتب تعهد، تخصص و تجارب ارزشمند جنابعالی، به موجب این حکم به سمت «سرپرست

 
دانشگاه جامع علمی کاربردي» منصوب می شوید. 

انتظار می رود با پیروي از راهبردهاي اساسی دولت مردمی، برنامه هاي ارائه شده به مجلس شوراي اسلامی و استفاده از تمامی
امکانات دانشگاه درجهت توسعه مهارت افزایی و کارآفرینی بر اساس راهبردهاي «بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی» و «سند دانشگاه

 
اسلامی» گام بردارید.» 

 
زلفی گل همچنین برنامه ریزي براي تحقق اهداف ذیل را ضروري دانست: 

1- تحول در ساختار کلان آموزش هاي عالی علمی کاربردي و شغل محور به منظور تربیت نیروي انسانی ماهر در تراز ملی و بین

 
المللی و برنامه ریزي براي افزایش خلاقیت، نوآوري و قابلیت کارآفرینی در فارغ التحصیلان دانشگاه 

 
2- ظرفیت سازي براي گسترش آموزش عالی علمی کاربردي بر اساس اسناد بالادستی جمهوري اسلامی ایران 

3- تعامل با سازمان ها و دستگاه هاي اجرایی دولتی و غیردولتی براي پاسخگویی به نیازهاي آموزشی و تربیت نیروي انسانی مورد

 
نیاز بخش هاي مختلف صنعتی، اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی کشور 

4- ساماندهی و بازنگري در فعالیتهاي دانشگاه با استفاده حداکثري از نیروهاي کارآمد و بومی براي احراز پستهاي مدیریتی و اجرائی

 
در جهت مأموریت هاي دانشگاه 

5- هماهنگی، هم افزائی و تقسیم کار ملی با سایر نهادهاي متولی آموزشهاي مهارتی به ویژه دانشگاه فنی و حرفه اي و سازمان

 
آموزش فنی و حرفه اي کشور 

6- فراهم سازي زمینه حضورواحدهاي فناور، دانش بنیان و تولیدي خصوصی در بخشهاي صنعتی و کشاورزي جهت سرمایه گذاري و

 
همکاري 

7- هدایت مراکزآموزش علمی کاربردي با نظارت دقیق بر برگزاري دوره هاي آموزش ترمی و پودمانی و توجه به اجراي دروس

 
کاربینی و کارورزي 



8- آینده نگاري آموزش هاي عالی علمی کاربردي براي پاسخگوئی به نیازهاي مهارتی کشور و ایجاد جایگاه مناسب در برنامه هاي

 
توسعه پنج ساله کشور 

توفیق روزافزون جنابعالی را در پیش برد اهداف متعالی نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران و منویات رهبر حکیم انقلاب اسلامی،

 
حضرت آیت االله خامنه اي (مدظله العالی)، ازدرگاه پروردگارمتعال خواستارم. 

وزیر علوم، تحقیقات و فناوري همچنین در نامه اي جداگانه از زحمات و تلاش هاي محمدحسین امید رئیس دانشگاه جامع علمی

 
کاربردي قدردانی کرد. 

حسین بلندي داراي دکتراي مهندسی برق (گرایش کنترل) و عضو هیات علمی و دانشیار دانشگاه علم و صنعت است که پیش از این

 
نیز رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي (1384) معاون آموزشی این دانشگاه و دانشگاه آزاد اسلامی، بوده است. 

انتهاي پیام/



تداوم سایه پوپولیسم بر هدفمندي یارانه ها

منبع: روز نوشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/10/04

پس از گذشت 12 سال آنچه از هدفمندي یارانه ها و 453 هزار میلیارد تومان باقی مانده، چیزي جز گسترش و افزایش اقشار
آسیب پذیر و هدر رفتن ثروت ایرانیان نیست.

پس از گذشت 12 سال آنچه از هدفمندي یارانه ها و 453 هزار میلیارد تومان باقی مانده، چیزي جز گسترش و افزایش اقشار

 
آسیب پذیر و هدر رفتن ثروت ایرانیان نیست. 

روز نو :دولت باید شجاعت به خرج داده و ضمن توقف پرداخت
یارانه همگانی، یارانه نقدي اقشار آسیب پذیر را متناسب با تاثیر
واقعی در معیشت آنها افزایش دهد و با هدایت منابع حاصل از
هدفمندي به تولید، زمینه حمایت از بخش هاي اشتغال آفرین و

 
ثروتزا را فراهم کند. 

 
قرار بود انقلابی در اقتصاد راکد و نفت زده ایران ایجاد کند. قرار بود ناجی تولید شده و تولید را از بن بست و رکود خارج کند. 

 
قرار بود نظم و انضباط مالی را به اقتصاد برگرداند و قطار اقتصاد کشور را در ریل خود قرار دهد . 

 
قرار بود حامی دستگیر و کمک حال اقشار کم درآمد و تهیدست جامعه باشد و آنها را به چرخه اقتصادي کشور برگرداند. 

 
قرار بود به تقویت طبقه متوسط جامعه از طریق کمک به ایجاد و تقویت زمینه هاي اشتغال و کارآفرینی کمک کند. 

 
قرار بود پایانی بر عدم شفافیت ، رانت و فساد در اقتصاد ایران باشد و ده ها قرار بود دیگر. 

اما بعد از گذشت 13 سال از آغاز به اصطلاح "انقلاب اقتصادي" یا همان هدفمندي یارانه ها ، نه تنها هیچ کدام از این قرارها محقق

 
نشده است بلکه عملا مشکلات و چالش هاي اقتصاد ایران را تشدید کرده است . 

هدفمندي یارانه چاله اي بود که با گذشت زمان به چاهی براي اقتصاد ایران تبدیل شده است. چاهی که انتهایی به لحاظ پرداخت

 
هزینه نداشته و مدام در حال عمیق تر شدن است . 

مشکل از آنجا آغاز شد که طرح خوبی به نام هدفمندي یارانه ها از همان ابتدا و قبل از اجرایی شدن، دچار انحراف شد؛ انحراف

 
سیاستگذاري و سپس اجرایی. 

هدفمندي یارانه ها، سیاست و طرحی تجربه شده و مثبت در خیلی از کشورها در سه دهه اخیر بود. طرحی که کشورهاي متعددي را



در اروپاي شرقی ، آسیا و آمریکاي لاتین در مسیر جهش اقتصادي و توسعه اي قرار داد اما این طرح از همان ابتدا به لحاظ برنامه

 
ریزي و اجرا دچار اشکالات بنیادین بود. 

نگارنده فراموش نمی کند که در چند ماه مانده به اجراي طرح ، در جلسه اي با حضور کارشناسان اقتصادي، محمود احمدي نژاد
رئیس جمهور وقت و طراح طرح ( وزیر اقتصاد دولت دهم)، قرار بود از انقلاب اقتصادي خود رونمایی کنند. پس از توضیحات مفصل
رئیس جمهور دهم و مشاورین وي از طرح انقلاب اقتصادي و تاکید بر اینکه روي طرح چندهزار ساعت نفر، کار کارشناسی صورت

 
گرفته، نگارنده از رئیس جمهور خواست تا خلاصه یا جمع بندي مبانی مکتوب کارشناسی طرح را در اختیار حاضران قرار دهند. 

درخواستی که در آن جلسه اجابت نشد و پس از چند روز جزوه اي 10 صفحه اي آنهم در حد معرفی طرح که تکرار مباحث جلسه

 
حضوري بود، براي حاضران در آن جلسه ارسال شد. 

طرح هدفمندي یارانه ها با عنوان پر طمطراق انقلاب اقتصادي، موجی بود که سیاسیون روز دولت و کشور بر آن سوار شدند و اهداف
پوپولیستی خود را به نام مردم اما از جیب، سرمایه و آینده مردم دنبال کردند. آنها تصور نموده و می کنند از اینکه پول نقد بین مردم
توزیع کرده اند، نامشان در دل مردم و تاریخ به نیکی باقی خواهند ماند. اما قطعا تاریخ و مردمان آینده در مورد آنها طور دیگري

 
قضاوت خواهند کرد. 

اما در این ماجرا فقط دولت احمدي نژاد مقصر نیست. چاله اي که دولت احمدي نژاد با اهداف پوپولیستی براي کشور حفر کرد با
محافظه کاري، سیاست بازي و بی تفاوتی دولت روحانی تبدیل به چاهی عمیق شد؛ حال آنکه انتظار می رفت دولت یازدهم که با
شعار تدبیر و عقلانیت روي کار آمده بود، با سیاست گذاري درست و رفع انحرافات سیاسی و اقتصادي، طرح را اصلاح کرده و مانع از
هدر رفتن صدها هزار میلیارد تومان از سرمایه و ثروت کشور شود و در مقابل با توجه به شرایط تحریمی و محدودیت منابع اقتصادي،

 
زمینه هدایت منابع اقتصادي در بخش تولید از یک سو و توانمند سازي اقشار آسیب پذیر از سوي دیگر گردد. 

این اتفاق در طول 8 سال دولت روحانی نه تنها رخ نداد بلکه دولت هاي یازده و دوازده به همان دلایلی که در سطور گذشته اشاره

 
شده، به این انحراف و آفت بزرگ در اقتصاد کشور کمک کردند و میراثی نامیمون براي دولت بعدي به یادگار گذاشتند. 

اما دولت سیزدهم نیز نه تنها قصد توقف این مسیر نادرست را ندارد بلکه با سیاست هاي اشتباه، تشدید و تعمیق این شرایط را شاید
با همان اهداف پوپولیبستی ابتدایی دنبال می کند. شاهد ماجرا اینکه از هفته ها قبل تیم اقتصادي دولت وعده یک خبر و گشایش
خوب را براي مردم می دهد که اخیرا مشخص شده این خبر و گشایش خوب، دوبرابر شدن پرداخت یارانه نقدي به یارانه بگیران است.

فارغ از اینکه باید به تبعات این تصمیم به لحاظ اقتصادي، ایجاد تورم، کوچک تر شدن سفره خانواده ها و رانت هاي پشت پرده آن
توجه کرد، به این سوال باید پاسخ داده شود که به راستی یارانه 90 هزار تومانی چه دردي از مردم و خصوصا اقشار آسیب پذیر و

 
تهیدست را درمان می کند. 

با یارانه 45 هزار تومانی سال 89 می شد سه کیلو گوشت گوسفندي ، 15 کیلو مرغ و 15 کیلو برنج درجه یک داخلی خرید. اما با
یارانه 90 هزار تومانی سال 1400، می توان نیم کیلو گوشت، 3 کیلو مرغ و 1.5 کیلو برنج داخلی خرید کرد. آیا این اقدام - افزایش 2

 
برابري یارانه نقدي-، سفره مردم را پررنگ می کند؟ 

در حال حاضر هر ماه ، رقمی در حدود 3150 میلیارد تومان یارانه به 70 میلیون ایرانی پرداخت می شود که مجموع سالانه آن



37800 میلیارد تومان می شود. قرار است به گفته برخی مسئولان اقتصادي دولت این رقم با دوبرابر شدن یارانه نقدي از دي ماه،

 
ماهیانه به 6300 میلیارد تومان و سالیانه 75600 میلیارد تومان افزایش یابد. 

 
سوال این است که در شرایط کسري شدید بودجه سال جار، رقم 9500 میلیارد تومان یارانه نقدي اضافه چگونه تامین خواهد شد ؟ 

در طول 12 سال گذشته ، در حدود 453 هزار میلیارد تومان یارانه نقدي به ایرانیان پرداخت شده است. این رقم که ارزش واقعی آن
خیلی بیش از ارزش اسمی آن است ، در صورتی که به صورت هدفمند و در راستاي طرح واقعی هدفمندي یارانه ها هزینه می شد،

 
سرمایه اي بیش از 10 برابر را براي کشور در حوزه هاي تولید ، اشتغال و توانمندسازي اقشار آسیب پذیر ایجاد می کرد. 

پس از گذشت 12 سال آنچه از هدفمندي یارانه ها و 453 هزار میلیارد تومان باقی مانده، چیزي جز گسترش و افزایش اقشار آسیب

 
پذیر و هدر رفتن ثروت ایرانیان نیست. 

دولت سیزدهم باید شجاعت به خرج داده و به جاي دمیدن در سیاست هاي پوپولیستی و هزینه زا و تکرار خطاي راهبردي دولت هاي
گذشته ، گام در مسیر اصلاح طرح هدفمندي یارانه گذاشته، ضمن توقف پرداخت یارانه یکسان و همگانی، اقشار آسیب پذیر ( دهک
هاي پایین ) راشناسایی کرده و یارانه نقدي آنها را نه دوبرابر بلکه متناسب با تاثیر واقعی در معیشت آنها، تا چند برابر افزایش دهد و

 
در عین حال با هدایت منابع حاصل از هدفمندي به تولید، زمینه حمایت از بخش هاي اشتغال آفرین و ثروتزا را فراهم کند. 

درك این مهم اگر ملاحظات سیاسی اجازه دهد، چندان سخت نیست.



طرز تهیه خورشت ماست اصفهانی ها

منبع: ایلناشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1400/10/04

انواع دسرها، چند صباحی بیشتر نیست که سفره هاي ایرانی را رنگین کرده در نصف جهان، اما ''خورشت ماست''کهن پیش
غذاي اصیل و خوش طعمی است که رنگ و لعاب زرین آن با گذشت افزون بر یک قرن همچنان در ذائقه اصفهانی ها و

گردشگران می درخشد.

 
 

انواع دسرها، چند صباحی بیشتر نیست که سفره هاي ایرانی را رنگین کرده در نصف جهان، اما ""خورشت ماست""کهن پیش غذاي
اصیل و خوش طعمی است که رنگ و لعاب زرین آن با گذشت افزون بر یک قرن همچنان در ذائقه اصفهانی ها و گردشگران می

 
درخشد. 

به گزارش ایلنا، انواع دسرها، چند صباحی بیشتر نیست که سفره هاي ایرانی را رنگین کرده در نصف جهان، اما ""خورشت
ماست""کهن پیش غذاي اصیل و خوش طعمی است که رنگ و لعاب زرین آن با گذشت افزون بر یک قرن همچنان در ذائقه اصفهانی

 
ها و گردشگران می درخشد. 

نخستین نکته اي که درباره این پیش غذاي اصیل به چشم می آید دماي سرد و سپس خاصیت کشسانی آن است، موضوعی که

 
بسیاري از گردشگران نیز هنگامی که خورشت ماست را با کنجکاوي از منوي رستوران ها انتخاب می کنند به آن اشاره کرده اند. 

اگرچه خورشت ماست بیشتر به عنوان خوراك تشریفاتی در مهمانی ها و عروسی ها شناخته شده، اما شهره آن همواره مسیر
گردشگران را به سوي اصفهان تغییر داده است و به اذعان محققان حتی در سایر استان ها و کشور هاي جهان نیز تهیه و مصرف می

 
شود. 

خورشت ماست در کنار بریانی و حلیم بادمجان همواره به عنوان غذاي برتر از سوي داوران در جشنواره هاي استانی انتخاب شده

 
است. 



این پیش غذاي بومی داراي ارزش تغذیه اي بالا است. یک متخصص تغذیه در این خصوص گفت: در صد بالاي ماست چکیده در
خورشت ماست منبع غنی از کلسیم و ویتامین B محسوب می شود، بنابراین مصرف آن براي زنان باردار، کودکان و سالمندان مفید

 
است. 

 
 

 
مواد لازم خورشت ماست 

 
- پیاز متوسط 1 عدد 

 
- شکر نصف پیمانه متوسط 

 
- گلاب 1 قاشق سوپخوري 

 
- مغز گردو 1 قاشق غذاخوري 

 
- خلال بادام 1 قاشق غذاخوري 

 
- خلال پسته و زرشک براي تزیین 

 
- ماست پر چرب 3 پیمانه متوسط 

 
- گوشت گردن گوسفند 250 گرم 

 
- زعفران دم کرده 1 قاشق سوپخوري 

 
- نمک، فلفل سیاه و زردچوبه به اندازه کافی 



 
 

 
طرز تهیه خورش ماست 

براي تهیه خورشت ماست اصفهانی ابتدا یک قابلمه مناسب را پر از آب کنید و روي حرارت قرار دهید سپس پیاز را پس از گرفتن
پوست از وسط نصف کنید و به قابلمه اضافه کنید. در ادامه گوشت گردن را به همراه کمی زردچوبه اضافه کنید و با حرارت زیاد اجازه

 
دهید گوشت گردن مغز پخت شود. 

پس از اینکه گوشت گردن به خوبی پخت، قابلمه را از روي حرارت بردارید و گوشت را از قابلمه خارج کنید. استخوان هاي موجود در

 
گوشت را با دقت خارج کنید، سپس گوشت را داخل یک ظرف مناسب بریزید (ترجیحا ظرف مسی). 

این مرحله مهم ترین مرحله پخت خورشت ماست است و باید به خوبی آنرا انجام دهید. در این مرحله باید آنقدر گوشت را بکوبید تا

 
رنگش مایل به سفید و کش دار شود. اگر این کار را به خوبی انجام دهید خورشت ماست شما کشدار و منسجم می شود. 

در مرحله بعدي یک قابلمه مناسب انتخاب کنید و ماست پر چرب را به همراه شکر داخل قابلمه بریزید. در ادامه مواد را به خوبی

 
مخلوط کنید سپس قابلمه را روي حرارت ملایم قرار دهید و مداوم هم بزنید تا ماست حباب بزند و نزدیک به جوشیدن باشد. 

پس از اینکه ماست به جوش آمد گوشت کوبیده شده را به قابلمه اضافه کنید و هم زدن را ادامه دهید تا مواد یکدست شوند. پس از
اینکه گوشت با دیگر مواد به خوبی مخلوط شد، مغز گردو را به همراه خلال بادام، زعفران دم کرده، گلاب و مقداري نمک اضافه کنید.

 
 



چند دقیقه دیگر مواد را هم بزنید تا یکدست شوند سپس از روي حرارت بردارید و در ظرف مورد نظرتان بکشید. خورشت ماست را با

 
خلال پسته و زرشک تزیین کنید و به مدت حداقل 12 ساعت در یخچال قرار دهید سپس سرو کنید. 

یکی دیگر از نکات جالب در مورد خورشت ماست این است که این خورش بر خلاف دیگر خورشت هاي معروف ایرانی به صورت سرد

 
سرو می شود. در صورت تمایل می توانید از زرده تخم مرغ و خامه هم براي خوشمزه تر شدن خورشت ماست استفاده کنید. 

وجود گوشت گردن بره در این خوراك منبع اسید چرب اشباع، تامین کننده پروتئین و اسید هاي آمینه ضروري بدن است. این دسر

 
سنتی در دسته خوراك هاي پرچرب قرار دارد. 

در گویش محلی به این خوراك ""خورش ماست"" می گویند که در قدیم یک غذاي اصلی درباري بود، ولی امروزه به عنوان دسر

 
مصرف می شود. این خوراك به سبک هندي تهیه می شود که در آن به جاي شکر و گلاب از نمک و فلفل استفاده می شود. 

غذا ها و خوراك هاي بومی اگر چه در نگاه نخست، سفره ایرانی را به نمایش می گذارد، اما در وراي این جورچین رنگارنگ طعم ها،

 
گنجینه اي فاخر از فرهنگ، باور ها و رسوم ایرانی نهفته است که با توسعه توریسم غذا می توان به آن دست یافت. 

یک کارشناس مطالعات گردشگري در این خصوص گفت: پیشینه تاریخی ایران گواه روشنی بر اهمیت سفره ایرانی است، به طوري که

 
خوراك بومی، ساده و مقوي همواره زینت بخش آن است. 

مریم نوري افزود: با دقت به ترکیب مواد اولیه غذا ها و خوراك هاي بومی به خوبی می توان به جایگاه تغذیه در تمدن و فرهنگ کهن

 
ایرانیان پی برد. 

این کارشناس با بیان اینکه امروز نیازمند ایجاد شبکه اي از مطبخ خانه هاي سنتی در کشور هستیم، افزود: بسیاري از غذا هاي سنتی

 
به فراموشی سپرده شدند و منوي رستوران ها بیشتر شامل غذا هاي تکراري و یا بر اساس الگوي کشور هاي دیگر است. 

وي ادامه داد: اصفهان یکی از استان هاي محوري کشور در بخش توریسم غذاست و باید طوري برنامه ریزي شود که خوراك هاي
بومی آن مانند خورشت ماست و بریانی تنها جنبه تغذیه اي نداشته باشند بلکه فرصتی براي تبادل فرهنگی و ارزآوري اقتصادي و

 
کارآفرینی نیز باشد. 

اصفهان در کنار برخورداري از جاذبه هاي تاریخی وفرهنگی، تنوع شگفت آمیز از طعم ها، رنگ ها و رایحه غذا هایی است که هر یک

 
در بردارنده رمز و راز زندگی گذشتگان است. 

بسیاري از غذا ها در این استان خاص اصفهان بوده و در هیچ کجاي کشور یافت نمی شود و حتی برخی نیز از اصفهان به دیگر استان

 
هاي کشور راه یافته است. 

برآیند بررسی ها نشان می دهد غذا ها در اصفهان در بیشتر موارد به دو بخش تقسیم می شوند. یا آبگوشت مانند هستند و نان را در
آن ها ترید (تلیت) می کنند یا حلیمی شکل اند و ترکیب جذابی از گوشت دنده یا گردن با حبوبات هستند که با هم کوبیده می

 
شوند و در بیشتر مواقع با نان و سبزي خوردن تازه سرو می شوند. 



اطلس جامع و سند راهبردي غذاي ایرانی نیز درسال 95، همزمان با جشنواره منطقه اي ""سفره ایرانی، فرهنگ گردشگري"" در

 
اصفهان رونمایی شد. 

استان اصفهان با بیش از 22 هزار اثر تاریخی، هزار و 850 اثر ملی و هفت اثر ثبت جهانی و افزون بر 600 خانه تاریخی کانون توجه

 
گردشگران داخلی و خارجی است. 

 
منبع:برترین ها 

انتهاي پیام/



اینجا زندانیان هر روز به خانه می روند | عجیب ترین مرکز مهارت آموزي

زندانیان مشمول «راي باز»

منبع: همشهريشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/10/04

دختران فراري را شناسایی و پس از آنکه یک شب در خانه اش نگهداریشان می کرد، با کمک مددکاران پایگاه خدمات
اجتماعی شهرداري منطقه 16 شرایطی را فراهم می آورد تا به خانواده شان برگردند. راننده ها و شوفرهاي قدیمی ترمینال به

اسمش قسم می خورند.

 همشهري آنلاین - رضا نیکنام: «سیروس خان» راننده 50
ساله مسیر تهران ـ کردستان تعریف می کند که «یک روز همه راننده ها را صدا زد و خواست تا بانوانی را که از شهرستان فرار می
کنند به او معرفی کنیم. این کار آنقدر برایش مهم بود که به راننده هایی که همکاري می کردند، کارت هدیه می داد. از آن زمان تا
الان راننده ها سعی می کنند افرادي را که به تهران آمده و جا و مکانی ندارند قبل از اینکه گرفتار آسیبی شوند به او معرفی کنند.
مثلاً دختري با دوستش از شهرستان فرارکرده بود به امید اینکه در تهران ازدواج کند و زندگی خوب و راحتی براي خودش بسازد، اما

 
درمانده به ترمینال پناه آورده بود. این دختر به پایگاه تحویل داده شد و نجات پیدا کرد. 

«مهوش صابري» جز اینها توانسته براي بانوان زندانی کار بزرگ دیگري هم انجام دهد؛ تلاش براي گرفتن «راي باز» براي محکومان از
دادگاه بوده است و اینکه این بانوان دوران محکومیت و حبس را به جاي زندان در مرکز مهارت آموزي کوثر بگذرانند. او سال ها در
ترمینال جنوب مسئول پایگاه خدمات اجتماعی شهرداري منطقه 16 بوده و اکنون مؤسسه خیریه «حامیان اندیشه رشاد» را با هدف

 
کمک به زنان زندانی اداره می کند. 

در تب و تاب این هستیم تا هرچه در صابري را از نزدیک ببینیم. نشانی محل کارش را پیدا کردیم و سراغش رفتیم. تابلو افقی مرکز
مهارت آموزي کوثرگویاي آن است که نشانی را درست آمده ایم. زنگ کنار دیوار را فشار می دهیم و بعد از چند دقیقه لنگه هاي در
آهنی به روي ما بازمی شود. دفترحضور و غیاب روي میز نخستین چیزي است که با آن روبه رو می شویم. آدم هایی که وارد مرکز

 
می شوند نام و ساعت ورودشان را روي کاغذ می نویسند. دفتري که اطلاعات آن هر روز به رؤیت رئیس زندان زنان شهرري می رسد. 



 
 

- براي آزادي همه زندانیان صلوات! طبع بلندش چنان بود که همیشه به کارهاي بزرگ فکر می کرد. تا اینکه با تماس تلفنی از زندان
بانوان مسیر تازه اي پیش رویش قرار گرفت. صابري، سابقه طولانی در حمایت و کارآفرینی بانوان آسیب دیده دارد: «یک روز رئیس
زندان شهرري تماس گرفت و گفت: سال گذشته درخواست بازدید از زندان زنان را داده بودید، با خواسته شما موافقت شده، تشریف
بیاورید». می خواستم به این آدم ها کمک کنم و براي مراقبت هاي بعد از خروج شان از زندان برنامه اي بچینم. خیلی زود رفتم و
همراه رئیس زندان، بندها را یکی یکی دیدم. زندانیان هر بند مخصوص یک جرم بود. از موادفروشان و سارقان تا قاتلان غیرعمد.
بیشتر از همه زمانی که وارد بند مادران و فرزندان شدم احساس بدي پیدا کردم. آنجا دختر بچه موطلایی به نام گندم بود که موقع
نماز دستانش را به آسمان بلند می کرد و با زبان شیرین کودکانه می گفت: «براي آزادي زندانی هاي زن و مرد صلوات. همان موقع

 
بود که تصمیم گرفتم به آنها کمک کنم.» 

 
 

- 3 سال از پسرم دور بودم «مهسا» در قسمت ساخت وسایل دکوري و تزیینی مرکز مهارت آموزي کوثر کار می کند: «همسرم خانه
را به دوستانش به عنوان دفتر مترجمی اجاره داده بود. یک روز آمدند و همه را دستگیر کردند. جرم شان فعالیت درسایت شرط بندي
و قمار بود. سه ماهه باردار بودم که براي نجات همسرم دادگاه رفتم و اعلام کردم خانه براي من است. تازه فهمیدم شوهرم یکی از

 
اعضاي سایت بوده است. قاضی دستور داد تا من را هم به جرم همدستی با آنها بازداشت کنند.» 

مهسا ادامه می دهد: «حدود 80 روز بازداشتگاه بودم. بالاخره حکمم آمد. 7 سال زندان. ماه ها به سختی گذشت. مرا براي زایمان با
دستبند و پابند به بیمارستان اکبرآبادي بردند. 2 پاسیار خانم و 2 سرباز مراقبم بودند. آنجا متوجه نگاه بد مردم می شدم. بچه را با



 
سزارین به دنیا آوردم؛ چون بیمارستان براي بستري کردن زندانی مسئولیت قبول نمی کرد با همان حال به زندان برگشتم.» 

وقتی «آراد» یک ساله شد «مهسا» نگهداري بچه را به پدر و مادرش سپرد تا از فضاي زندان دور بماند. اکنون این کودك 3 سال دارد

 
و مادرش با قانون رأي باز در مرکز مهارت آموزي کوثر کار می کند و می تواند عصرها به خانه برود و کنار فرزندش باشد. 

 
 

 
«کبري» 20 سال زندان 

- خدا همه را نجات دهد «کبري» مزون خیاطی داشت. 3 تا بچه دارد که یک جفت شان دوقلو هستند و در رشته انرژي اتمی و دختر
25 ساله اش در دانشگاه تربیت مدرس درس می خواند. او 4 سال از عمرش را در زندان گذرانده، براي ادامه دوران محکومیت 20
ساله اش به جرم قتل غیرعمد باید 16 سال دیگر را هم تحمل کند: «همسرم معتاد بود. من و بچه ها را اذیت می کرد. با کمربند به
جان مان می افتاد. سیاه و کبودمان می کرد. بچه ها می ترسیدند. جانم به لب رسیده بود. درخواست طلاق داده بودم. شوهرم فهمید
و گفت: «اگر بخواهی بروي، روي سر و صورتت اسید می پاشم. ” ماندم. یک روز با هم درگیر شدیم. حال طبیعی نداشت. براي دفاع از

 
خودم هلش دادم سرش به قرنیز آشپزخانه خورد.» 

کبري اکنون دوران حبسش را در مرکز مهارت آموزي می گذراند، می گوید: «در زندان خیلی ها را می شناسم که آرزو دارند جاي من

 
باشند. کاش خدا کمک کند و همه آنهایی که ناخواسته مجرم شده اند نجات یابند.» 

- آبرویم را گرو گذاشتم در این بازدید وقتی صابري از رئیس زندان می پرسد که آیا راه حلی براي مشکلات مادران و فرزندان وجود
دارد، او در جواب می گوید: «در اصفهان یک کارآفرین توانسته براي تعدادي از زندانی ها رأي باز بگیرد و آنها را درکارگاهش مشغول
کند تا به جاي زندان درکارگاه مورد تأیید قوه قضاییه مدت حبس را بگذرانند. ما هم با هدفی شما را به اینجا دعوت کردیم تا

 
نخستین مرکز نگهداري بانوان زندانی داراي رأي باز را در تهران راه اندازي کنید.» 

این کار مسئولیت سنگینی بردوش صابري می گذاشت، چراکه براي آزادي بانوان زندانی داراي رأي باز و نگهداري آنها به جز سند
مالکیت و فیش حقوقی خانواده ها و بستگان، آبرو، اعتبار و سابقه کاري و حتی مرکز مهارت آموزي کوثر را باید گرو می گذاشت.

 
صابري این کار را کرد و اکنون از نتیجه آن راضی است: «سابقه و آبرویم را گرو گذاشتم؛ اما نتیجه اش خوب بود.» 



 
 

- شادي و تفریح حق کودك است صابري همه شرایط قوه قضاییه را قبول می کند و از همان موقع انتخاب زندانی براي انتقال به مرکز
مهارت آموزي کوثر کلید می خورد: «اینکه این خانم ها می توانستند از صبح بیایند سرکار تا 5 بعد از ظهر و بعد مثل یک فرد عادي
بروند کنار فرزندشان حس خیلی خوبی به انسان می دهد. در زندان صحنه هاي ناراحت کننده اي دیدم. چند زندانی بچه کوچک
داشتند. بچه هایی که خودشان را به در و دیوار می زدند تا کسی آنها را بیرون ببرد. آرزو می کردم کاش این کودکان هم می توانستند

 
همراه مادران شان در خیابان و بوستان قدم بزنند.» 

یکی دو ماه طول می کشد تا صابري اعضا و هیأت مدیره مؤسسه را مجاب می کند و نخستین تفاهمنامه بین «مؤسسه خیریه اندیشه
رشاد»، قوه قضاییه و انجمن حمایت از زندانیان بسته می شود. زندانیان انتخاب می شوند: «این گروه، 25 نفرشامل مادران و دختران
جوان بودند. آنها جرائم مختلفی داشتند و حکم زندان شان بین 4 تا 20 سال بود. حالا 76 نفر شده اند. با هم ناهار و صبحانه می
خورند و حتی صندوق پس انداز بین خودشان راه انداخته اند. هر روز که می گذرد تعدادشان بیشتر می شود و تنها شرط ماندن شان

 
حسن اخلاق و همکاري است. طبق قانون هرکسی در دوران محکومیت فقط یکبار می تواند از قانون رأي باز استفاده کند.» 

 
 

 
«راحله» 18 سال زندان 

- چاه مکن بهر کسی «راحله» دخترجوانی است که در کارگاه مهارت آموزي کوثر خیاطی یاد گرفته است. دادگاه به اتهام نگهداري از



22 گرم شیشه او را به 18 سال زندان محکوم کرده و اکنون با وساطت خانم صابري و گرفتن رأي باز توانسته بیرون بیاید و طور
دیگري دوران حبس را بگذراند. او اتهامش را قبول ندارد: «دوستم با نامزدش اختلاف داشت و می خواست از شرش راحت شود.
مقداري شیشه خرید تا او را به عنوان فروشنده موادگیر بیندازد. محل قرار خانه ما بود. وقتی آمدند همه چیز عادي بود تا اینکه
مأموران 110 آمدند و ضمن بازرسی مرد جوان را با بسته موادمخدر بازداشت کردند. عذاب وجدان داشتم. می دانستم که آن جوان بی
گناه است. به دادگاه رفتم و حقیقت را گفتم. دوستم که از این کار ناراحت شده بود به قاضی گفت که من هم شریکش بودم. این
حرف کافی بود تا دستور بازداشتم صادر شود و مثل آب خوردن به زندان بیفتم. او 2 سال و نیم از محکومیتش را گذرانده و حالا مثل

 
آدم هاي عادي کار می کند و عصرهنگام به خانه و پیش دختر 5 ساله اش می رود. 

 
«خدیجه» 20 سال زندان 

- زندگی با 3 بچه بی شناسنامه با اینکه سن و سال زیادي ندارد، با چهره آفتاب سوخته و دندان هاي یکی در میانش مسن تر به نظر
می رسد. «خدیجه» جرمش حمل موادمخدر است و باید 20 سال حبس بکشد. وقتی حرف می زند بعضی از کلماتش را متوجه نمی
شویم. صابري به کمک مان می آید. می گوید: «3 بچه دارد. الیسا، محمدجواد و ملیکا که به ترتیب 12، 10 و 5 ساله اند. هیچ کدام
شناسنامه ندارند و بی هویت در شهر زندگی می کنند. هیچ وقت مدرسه نرفته اند و بی سوادند.» خدیجه ادامه می دهد: «بهزیستی
می خواست بچه ها را از من جدا کند. می گفتند تو صلاحیت نگهداري نداري. تا اینکه خانم صابري براي من ضمانت گذاشت تا در
یک خانه اجاره اي بچه ها را کنار خودم نگه دارم.» صابري درباره این زندانی می گوید: «متأسفانه همسر این خانم سال ها قبل به
دلیل حمل موادمخدر و جرائم دیگر اعدام شده است. براي گرفتن شناسنامه و صدور اوراق هویتی براي این بچه ها از مسئولان
استانداري کمک گرفتیم. آنها اعلام کردند که در چنین شرایطی می توان به اسم پدربزرگ برایشان شناسنامه گرفت. الان خدیجه

 
درکارگاه کار می کند و اجازه دارد تا بیشتر وقتش را در خانه با فرزندانش بگذراند.» 

براي نخستین بار در کشور تفاهم نامه اي بین مؤسسه خیریه «حامیان اندیشه رشاد»، قوه قضاییه و بنیاد حمایت از زندانیان امضا
شده که طی آن 100 نفر از بانوان زندانی با محکومیت هاي مختلف بتوانند با استفاده از رأي باز دوران حبس را بیرون از زندان و در

 
یک مرکز مهارت آموزي بگذرانند و بعد از ساعت کاري به خانه و پیش فرزندان خود برگردند 

 
«کبري» 25 سال زندان 

- با لباس عروس راهی زندان شدم «هما» که از 17 سالگی زندان بوده الان 25 ساله است. وقتی که ازدواج کرده در ماشین عروس
چندکیلو موادمخدر جاساز شده بود که می گوید هیچ اطلاعی از آن نداشته است. مأموران نیروي انتظامی خیلی زود مواد را پیدا می
کنند. انگار خبر داده بودندکه کجا باید دنبال مواد بگردند. او و همسرش بازداشت و روانه زندان می شوند. هما با همان لباس عروس
راهی زندان شهرري شد تا ماه عسلش را پشت میله هاي زندان سپري کند. او حس متفاوتی از آزادي دارد: «پس از 8 سال براي
نخستین بار در شهر قدم زدم. دیدم تهران خیلی عوض شده. انگار من با این دنیا غریبه بودم. نگاه مردم طوري بود که حس می کردم
می دانند من یک زندانی ام.» او درسال هاي حبس، سختی زیادي کشیده و آرزو دارد که روزي این کابوس تمام شود. صابري می
گوید: «آزاد کردن این دختر و گرفتن رأي باز براي او کار سختی بود. با لطف پروردگار و عنایت مسئولان قوه قضاییه با آوردن او با

استفاده از پابند موافقت شد و الان همراه دیگر بانوان مشغول کار است.»



نماینده مجلس: آماده حمایت حداکثري و موثر از صنایع استراتژیک هستیم

منبع: فراسوشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1400/10/04

با تلاش و همت کارکنان شرکت چرخشگر ایران خودرو، رکورد تولید همگن در این مجموعه بزرگ صنعتی شکسته شد.

نماینده مجلس: آماده حمایت حداکثري و موثر از صنایع
استراتژیک هستیمبا تلاش و همت کارکنان شرکت
چرخشگر ایران خودرو، رکورد تولید همگن در این مجموعه

 
بزرگ صنعتی شکسته شد. 

به گزارش فراسو،  شرکت چرخشگر تبریز با تولید بیش از
29 هزار دستگاه انواع گیربکس خودرو و دیگر ماشین آلات

 
سبک و سنگین در 9 ماهه امسال، ضمن افزایش تولید همگن، به بالاترین رکورد تولید در10 سال گذشته دست یافت. 

مدیرعامل شرکت چرخشگر تبریز، در مراسمی که به مناسبت این موفقیت، با حضور محمدرضا میرتاج الدینی و محمد حسین
فرهنگی، نمایندگان مردم تبریز در مجلس شوراي اسلامی برگزار شد، گفت: چرخشگر تبریز با تحقق صد در صدي بودجه امسال در 9

 
ماهه سال، گام دیگري در راستاي افزایش تولید و بهره وري، در سال حمایت از تولید، پشتیبانی و مانع زدایی ها برداشته است. 

علی اکبر عمرانی، با تاکید بر اهمیت تولید داخلی افزود: تولید و بومی سازي گیربکس 16 سرعته و جعبه فرمان جزء برنامه هاي

 
داخلی سازي مجموعه چرخشگر است که مراحل اجرایی آن شروع شده است. 

در این مراسم محمدرضا میرتاج الدینی، نماینده مردم تبریز در مجلس شوراي اسلامی نیز در سخنانی با قدردانی از تلاش هاي
مدیران و کارکنان شرکت چرخشگر در کسب موفقیت اخیر، تنها راه رونق و جهش اقتصادي در کشور را تقویت و توسعه زیرساخت
هاي تولید و اشتغال دانست و تصریح کرد: موفقیت هاي جدید شرکت چرخشگر تبریز، خبر خوش اقتصادي در استان است که می

 
تواند به عنوان پیشران تولید و رونق اقتصادي مورد توجه قرار گیرد. 

وي با اشاره به تحریم هاي ظالمانه علیه ایران، گفت: موفقیت هاي چرخشگر تبریز نوید بخش ارتقاي روزافزون توان تولیدي و

 
اقتصادي استان و کشور در شرایط کنونی است. 

نماینده مردم تبریز در مجلس شوراي اسلامی، در عین حال از اعلام حمایت و همراهی مجلس براي رفع موانع تولید و رونق اقتصادي
با محوریت صنایع کشور به ویژه استان خبر داد و افزود: به طور جدي پی گیر مطالبه بحق شرکت چرخشگر براي فعال سازي خط

 
تولید گیربکس برخی خودروها براي تامین نیاز ایران خودرو تبریز خواهیم بود. 

محمدحسین فرهنگی، دیگر نماینده مردم تبریز در مجلس نیز در این مراسم گفت: به عنوان عضو کمیسیون صنایع مجلس و نماینده
تبریز، آماده حمایت حداکثري و موثر از صنعت و تولید استان و صنایع استراتژیک هستیم و موضوع درخواست و مطالبه معقول

 
شرکت چرخشگر براي موافقت با تولید گیربکس برخی خودروها که به نفع استان و تولید منطقه است را پی گیري می کنیم. 

فرهنگی در عین حال بر ضرورت حمایت عملی از تولید و سرمایه گذاري هدفمند در حوزه صنایع مولد و استراتژیک استان از سوي
دولت و مجلس تاکید کرد.



وعده هاي وزیر کار توخالی بود/ مدیران توانمند تامین اجتماعی و صندوق

بازنشستگی را کنار گذاشتند و افراد غیرمرتبط آورده اند

منبع: تیکشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1400/10/04

موسوي لارگانی با انتقاد از وزیر کار می گوید به جاي شایسته سالاري، فامیل بازي و فامیل سالاري جاي آن را گرفته است
که در همه قسمت هاي کشور هم وجود دارد. ما دیدیم مدیران توانمندي که در تامین اجتماعی و سازمان بازنشستگی و

قسمت هاي دیگر بودند، نادیده گرفته و افرادي را با رشته هاي نامرتبط و عدم توانایی ...

موسوي لارگانی با انتقاد از وزیر کار می گوید به جاي شایسته سالاري، فامیل بازي و فامیل سالاري جاي آن را گرفته است که
در همه قسمت هاي کشور هم وجود دارد. ما دیدیم مدیران توانمندي که در تامین اجتماعی و سازمان بازنشستگی و قسمت هاي

 
دیگر بودند، نادیده گرفته و افرادي را با رشته هاي نامرتبط و عدم توانایی به کار گرفته شدند. 

تصور بسیاري بر این بود که اگر دولت سیزدهم روي کار بیاید،
مدیرانی کار را به دست می گیرند که طبق وعده هایشان کشور
را به سمتی بهتر از گذشته سوق دهند، اما اکنون که حدود پنج
ماه از عملکرد دولت می گذرد، تصور ها نه تنها به وقوع نپیوست

 
که حتی آمار و ارقام ها حکایت از وخیم شدن اوضاع دارد. 

خیلی زود پس از شکل گیري دولت سیزدهم، مجلس به روند
انتصابات فامیلی در وزارتخانه ها واکنش نشان داد. از سوي دیگر،
کوچ برخی مدیران از دستگاه هاي دیگر به برخی وزارتخانه ها
علیرغم تورم نیروي انسانی و افراد مستعد، سر و صداي زیادي را

در جامعه به پا کرده است. در کنار این موضوعات، وعده هاي عجیب و غریب برخی وزرا که پس از ماه ها حتی به آن هم نزدیک
نشدیم، بی اعتمادي را در جامعه بیش از پیش کرده است. یکی از وزرایی که اکنون چه به خاطر انتصاباتش و چه واسطه اظهارات و
وعده هایی که در گذشته داده و رنگ واقعیت به خود نگرفته، منتقدان جدي پیدا کرده، «حجت االله عبدالملکی» وزیر تعاون، کار و

 
رفاه اجتماعی است. 

سید ناصر موسوي لارگانی نماینده فلاورجان و منتقد حجت االله عبدالملکی در ایام معرفی او به عنوان وزیر پیشنهادي تعاون، کار و
رفاه اجتماعی درباره عملکرد وي می گوید: متاسفانه بحث انتصابات فامیلی در کشور باب شده و منحصر به وزیر کار نیست و این واقعاً

 
ظلمی است به کسانی که سال ها در آن مجموعه ها فعالیت کرده اند. 

لارگانی می گوید: افرادي که سال ها در مجموعه اي فعالیت کردند انتظار دارند پس از مدتی، ارتقاء مقام پیدا کنند، چون به نوعی آن

 
ها در نوبت بوده اند تا پستی را به دست بیاورند، ولی از آن محروم شده و یکی از راه می رسد و مسئولیت را به او می دهند. 

عضو کمیسیون اقتصادي مجلس افزود: جاي شایسته سالاري را فامیل بازي و فامیل سالاري گرفته است که در همه قسمت هاي
کشور هم وجود دارد. ما دیدیم مدیران توانمندي که در تامین اجتماعی و سازمان بازنشستگی و قسمت هاي دیگر بودند، نادیده گرفته
و افرادي را با رشته هاي نامرتبط و عدم توانایی به کار گرفته شدند. به همین دلیل، مشکلاتی در کشور ایجاد شده و حتی بعضاً دیده



 
ایم افرادي که به دلیل کم کاري از سازمان هایی عزل شده بودند الان پست هاي بالایی نصیبشان شده است. 

موسوي لارگانی تصریح کرد: برخی وزرا در روز راي اعتماد شعار هایی دادند که مشخص بود اصلاً امکان پذیر نیست. مثلاً وزیر صمت
گفت قصد صادرات یک میلیون خودرو را دارم. وقتی در کشور هاي دیگر خودرو هایی با قدرت و کیفیت و استحکام بدنه بالاتر تولید

 
می شود، چطور او می خواهد پراید پرنقص 180 میلیونی را صادر کند؟ 

وي در ادامه عنوان کرد: در بحث ایجاد اشتغال نیز هم وزیران گذشته کار و هم وزیر فعلی، شعار هایی دادند که مثلاً هر سال یک
میلیون شغل ایجاد می کنیم، اما شغل پایداري که حقوق مکفی یعنی حداقل دریافتی را داشته باشد با کمتر از 24 ساعت کار کردن
در هفته امکان پذیر نیست. ولی تعریف شغل از سوي وزارت کار این است که اگر فرد یک ساعت هم در هفته شاغل باشد، داراي شغل

 
محسوب می شود در حالی که واقعاً با یک ساعت و 10 ساعت کار کردن در هفته زندگی تامین نمی شود. 

نماینده استان اصفهان با اشاره به تعریف دولت در گذشته که شغل پایدار حداقل یک میلیارد تومان سرمایه نیاز دارد، گفت: حالا از
حرف آقاي عبدالملکی که گفته با یک میلیون می توان شغل ایجاد کرد بگذریم، اگر بگوییم 100 یا حتی 50 میلیون تومان براي
ایجاد شغل پایدار نیاز داریم، دولت چگونه این مبلغ را می خواهد تامین کند؟ در این موضوعات مهم، بخش خصوصی ورود کرده است،
ولی ما به آن ها اصلاً میدان نمی دهیم. الان خصولتی ها میدان را گرفته اند و توان ایجاد شغلی را هم ندارند و وعده هاي وزیر کار،

 
همه توخالی بوده و کاري انجام نداده است. 

موسوي لارگانی یادآور شد: زمان انتقادم از وزیر کار کنونی در مورد شخصیت ایشان حرفی نزدم، اما شعار ها و وعده هایش امکان
پذیر نیست. بالاترین پست شغلی ایشان، معاون اشتغال کمیته امداد بوده است. در کمیته امداد پول قلمبه اي وارد می شود، مثلاً
مجلس سالیانه 3000 میلیارد تومان براي اشتغال به کمیته امداد می دهد. حالا اگر این 3000 میلیارد تومان را به نرم افزار هم
بدهیم، کار را به درستی و راحتی انجام می دهد. مثلاً به نرم افزار بگوییم این مبلغ را براي ایجاد اشتغال بین استان ها تقسیم کند؛
سیستم به سهولت این کار را انجام می دهد. پس این موفقیت نیست که بگوییم این آقا در کمیته امداد تعدادي شغل ایجاد کرده
است، تازه در حالی که آن شغل ها پایدار هم نبوده است. اگر امروز وزیر کار با ابداع فکر و کمک نخبگان کشور روي به برنامه ریزي

بیاورد و فکر هایی اساسی براي اشتغال زایی کند، می توان تاثیرگذاري مثبت آن را در آینده دید.



بهسازي شبکه توزیع برق 10 روستاي شهرستان دلیجان در قالب طرح بهارستان

منبع: اکونا پرسشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1400/10/04

نماینده مردم شهرستان دلیجان ومحلات در مجلس شوراي اسلامی گفت: بهسازي شبکه توزیع برق 10 روستاي راوه ،راونج
،لاران،ریجان،خاوه،جوشق،مهدي اباد،بهار اردهال ورباط ترك در قالب طرح بهارستان انجام پذیرفته است.

نماینده مردم شهرستان دلیجان ومحلات در مجلس شوراي اسلامی گفت: بهسازي شبکه توزیع برق 10 روستاي راوه ،راونج

 
،لاران،ریجان،خاوه،جوشق،مهدي اباد،بهار اردهال ورباط ترك در قالب طرح بهارستان انجام پذیرفته است. 

به گزارش اکونا پرس، دکتر سلیمی در آیین نمادین افتتاح
بهسازي شبکه برق 10 روستا که به صورت نمادین در روستاي
مهدي آباد اردهال دلیجان برگزار شد،افزود: طرح بهارستان(
بهینه سازي شبکه هاي برق روستایی) با اعتبار گذاشته شده از
سوي مجلس شوراي اسلامی در روستاها کشور درحال انجام می

 
باشد. 

وي بابیان اینکه برق محور توسعه است،افزود: توجه ویژه به تامین
برق روستاها و همچنین رفع مشکلات احتمالی روستاها در حوزه

هاي تامین برق مطمئن و روشنایی می تواند زمینه ساز پیشرفت و توسعه پایدار در روستاها است که منجر به توسعه اشتغال و

 
همچنین توجه به جنبه هاي گردشگري روستایی در کشور خواهد شد. 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروي برق استان مرکزي نیز گفت: 30 میلیارد ریال اعتبار براي بهسازي شبکه برق 10روستا شهرستان

 
دلیجان در قالب «طرح بهارستان» اختصاص یافته است. 

محمد اله داد افزود: اصلاح 1500متر شبکه فشار ضعیف هوایی،نصب 45پایه تیر برق، اصلاح و جابجاسیی 8دستگاه پست هوایی و

 
نصب 1450دسانگاه چراغ ال واي و دي را از جمله فعالیت هاي انجام شده در 10 روستاي توابع دلیجان عنوان کرد. 

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان مرکزي تصریح کرد: جابجایی و مقاوم سازي پایه هاي برق در معابر روستایی، تامین ولتاژ مطمئن
مشترکین روستایی، اصلاح روشنایی معابر عمومی روستاها، اصلاح فرسودگی شبکه برق روستاهاي مشمول طرح و توسعه شبکه و
تامین برق متقاضیان جدید انشعاب از اهداف طرح بهارستان است که با نگاهی جامع و روستامحور در بازه هاي زمانی مشخص انجام

خواهد گرفت.



افزایش 6 هزار مگاوات به ظرفیت انرژي حرارتی کشور هدفگذاري شده است

منبع: اکونا پرسشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1400/10/04

وزیر نیرو گفت: امسال پیش بینی شده تا بیش از 6 هزار مگاوات در حوزه انرژي حرارتی به ظرفیت کشور اضافه شود و تا
امروز بر اساس برنامه به پیش رفتیم و این رکوردي تاریخی است

وزیر نیرو گفت: امسال پیش بینی شده تا بیش از 6 هزار مگاوات در حوزه انرژي حرارتی به ظرفیت کشور اضافه شود و تا امروز

 
بر اساس برنامه به پیش رفتیم و این رکوردي تاریخی است 

به گزارش اکونا پرس، ""علی اکبر محرابیان"" روز پنجشنبه در
آیین بهره برداري از نخستین خط تولید سلول هاي خورشیدي
در ناحیه صنعتی شهید سعیدي خمین افزود: رکورد قبلی تولید

 
برق حرارتی، چهار هزار مگاوات بوده است. 

وي با اشاره به تاکید رئیس جمهور و برنامه مجلس بر تقویت برق
حرارتی، تجدید پذیر و مدیریت مصرف ادامه داد: برنامه ریزي
شده تا تابستان امسال 500 مگاوات به ظرفیت انرژي تجدید

 
پذیر کشور افزوده شود. 

وزیر نیرو اظهار داشت: سه مشکل آب، سوخت و محیط زیست در تولید برق وجود دارد و انرژي تجدید پذیر به خوبی پاسخ این

 
مشکلات را داده است. 

محرابیان گفت: انرژي خورشیدي بالاترین ظرفیت در کشور را دارد چراکه 300 روز آفتابی در کشور داریم و در برخی مناطق کویري

 
به 350 روز می رسد. 

وي با اشاره به بازدید از واحد تولید پنل هاي خورشیدي خمین گفت: آنچه امروز در این واحد مورد بازدید قرار گرفت متفاوت از

 
گزارش هاي دریافتی بود و باید به مردم استان مرکزي تبریک گفت. 

محرابیان بیان کرد: مشتاقانه منتظر هستیم که بخش هاي دیگر این صنعت بهره برداري شود و هفتگی و ماهیانه پیگیري می کنیم و

 
در جلسات هفتگی تکمیل این پروژه مورد توجه ویژه قرار می گیرد. 

وي افزود: به طور متوسط بیش از 15 هزار مگاوات کسري تراز تولید انرژي در کشور وجود دارد و 22 درصد تقاضاي مصرف در

 
تابستان امسال با خاموشی یا ایجاد محدودیت براي صنایع مدیریت و بدون شک در این شرایط، تولید با چالش روبرو شد. 

 
محرابیان ادامه داد: اگر سه شرکت دیگر مانند این واحد در کشور ایجاد شود به راحتی می توان به گام هاي بلندتر از برنامه برداشت. 



 
وي افزود: نیروي کار در خط تولید این واحد، دانش آموختگان بهترین دانشگاه هاي کشور هستند . 

 
عملیات اجرایی واحد تولید کننده پنل هاي خورشیدي از سال 96 در مساحت 15 هکتار در شهرستان خمین کلید خورد. 

خمین در جنوب استان مرکزي است و اکنون 124 واحد فعال و با اشتغال 2281 نفر در شهرك ها و نواحی صنعتی این شهرستان
فعال هستند.



تجمع معلمان را «در مقابل نظام» تلقی نکنید

منبع: تیکشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1400/10/04

یوسف نوري وزیر آموزش و پرورش درباره تجمعات فرهنگیان عنوان کرد: معلمان خواسته صنفی دارند و این را تجمعی که
معلم در مقابل نظام است تلقی نکنید، معلمان وقتی مشاهده کردند به حرف هایشان توجهی نمی شود، این اتفاق افتاده است

بنابراین باید سازمانی ایجاد کنیم تا حرف و اعتراض معلم را بشنویم، امشب جلسه اي ...

یوسف نوري وزیر آموزش و پرورش درباره تجمعات فرهنگیان عنوان کرد: معلمان خواسته صنفی دارند و این را تجمعی که معلم
در مقابل نظام است تلقی نکنید، معلمان وقتی مشاهده کردند به حرف هایشان توجهی نمی شود، این اتفاق افتاده است بنابراین باید

 
سازمانی ایجاد کنیم تا حرف و اعتراض معلم را بشنویم، امشب جلسه اي با معلمان داریم تا حرف هاي آنها را بشنویم. 

انتخاب: یوسف نوري وزیر آموزش و پرورش در نخستین نشست
خبري با اصحاب رسانه با اشاره به اینکه در سند تحول بنیادین
ارکان فرایند تربیتی عبارتند از خانواده، حکومت، رسانه و نهادها
و سازمان هاي غیردولتی، اظهار کرد: بر این اساس با توجه به
نقش رسانه کارهایی که تاکنون اجرا شده است را با اصحاب
رسانه مطرح می کنیم چرا که معتقدیم قدرت ارتباطات در

 
تحکیم مبانی دولت ها و اداره حکومت نقش بی بدیلی است. 

وي ادامه داد: هر جا رسانه به کمک ارزش ها یا ضد ارزش ها آمد
آن جامعه ارزشمند یا بی ارزش می شود، رفتارهاي سنجیده و

عالمانه رسانه ها را با نظام تعلیم و تربیت شاهد هستیم و انتظار داریم صرفنظر از سلایق و گرایش ها به نظام تعلیم و تربیت توجه

 
کنند. 

وزیر آموزش و پرورش گفت: براي گفتمان سازي در سند تحول بنیادین باید رسانه وارد عمل شود البته که امروزه هر فرد هم می

 
تواند رسانه باشد. همچنین بستر فعالیت رسانه ها براي استقرار سند تحول بنیادین باید فراهم شود و از ظرفیت آنها استفاده شود. 

نوري با اشاره به اینکه از رسانه نباید توقع فرمایشی داشته باشیم و باید درخواست واقعی باشد، گفت: رسانه هرجا ضعفی را دید باید
مشفقانه آن را منتقل کند و ما هم راهکار دهیم و در جامعه منتشر کنیم، تفاوت نظام تعلیم و تربیت با سایر دستگاه ها همین مورد

 
است. 

 
مطالبه گري از رسانه ها براي اجراي سند تحول 

وي اظهار کرد: به استناد سند تحول بنیادین از رسانه ها مطالبه گر هستیم که تا کجا این سند اجرا نشده است، گفتمان سند تحول
باید چنان ترویج شود که حکومت و مؤسسات غیردولتی به دنبال اجراي این سند باشند اما متأسفانه این گفتمان سازي شکل نگرفته

 
است. 



وزیر آموزش و پرورش با اشاره به انجام تحقیقی در سال 1388 درباره سهم آموزش و پرورش در تولید ملی، گفت: از دهه 90 میلادي

 
این ارزش با GDP و ارزش افزوده در نظر گرفته می شود. 

نوري درباره جلسه اي که اخیرا با شوراي اشتغال برگزار شد، اظهار کرد: اگر سواد کارآفرینی و اشتغال دانش آموزان را توسعه دهیم
فارغ التحصیلانی که تمایلی به گرفتن شغل ندارند، نخواهیم داشت، این روند نشان می دهد اگر ساحت هاي شش گانه سند تحول را

 
مستقل کنیم و به اهداف ساحت ها برسیم، کارآفرینی دغدغه دانش آموز می شود. 

وي اضافه کرد: اگر هنرستان ها در انتخاب رشته خوب عمل کنند، 85 درصد فارغ التحصیلان آنها به جز آنهایی که ادامه تحصیل

 
آکادمیک دارند در رشته هاي خوب جذب بازار کار می شوند. 

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه بخشی از این راه توسط مسئولان قبلی طی شده است، اظهار کرد: البته این مسیر با سرعت

 
بالایی نبوده است و یابد آن را به طور جدي دنبال کنیم. 

نوري درباره برنامه هایی که ارائه کرده است، متذکر شد: در بعد حاکمیتی چالش ها عدم توجه به امر حاکمیتی است و این به معناي
حذف مدارس غیردولتی نیست یعنی بتوانیم براي دانش آموزان مناطق مرزي معلم ثابت داشته باشیم تا عدالت آموزشی تکمیل شود

 
یا 600 هزار دانش آموز خارج از کشور را جذب کنیم و براي آنها مطالبی داشته باشیم. 

وي اضافه کرد: مجوز استخدام 300 هزار نفر را گرفتیم براي مناطق مرزي و عشایري که مدتهاست به دلیل عدم استقرار عدالت
توزیعی وضعیت مناسب ندارند. به همین دلیل در بودجه امسال سرانه این قسمت را جدي دیده ایم، مهمترین کاري که باید انجام
دهیم توانمندسازي معلمان است البته نه با روش هاي فعلی بلکه بتوانند مدرسه را به مرحله اي بالاتر سوق دهند و به سمت

 
کارآفرینی و مسئولیت اجتماعی بروند. 

 
رتبه بندي مصوب مجلس تغییرات بسیاري داشت 

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه در لایحه رتبه بندي معلمان ارائه شده از سوي دولت آمده است، معلمان در رتبه هاي 1 تا 5
قرار بگیرند که این بسیار خشک بود، متذکر شد: آنچه مجلس مصوب کرد این بود که رتبه هاي 1 تا 5 به مربی، استادیار، دانشیار و

 
استاد معلم تغییر یافت و همین یک گام مثبت براي شروع کار است. 

نوري با تاکید بر اینکه هم اکنون مدرسه محوري یک شعار است، گفت: برخی افراد مدارس غیردولتی را وقف می کنند، بیشتر افرادي
که مدارس غیردولتی دارند این روحیه را دارند که به سمت مدارس غیرانتفاعی حرکت کنند و توصیه بنده این است که در حوزه

 
مدارس غیردولتی به سمت مدارس غیرانتفاعی و حرکت هاي جهادي گام برداریم. 

وي ادامه داد: جلسات زیادي گذاشته ایم و یکی از تحرکات استفاده از مسئولیت اجتماعی شرکت ها است و بیش از 10 جلسه با
خیران داشتم که هنرستان می سازند و خودشان اداره می کنند. این حرکت ها را باید به سمت مناطق لازم التوجه ببریم مثلا براي

 
بازماندگان از تحصیل به صورت جهادي فعالیت کنند، نهضت سوادآموزي باید به شکل حرکت جهادي باشد. 

وزیر آموزش و پرورش همچنین گفت: از همین هفته رئیس مرکز اطلاع رسانی منصوب خواهد شد و براي انتصابات تعدادي از استان



ها کارها را انجام دادیم و معاونت ها انجام شده است که در حال استعلام است و این هفته حداقل 4 نفر از مراکز و معاونت ها معرفی

 
خواهند شد. قبول دارم که تاخیر شده است. 

 
یک ساعت آموزش حضوري براي دانش آموز فایده ندارد 

نوري در پاسخ به سوال خبرنگار خبرگزاري تسنیم، درباره افت تحصیلی دانش آموزان با آموزش مجازي و گلایه خانواده ها از
بازگشایی صوري مدارس، گفت: در دوران کرونا آنچه وجود داشت آموزش ترکیبی نبود و هم اکنون که به سمت بازگشایی مدارس

 
رفته ایم، حضور دانش آموز یک روز در هفته و به میزان یک ساعت عملا فایده اي براي او ندارد. 

وي افزود: روش آموزش مجازي جایگزین آموزش حضوري نیست و باید در شاد رصد کنند که آموزش مجازي چقدر اثر داشته است

 
که فعلا رصد کردن را نداریم. 

 
واکنش درباره تجمعات معلمان 

وي درباره تجمعات فرهنگیان عنوان کرد: معلمان خواسته صنفی دارند و این را تجمعی که معلم در مقابل نظام است تلقی نکنید،
معلمان وقتی مشاهده کردند به حرف هایشان توجهی نمی شود، این اتفاق افتاده است بنابراین باید سازمانی ایجاد کنیم تا حرف و

 
اعتراض معلم را بشنویم، امشب جلسه اي با معلمان داریم تا حرف هاي آنها را بشنویم. 

وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: تشکل ها و سازمان هاي غیردولتی که امروزه سازمان مردم نهاد هستند نقش شان تسهیل گري

 
دولت و معلمان است و اگر تشکل ها این کار را انجام ندهند، کارایی خود را از دست داده اند. 

نوري درباره رفاه فرهنگیان و موضوع بیمه و درمان اظهار کرد: دو گروه در داخل و خارج وزارتخانه براي این موضوعات در نظر گرفتم
و لازم است رسانه ها به ما کمک کنند تا شرکت هاي بیمه اي نگاه متفاوتی به آموزش و پرورش داشته باشند و هزینه هایی مانند

 
دندانپزشکی را هم به جمع خدمات اضافه کنیم. 

وي با اشاره به فعالیت صندوق ذخیره فرهنگیان گفت: از نظر هر شاخصی بانک سرمایه را نگاه می کنیم نسبت به سایر بانک ها جزو
رده هاي آخر است، در هیئت امناي صندوق از متخصصان بانکداري استفاده می کنیم و صندوق را با نیرو هاي نوین بانکداري، شرکتی

 
و نیروهاي سرآمد و سلامت پیش خواهیم برد. 

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه مطالبات معلمان باید پرداخت شود، گفت: پاداش پایان خدمت بازنشستگان پرداخت شده و
اگر موردي هست باید آن را اطلاع رسانی کنند.



نهاد مقدس کمیته امداد در تحقق عدالت سهم ویژه اي دارد
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براي تحقق عدالت باید خدمت رسانی را به عمل تبدیل نماییم و جهاد خدمت رسانی پیش از آنکه به خدمت گیرنده سود
برساند به خدمت دهنده سود می رساند
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- مهمترین نشانه هاي بروز پیري در بدن چیست؟ 

 
- انتصاب سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی ناشنوایان 

 
- این استان ها رکورد سرما را این هفته می شکنند! 

 
- نهاد مقدس کمیته امداد در تحقق عدالت سهم ویژه اي دارد 

 
- بهاروند: قرارداد اسکوچیچ ریالی بسته شده است 

 صفحه نخست   ورزشی   وزارت ورزش  کمیته ملی المپیک  کمیته ملی پارالمپیک   فوتبال و فوتسال   کشتی و وزنه
برداري   رزمی   توپ و تور   سایر رشته ها   اخبار خارجی  بانوان   جام ملت هاي آسیا    سیاسی   رهبر فرزانه انقلاب 

 دولت   مجلس   قوه قضائیه   سیاست خارجی و بین الملل  احزاب و تشکل ها   سایر عناوین سیاسی  انتخابات    اقتصادي 
بازار    بانک، بیمه و بورس    انرژي و زیربنایی    اقتصاد کلان و بین الملل    صنعت، معدن تجارت و بازرگانی   اجتماعی 

جوانان   آموزش   سلامت   جامعه و شهري  زنان وخانواده   قرآن و معارف   انتظامی،حوادث   محیط زیست   علمی - فناوري
 آسیب هاي اجتماعی  سمن هاي جوانان  میراث فرهنگی و گردشگري    فرهنگ و هنر   تجسمی   سینما   تئاتر   ادبیات و
کتاب   رادیو و تلویزیون   موسیقی    روي خط رسانه ها   استان ها   آذربایجان شرقی   آذربایجان غربی   البرز   اردبیل 
 اصفهان   ایلام   بوشهر   تهران   چهارمحال و بختیاري   زنجان   خراسان شمالی   خراسان رضوي   خراسان جنوبی 
 خوزستان   سمنان   قزوین   سیستان و بلوچستان   فارس   قم   کردستان   کرمانشاه   کرمان   کهگیلویه و بویراحمد 

 گیلان   لرستان   مرکزي   مازندران   هرمزگان   گلستان   همدان   یزد    فیلم   عکس 

 
 

 
  A  خانه  استان ها  زنجان
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نهاد مقدس کمیته امداد در تحقق عدالت سهم ویژه اي دارد براي تحقق عدالت باید خدمت رسانی را به عمل تبدیل نماییم و جهاد

 
خدمت رسانی پیش از آنکه به خدمت گیرنده سود برساند به خدمت دهنده سود می رساند 

به گزارش خبرگزاري برنا از استان زنجان؛ هدایت صفري مدیرکل کمیته امداد استان زنجان در دیدار با کارکنان اداره گرماب ،ترویج
شعار خدمت رسانی را به یک گفتمان و عمل در جهت تحقق عدالت را لازم دانست و گفت : نهاد مقدس کمیته امداد به دلیل ماهیت
کاري خود که دستگیر ویاري رسان ایتام و نیازمندان است درجهت تحقق عدالت اجتماعی سهم بسیار بالایی دارد . وي بابیان اینکه
کار این نهاد الهی در همه بخش ها زینت و زیبایی است ،افزود : فلسفه وجودي کمیته امداد توانمندسازي و خدمت گذاري به
نیازمندان است . صفري ایجاد اشتغال و درآمد باثبات را براي توانمندسازي خانواده ها بسیار لازم و ضروري دانست و گفت : ایجاد
اشتغال و توانمندسازي باهدف خودکفایی ورسیدن به استقلال معیشتی از اهداف مهم این نهاد می باشد . چراکه ایجاد اشتغال و
توانمندسازي علاوه بر ایجاد روحیه امید و خودباوري در ترسیم آینده روشن براي خانواده هاي تحت حمایت مؤثر می باشد . مدیرکل
کمیته امداد استان به مزایاي سامانه امداد هوشمند و کارآمد مانند تسریع در خدمت رسانی به مددجویان شفافیت بیشتر در خدمات
رسانی و ارائه خدمات غیرحضوري اشاره کرد و افزود : رعایت عزت و کرامت خانواده هاي تحت حمایت ، احراز شرایط نیازمندي

 
خانواده ها با بهره گیري مناسب از بانک هاي اطلاعاتی و چابک سازي ارائه خدمات از دیگر مزایاي این طرح است. 

انتهاي پیام










































